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VSE BOMO VEDELI 
če nas danes kdo vpraša, kakšen je naš stvarni osebni 

jphoclek, navadno navedemo znesek plače, ki jo dobimo v 
11^0 znesku vsak mesec v plačuni kuverti. Najbrž pri tem 
010, da smo se vsaj malce zlagali, če bi imeli tudi pri 
ms uveljavljen sistem navajanja bruto osebnih dohodkov, 
ptem bi se že neenkrat vprašali, kakšna je usoda našega 
ustvarjenega dohodka, h oliko ga odmerimo različnim pri
spevkom m dajatvam? Koliko nam ga ostane? Kako delimo 
joseženi dohodek, ki se je nenadoma izgubil v pisanih in 
pbokih vrečah nenasitne neznane družbe? Ali pa bi uga
sli, da avtomatično, brez nase posebne privolitve, pote-

finansiranje dejavnosti, ki so za vsakogar med nami 
0jno potrebne! Tako, kot zemlja hoče vode, če naj da 
mdove 

Mislimo seveda na sredstva za splošno in skupno pora
bo. Za šolstvo, kulturo, telesno kulturo, socialno varstvo, 
ijlroško varstvo in vse druge družbene dejavnosti. 

V ustavi smo leto:, • zapisali drugače. Delavec mora ne-
psredno odločati o ustvarjenem donodku. Vedeti mora za 
tsoj; dinar, ki ga porabijo v delovni organizaciji. In za 
rsafc del dohodka, ki gre na pot družbene porabe. Zapisali 
mo v ustavi misli o neposredni menjavi dela. O družbe
nim dogovarjanju med aelavci v združenem delu. Med de-
tocJ, ponudniki raznih uslug (v zdravstvu, šolstvu, kulturi 
ipd.; ter uporabniki teh storitev. Družbeni dogovor naj ne 
ioloči samo finansiranja, smo rekli, samo plačila. Pač pa 
i8j določi osnove za dogovor o obsegu, programu in izvedli 
'lijavnosti. Ter tudi sredstva, o katerih pa se bo delavec 
iločil šele po neposrednem pogovoru z učiteljem, zdrav-
lifcom, kulturnim delavcem . . . 

Da povzamemo — safnoupravne interesne skupnosti (re-
MbiišKe in temeljne) bodo pripravile še v tem mesecu de-
me programe in z njimi obiskale vsak delovni kolektiv. 
Iilavci v gospodarstvu bodo seznanjeni z zasnovami delov-
uh načrtov. In se bodo z delavci v ostalem delu združene-
g dela dogovarjali o delu, razvoju, rasti in finansiranju 
mkega področja družbenih dejavnosti. Neposredno. Kon-
mino. Odgovorno. 

V veliki iluziji bi živeli, če mislimo, da bodo ti pogo-
ort zlahka premagali sedanjo precejšnjo odtujenost delav-
VI od celotne sfere družbene dejavnosti. Da ne bo pri-
mb na delo, kot je menila dr. Aleksandra Kornhauaer-
m, na hibe, pomanjkljivosti in ozka grla v zdravstvu, v 
Btoft, otroškem varstvu... Se kje. 

Ne smemo pa pozabiti, da bomo priče morebitnim po-
mtavitvam. Politično delo v pripravah družbenih dogo-
wov o finansiranju skupne in splošne porabe v letu 1974 
io prestalo veliko preizkušnjo. Ne le v spreminjanju tra-
'mnalne miselnosti. V organizaciji, v pripravi tisoče ak-
listov, ki se bodo proič srečali z delavci v tovarnah in 
Ujetjih. 

Nekaj številk. Poraba je lahko prihodnje leto večja za 
\i odstotka. Rasti m.ora počasneje kot družbeni proizvod. 

;e okvir. V tem povečaniu bodo občine, območja in re-
^Uike določile vrstni red prioritetnih nalog — te bo dalo 
^ovarjanje z delavci. Delovnim organizacijam pa bo letos 

več sredstev za razširjeno reprodukcijo. Zato naj bi 
' sredstev skladov namenili še denar za tiste naloge, ki 
"Afco neposredno vplivajo na dvig produktivnosti. To so 
'^'^okovno izobraževanje, skrb za kadre in raziskovalno de-

Pomembna zahteva d^^užbenih gibanj v prihodnjem letu 
> 5e naslednja — družbeni standard ima prednost pred 
^hnim. 

Navedene značilnosti velikih sprememb v finansiranju 
'^Pne tn splošne porabe niso povedale vsega. Lahko res-
' samo intonirajo uvodne akorde. Vendar pa so zgovorne, 
^ da vsem nam dovolj prepričljivo potrjujejo, kako 
^me spremembe — zelje in zahteve delovnega človeka 
^^tajajo resničnost. JOŽE VOLFAND 

Sneg je enkrat že zapadel, pa ga je pobrala odjuga. Zdaj spet pritiska mraz na zemljo. Zvedave oči 
fantičev in njihov nasmeh pa govore, da si želijo snega čimprej in čimveč. Da bi ga bilo toliko, da 
bi ostal preko novega leta in še za zimske počitnice. Morda pa res. Kdo ve? Foto: DRAGO MEDVED 

SINDIKATI: ŠEST TOČK! 
V ponedeljek so se sesta

li predsedniki občinskih sin
dikalnih svetov celjske regi
je. Želeli so uskladiti in po
enotiti stališča do družbene
ga dogovora o družbeni in 
splošni porabi v letu 1974, 
torej do vprašanja, ki je bil 
isti dan predmet posveta šir
šega političnega aktiva celj
ske regije s člani in strokov
nimi sodelavci izvršnega sve
ta SRS. 

Na sestanku so najodgo
vornejši predstavniki sindi
kata v občinah smatrali za 
temeljni Interes delovnih lju
di naslednje: 

% Da je treba delavce v 
TOZD do podrobnosti sezna
niti z vsemi obremenitvami 
osebnih dohodkov, torej z 
vsemi dajatvami, ki znesejo 

razliko med bruto in netto 
osebnimi dohodki. 

% Da naj Interesne skup
nosti s svojimi terjatvami 
In predlogi pridejo pred ko
lektive naenkrat, sočasno in 
ne vsaka zase. To bo seveda 
zahvtevalo temeljitejše pri
prave in potrebno koordinaci
jo. 

9 Sindikati poudarjajo, da 
delavci v gospodarstvu nima
jo interesa financirati in 
p>odpirati interesne skupno
sti kot forume, marveč nji
hovo dejavnost, torej pro
gram. 

% Osebni dohodki v okvi
ru interesnih skupnosti so do
govorjeni z verificirknrmi sa
moupravnimi sporazumi, za
to ne more in ne sme biti 
nobena skrivnost, kakšni so 
osebni dohodki zaposlenih v 

posameznih interesnih skup
nostih. 

9 Vpeljati je treba zane
sljivo, ažurno in učinkovito 
kontrolo nad izvajanjem do
govorjenih stališč in krite
rijev, programov in uresniči
tev v celotnem spletu finan
ciranja splošne in družbene 
porabe. 

% In nazadnje so sindika
ti za cilj napovedali tudi po
litično bitko, da bi se tako-
imenovana družbena režija ne 
širila. 2e zdaj namreč opaža
jo, kako mnoge pristojnosti 
postajajo predmet interesnih 
skupnosti in da v le-teh na
raščajo zahteve (potrebne in 
tudi nepotrebne) p>o profe
sionalnih kadrih. Hkrati pa 
ta potek decentralizacije nič 
ne kaže, da bi se zmanjše
valo zaposlenost na tistih 

mestih, kjer so bile različne 
zadeve družbenega interesa 
vseh vrst dosedanjih admini
strativno vodene, predvsem 
v občinski upravi. 

Taka stališča so osvojili 
vsi prisotni. Na omenjenem 
posvetu so spoznaU, da so 
dogovorjena stališča inden-
tična z izhodišči, ki so bila 
ponujena celotnemu politič
nemu aktivu na posvetu. 

J. KRAŠOVEC 

BOLNICA S 4 TOZO 
Po večmesečnem študiju je 

kolektiv celjske bolnišnice 
sklenil, da se bo organiziral 
v štiri temeljne organizacije 
združenega dela, ki bodo 
vključevale 26 medicinskih 
oddelkov. 

Z urednikove miz 

Danes smo pripravili jyvo novoletno presenečenje. Koledar. 
Poklanjamo ga vsem zvestim bralcem NT. Vsem udeležencem na
gradne igre sporočam, da pošljejo komplete štirih kuponov, za veli
ko nagrado. Kupone pošljite do torka, v kolikor tega še niste stori
li. Vse tiste, ki vas žreb v devetih kolih ni nikoli našel, bomo vsaj 
2 nečim razveselili. Podarili vam bomo Stoletno pratiko. Lahko jo 
dvignete pri nas v uredništvu, ali pa iiam pošljete točen naslov 
z znamko za 1 dinar, pa jo boste prejeli po pošti. Na zadnjo števil
ko NT, izšla bo 27. decembra, pa ne pozabite. Pripravljamo vam 
toliko dobrega branja, da boste imeli NT v rokah celo na Silvestero-
vo. 

Sporočite nam vaše novoletne želje. Jih bomo objavili. Kakšen 
NT želite v letu 1974 in program RC? 

Pišite! 
VAS UREDNIK 



MPfestival: 
Skupnost 
zborov? 

Preteklo soboto je hil v 
Dobrni plenum celjskega mla
dinskega pevskega festivala. 
Poleg članov prireditelja so 
se plenuma udeležili tudi 
predstavniki mladinskega zbo-
rovstva iz Srbije, Hrvatske 
in AP Vojvodine, ki s svoji
mi mladinskimi zbori že tra
dicionalno sodelujejo na aelj-
skem mladinskem pevskem 
festivalu. 

Na sobotnem plenumu so 
kritično ocenili letošnji festi
val, nato pa so se pogovar
jali o programu dela za MPF 
1975. Ko so ocenjevali letoš
nji festival, letošnja prire
ditev, je največ res kri
tičnih pripomb letelo pred
vsem na račun premajhne 
dvorane, ki kljub odlični aku
stiki ne more več zadovoljiti 
poslušalcev, še manj pa na
stopajočih. Tako je spričo 
majhnosti povsem odpadlo 
poslušanje med zbori, kar bi 
bilo gotovo za večino mladih 
pevcev najzanimivejše. Na 
plenumu se je tudi pojavilo 
vprašanje — kaj celjski festi
val sploh hoče? Ali je realno 
zgolj številčno ocenjevanje? 
Ali bodo na tej reviji mla
dinskega petja iz vse Evrope 
gojili le virtuoznost, ki je za 
mlade gotovo vse manj zani
miva? Ali bodo celjski ama
terski delavci zmogli že do
slej povsem profesionalno 
delo? Pa še nekaj — ali bo
mo znali poskrbeti za še več
jo kvalitetno rast naših zbo
rov, ker drugače ne bomo 
mogli zdržati hude konku
rence iz drugih držav. To so 
vsekakor vprašanja in dile
me, o katerih ne kaže več 
pavšalno razpravljati, ampak 
jim je potrebno pristopiti z 
vso resnostjo. Tak pristop pa 
zahteva več kot le enega ali 
dva »cela« človeka! 

Ko so na plenumu obrav
navali program dela za bodo
če, so formirali tudi predlog 
za ustanovitve skupnosti re
publiških festivalov mladin
skih zborov, ki bi imela na
men predvsem bolj povezo
vati posamezne podobne pri
reditve v Jugoslaviji, s tem 
v zvezi pa tudi skrbeti za 
rast mladinskega petja v celi 
državi od enoglasnih do od
raslih zborov. Taka skupnost 
bi v skrajnosti tudi razbre
menila celjski mladinski fe
stival. Tako v iskanju novih 
umetniških vrednot, kot tudi 
ekonomskih možnosti, ki jih 
ponujajo mladinske festival
ske zborovske prireditve. Vsi 
udeleženci plenuma so pred
log o ustanovitvi take skup
nosti z veseljem pozdravili, 
saj so v tem takoj uvideli 
veliko večje možnosti za ra
zvoj jugoslovanske mladinske 
zborovske pesmi. 

Na plenumu so določili tu-
d' komisijo za izbor obvez
nih pesmi za MPF 1975, po
govorili se o sestavu žirije 
na prihodnjem tekmovanju 
ter rešili še nekaj obrobnih 
problemov, ki zadevajo pri
hodnji festival. Najzanimi
vejše pa je gotovo to, da bo
do prihodnji festival razširi
li še na mednarodno tekmo
vanje dekliških in mešanih 
zborov in C kategorija). 
K sodelovanju bodo povabi
li zbore iz 14 d"-žav. 

— ed 

ZBOR TURI^^TIČNIH 
DRUŠTEV 

Sredi meseca decembra bo 
v Slovenskih Konjicah redni 
občni zbor občinske turistič
ne zveze, ki ima v svojem se
stavu Štiri turistična društva, 
in sicer razen v občinskem 
sredi^u še v Ločah, Vitanju 
in Zrečah. Glede na število 
članstva bodo vsako društvo 
zastopali po štirje delegati, le 
koniiško bo imelo šest dele
gatov. 

CELJE: O USPOSABLJANJU 
v ponedeljek p>opoldiie so se na skupnem posvetu s 

predstavniki Delavske univerze ses»^ali člaru plenuma ko
misije za idejna vprašanija pri komiteju obdinske konferen
ce ZK v Celju. Na posvetu so se seznanili s programsko 
usmeritvijo Delavske univerze, z njenimi različnimi izobra
ževalnimi programi tn se pogovorili o možnostih sodelova
nja Delavske univerze pri izvedbi partijskega usposablja
nja v osnovnih organizacijah Zveze komunistov. Dogovo
rili so se tudi o realizaciji političnih šol in seminarjev, ki 
jih morajo v letošnji izobraževalni sezoni izpeljati osnovne 
organizacije. V delovnih organizacijah so na nedavnih vo-
Ulnih konferencah OZK ustanovili komisije za idejno uspo
sabljanje rn izvolili člane, ki so neposredni zadolženi za or
ganizacijo te pomembne dejavnosti ZK. Ta organizacijska 
utrditev bo pripomogla k uspešnejši uresničitvi programov 
idejnopolitičnega usposabljanja v celjski občini. To so po
trdili člani osnovnih organizacij na tem posvetu in že po
ročali o prvih uspehih v posaimeznih OZK. Člani plenuma 
komisiije za idejna vprašanja so se nato še seznanili s pri
pravami na organizacijo občinske partijske politične šole. 
Začela se bo v Januarju, trajala pa bo trikrat po štiri dni. 

V programu šole bodo predavanja s področja ustavnih 
sprememb, gospodarske problematike, marksizma in delo-
van(ia Zveze komunistov. 

Velenje — novo 

SMUČIŠČE 
v Velenju so končno odpr

li novo smučarsko središče in 
to na pobočju za gradom Ša-
lek. Prostor je izredno lep in 
primeren za zahtevnejše smu
čarje in začetnike. Velenjča-
ni so opravili na urejevanju 
smučišč in parkirnih prosto
rov za več kot 15 tisoč ur 
udarniškega dela in tako še 
enkrat dokazali, kaj se da na
rediti s prostovoljnim delom. 
Veliko zaslug za lep športni 
objekt, ki je razsvetljen in je 
tako smuka možna tudi v ve
černih urah, ob njem pa žič
nica, ima tudi vodna skup
nost N I V O Celje, ki je ure
dila vsa kanalizacijska dela 
in prostor za top. Gre za 
snežni top, ki lahko ob po
manjkanju snega prekrije vso 
pobočje in tako zagotovi 
smiiko. Pogoj za umetni 
sneg je vremenska tempera
tura -3 stopinje. Objekt y^ 

odprl predsednik skui>ščine 
občine Velenje Nestl 2gank, 
otvoritev pa so popestrili z 
ognjemetom in vožnjo nekaj 
desetin pionirjev na čelu z 
nekdaj znanim smučarjem 
Herbijem Košičem f>o poboč
ju. Prikazali so tudi delova
nje snežnega topa. 

Tako je Velenje dobilo ob
jekt, ki bo vsekakor privabil 
številne ljubitelje smučanja. 
In še nekaj: za sorazmerno 
majhne denarce si lahko v 
popoldanskem času privošči
te prijeten izlet v Velenje. 
Nekaj uma smuka, nato 6e 
hoste še pri kondiciji vržete 
nekaj kegljev na kegljišču v 
hotelu Paka, za konec pa se 
zmasirate v savni. Zaplavati 
v zimskem bazenu zaenkrat 
še ni možno, ker nimajo fil-
trimih naprav. Morda jih bo
do do p>oletja dob i l i . . . 

T. VRABL 

PREJELI SMO 

KAJ JE S CESTO? 
Dobili smo pismo iz 

Smartnega v Rožni dolini: 
»Splošna vodna skup

nost Savinja je na našem 
območju gradila odsek ce
ste, pa so tisto ki jo upo
rabljamo, pokvarili. Šofer
ji so obljubljali, da bodo 
takoj popravili, toda, na
zadnje so odpeljali vso 
mehanizacijo, nas pa pu
stili na cedilu. 

Da ima vodna skupnost 
veliko dela, vemo vsi in 
ji ne zamerimo, če nekaj 
takoj ne morejo narediti. 
Toda, zdaj se vseeno vpra
šujemo, kdaj bodo popra
vili tisto, kar so naredili 
napak?« 

HELENA NAREKS, 
Loče pri Smartnem 

V Rožni dolini 

S O Š l A N i 

NA MRTVI 
STRAŽI 

Buldožer je pred krat. 
kim dokončno poravnal 
šo.štanjsko pokopališče, ki 
je bilo na desni strani 
stare ceste proti Velenju. 
Na robu je ostal le skro
men lesen križ, ki ga. bul
dožer nI dosegel, kot ne
ma priča, da je bilo tu 
nekoč počivališče števil
nih šoštanjčanov in oko
ličanov. Pokopališče so 
zaradi vse večje eksploa-
tacije premoga preselili v 
Podkraj pri Velenju. 

Kaj moremo, napredek 
in vse večja potrošnja pre-
moga in električne ener
gije zahtevata tudi žrtve. 

V . KOJC 

ŽALEC: PRORAČUN 
NA TAPET/ 

Člani sveta za finance p n skup
ščini občine 2alec so se minuli 
teden sestali ie na 46. redni seji 
sveta, na kateri so v osrednji toč
ki dnevnega reda obravnavali do
hodke in izdatke občinskega pro
računa za obdobje do konca okto
bra letošnjega leta. K a j kažejo 
podatki? 

Skupno se je v tem obdobju , 
to je od začetka letošnjega leta 
pa do konca oktobra nabralo v 
žalskem občinskem proračunu ne
kaj manj kot 32 mUijonov di
narjev dohodkov, kar predstavlja 
89 O/o vseh planiranih dohodkov 
letošnjega leta, ko naj bi občinski 
proračun skupno dosegel skoraj 
36 milijonov dinarjev. Dohodki 
po posameznih vrstah kažejo do
kaj zanimivo strukturo zato si 
jih oglejmo nekoliko pobližje. 
Davki iz osebnega dohodka In 
davki na dohodek so v prora
čunu že prinesli nekaj manj kot 
21 milijonov dinarjev, kar pred
stavlja 86 "/o vseh planiranih sred
stev. Ti dohodki predstavljajo se
veda glavni vir dohodkov prora
čuna, zato je njihovo gibanje tem
bolj pomembno za celotni pro
račun. Znotraj tovrstnih dohod
kov pa se dohodki iz naslova po
sameznih vrst davkov gibljejo do
kaj različno Najs labše so reali
zirani dohodki iz naslova odškod
nin za uporabo mestnega zemlji
šča ( k o m a j 4 9 % ) , dalje občinski 
davek iz osebnega dohodka od 
kmetijskih dejavnosti (54 »b). 
medtem pa se nekatere druge ka
tegorije gibljejo dokaj ueodno. 
Zlasti tiste, ki Imajo glede na 
absolutne rneske in delež v struk
turi dohodkov celotnega proraču
na pomembnejše mesto. T o pa je 

poglavitno! 
Vsi drugi davki, katerih dov 

dek se oblikuje v občinskem pj 
računu, so realizirani v viSi! 
99"« (8,82b.!)48 d i n ) , U k s e p , ™ 
doslej navrgle 75 "o celoletno 
niranega dohodka. ^ 

In kako je z, izdatki? .Skuj,., 
je bilo doslej porabljenih ntS, 
nad 15 milijonov dinarjev pro^ 
čunskih sredstev, kar predstavu 
81 "o letnega načrta Izdatka* 
Največji delež je bil porabljen ^ 
potrebe državnih organov, ^ 
cialno skrbstvo in za n*'KospO(ij^ 
ske investicije. Med vsemi ^ 
stavkami je v najnižjem odst,,.. 
ku uresničena le proračunska J 
zerva, ki se je doslej obliko^jj, 
s 26 "o, kar je seveda kar p, 
cej pod planom, če gledamo reu 
ti ven odnos, v absolutnih števu. 
kah pa ne gre za pomembnejši 
sredstva. 

Poleg tega, da je svet ocenij 
gibanje dohodkov in izdatkom 
proračuna, pa so na seji spreg,, 
vorili še o najetju posojil iz 
da za intervencije v gospod,,, 
stvu ter obravnavali vloge nel* 
lerih socialno ogroženih zavezan, 
cev za odpis družbenih obvetno, 
sti. 

B , STRMCNlK 

IZ CELJA V LAŠKO 
Sedež sveta osmih občan širšega celjskega območja se 

bo po novem letu preselil iz Celja v Laško. Tak je bil sklep 
zadnijega skupnega srečanja županov celjskega območja v 
Celju. Tak sklep pa je tudi v skladu s poslovnikom, ki ve
lja za delo sveta osmih občin. 

K o so na seji prejšnji četrtek razpravljali o konceptu 
dolgoročnega razvoja višjega šolstva v regiji in se vnovie 
odlodili za delo komisije, ki naj prouči vsa vprašantja pa 
tudi razvoj višjega šolstva v regiji so formirali še dve la> 
misiji. Prva bo pripravila predlog za foi-mirarnje regional
ne skupnosti rožamega varstva, druga pa osvetlila vpraša-
rye o formiranju regionalnega sveta za varstvo prometa. 

Iz razprave o uresničevajiju tistega dela samoupravnega 
sporazuma v šolstvu, ki govori o izplačilu posebnih dodat
kov na račim delovnega staža, so se odločali, da naj bi ta 
(iodatek začeli izplačevati od prvega januarja prihodi^ega 
leta dalje tn ne za nazaj. 

AKTUALNO 

Prvi domači diplomanti 
Vse več razprav o mož

nostih razvoja višjega 
šolstva na celjskem ob
močju zahteva pregled in 
oceno delovanja sedanjih 
obeh oddelkov višjih šol 
v Celju — oddelka peda
goške akademije za raz
redni pouk, ta dela v 
okviru pedagoškega šol
skega centra v Celju, in 
oddelka višje ekonomsko 
komercialne šole. Trenut
no ima svoj sedež na I . 
osnovni šoli v Celju. Pa 
še nekaj je. Letos sta oba 
oddelka že v tretje vpi
sovala. V prihodnjih me
secih, tja do februarja, 
bo torej območje dobilo 
prve domače diplomante. 
Učitelje z višjo izobrazbo 
za razredni pouk in eko
nomiste oziroma komer
cialiste z višjo izobrazbo. 

Kadrovska kriza na pe
dagoškem področju je 
vse očitnejša. Zato ni čud
no, da je celjski oddelek 
pedagoške akademije pre-
potrebno zdravilo kadra 
žejnih šol. In če je bil 
pri ustanovitvi oddelka, 
na začetku, prvi letnik 
skromno zaseden, potem 
lahko zapišemo, da je le
tošnji prvi letmk več kot 
razveseljiv: ima 35 štu
dentov. V drugem letni
ku jih je 17, absolventov 
pa je 18. Profesorica Vi-
kica Kavčičeva, vršilec 
dolžnosti predstojnika od
delka, je menila, da bo 
v februarju diplomiralo 
okrog 10 študentov. Ne

kateri absolventi so že 
morali za kateder ali v 
oddelke Fx>daljšanega bi
vanja, drugi pa priprav
ljajo diplomsko delo do
ma. Na vprašanja, kako 
študentje delajo, kakšne 
načrte imajo z oddelkom 
in kakšen dolgoročni po
men lahko izraža sedanje 
uspešno delo oddelka, je 
odgovorila profesorica Vi-
kica Kavčičeva. 

VIKICA KAVČIČEVA: 
Vpis V letošnji letnik je 
res precejšen. Največ 
študentov je iz celjske, 
velenjske in žalske obči
ne. Moram reči, da v od
delek najbolj načrtno 
usmerja študente Velenje. 
Daje jim dobre štipendi
je, kadrovska baza pa jim 
je velenjska gimnazija. 
Tudi v Celju temeljna 
izobraževalna skupnost 
skrbi za štipendije. Kdor 
štipendijo potrebuje, jo 
praviloma tudi dobi. Za
nimanje za pedagoški po
klic nekoliko narašča. 
Več učencev se je vpisa
lo letos na pedagoško gi
mnazijo in abituriente 
načrtno usmerjamo na 
oddelek PA v Celju. Od 
letošnjih 60 abiturientov 
pedagoške gimnazije jih 
je kar 60 odšlo na od
delek PA. Računamo, da 
bo v prihodnje še večji 
priliv. 

ZAKAJ? OPIŠITE TU
DI TE2AVE, S KATERI
MI SE MORATE UBADA

T I KOT PREDSTOJNIK 
ODDELKA. 

VIKICA KAVČIČEVA: 
Prehod na višjo šolo je 
za dijaka naravnejši, če 
je oddelek v Celju. Mno
go pomeni bližina študi
ja. Manjše število študen
tov daje večjo možnost 
individualnega dela. Zato 
imamo dobre rezultate. 
Oddelek pa občuti pro
storske in kadrovske te
žave. Pedagoški šolski 
center se je moral ute-
sniti, da je dal na voljo 
prostor. Večina predava
teljev, 17, jih je iz Ma
ribora, le 7 z območja. 
Sodelovanje z mariborski
mi profesorji je zelo do
bro. Delo je specializira
no. V učnem programu 
ima prednost pedagoško-
metodično usposabljanje 

in predmetno poglablja
nje, študentje opravljajo 
prakso v drugem letni
ku. Pouk poteka od ju
tra do večera Največ ur 
ima prvi letnik. 

ČEPRAV ODDELEK 
DELA ŽE TRETJE LE
TO, ŠTUDENTOV V CE-
LJU NE ČUTIMO DO
VOLI! KJE JE RAZL(K} 
ZA TO NJIHOVO NEPRI-
SOTNOST? 

VIKICA KAVČIČEVA: 
Najprej naj povem, da 
študirata v prvem letni
ku samo 2 fanta, v dru
gem pa eden. feminizaci-
ja pedagoškega kadra se 
nadaljuje. Med seboj se 
študentje še premalo po
znajo. Težje se uveljav
ljajo. Vozijo se in še 
iščejo torišča študentske 
dejavnosti. Vem pa, da 
so povezani v študentski 
organizaciji, študentke so 
zelo zaposlene. V glav
nem vse zadostijo zahte
vam učnega programa. 
Najbrž pa bi morale tu
di zunaj začutiti več po
bud za izvenšolsko delo. 

KAKŠNI SO NAČRTI 
ZA DELO ODDELKA? 
KATERE PROBLEA^E 
MORATE NAJPREJ RE-
ŠITI? 

VIKICA KAVČIČEVA: 
Urediti moramo razmere 
za delo. predvsem pro
store. Prihodnje leto bo 
s preselitvijo I I . osnovne 
šole boljše. Potrebujemo 
tehnično opremo in učna 
sredstva, ki jih razvita 

osnovna šola danes že 
uporablja. Zato jih mo
rajo spoznati bodoči uči
telji. Pripraviti moramo 
sistemizacijo delovnih 
mest in ugotoviti, za ka
tera predmetna področja 
bi lahko prevzeli obvez
nosti kadri s celjskega 
območja. Kadrovska ok
repitev z domačimi stro
kovnjaki je osnovna osa
mosvojitev oddelka. Z ra
zumevanjem potencialnih 
kandidatov in delovnih 
organizacij lahko posto
poma zakrpamo kadrov
ske težave. Ni pa sta
novanj. Če gledamo dol
goročno, je cilj oddelka 
jasno določen. S takim 
dotokom učiteljev bo 
vsaj minimalno pokrival 
vrzeli oziroma pomanjka
nje učiteljskega kadra. 
Danes že morda lahko 
razmišljamo, da bi pri 
oddelku razvili izredni 
študij, predmetni študij 
in poglobitveno usposab
ljanje. Strokovno izžare
vanje navzven — to je ze
lo konkretna naloga od
delka. Usposobiti mora
mo vadnico za učiteljsko 
delo. čeprav moram opo
zoriti na izredno razume
vanje šol in ravnateljev 
za hospitacije in prakso 
naših študentov Vsi se 
pa lahko veselimo dogod
ka, ko bo naš oddelek 
dal prve domače diplo
mante. To bo pomemben 
mejnik našega dela. 

JOŽE VOLFAND 



Otok v Celju 

Končno se bodo malčkom na Otoku v Celju odprla vrata novega vrtca. Zaposleni starši, ki so 
v skrbeh za svoj naraščaj, so ga težko čakali. Prvi rezultat odločitve občanov za samoprispevek je 
torej pred nami. In z njim prvi objekt obširnega referendumskega programa za gradnjo osnovnih šol 
jn vzgojno-varstvenih zavodov. Odločitev za samoprispevek je občanom vsekakor lahl̂ io v ponos, 
predvsetiri pa v korist. Gradnja novega vrtca je stala okrog 5,400.000 din. Ob skorajšnji otvoritvi vrtca 
smo prosili za razgovor ravnateljico VVU »Anice Černejeve« na Otoku, Anico Cetkovič. 

Kdaj bo otvoritev novega 
yrtca in zakaj je prišlo do 
jprememb glede na večkratne 
papovedi, kdaj bo vrtec začel 
( delom? 

Ana Četkovič: Neuradno na
povedana je bila otvoritev že 
večkrat, vendar se je zaradi 
različnih tehničnih ovir iz 
^neva v dan odmlkala. Konč
no pa lahko zdaj že zagotovo 
lečemo, da bo otvoritev v po
nedeljek, 17. decembra ob 12. 
uri. Nanjo vabimo vse obča
ne, tudi najmlajše seveda. Ne-
jcateri bodo že v torek pri-
JU v redno varstvo in vzgo
jo. Povedati moram, da bomo 
v prihodnjem tedinu, to je od 
torka dalje, sprejemali vse 
vpisane otroke postopoma. To 
pa zaradi tega, ker nastopijo 
v začetku otrokovega bivanja 
T vrtcu čustvene težave in jih 
je v manjših skupinah lažje 
prebroditi. Starši bodo o tem 
še pismeno obveščeni.« 

Bi prosim točno navedli lo
kacijo vrtca, koliko bo pro
storov in kakšnih? 

Ana Cetkovič: škatlasti in 
nizek sistem zgradbe se skri
va med štiri bloke v Simonči-
ievi in Čopovi ulici, zato nje-
n^a nastajanja, razen nepo
srednih sosedov, marsikdo še 
opazil ni. Za starše, ki bodo 
pripeljali otroke v vrtec iz so
sednjih blokov, je lokacija 
ugodna, po naši presoji pa le
ta ni najboljša. Zdi se mi, da 
se bomo počutili nekoliko 
utesnjene. Prav gotovo tudi 
sosedje, saj smo jim precej 
stesnili uporabo okolice blo
kov. Vzpostaviti bomo morali 
vzajemne solidarne odnose. 
Zato se ne bomo zaprli v svo
je zidove in ograjo, amnak 
nameravamo omogočiti niiho-
vim otrokom igro na našem 
dvorišču v popoldanskem ča
su. Seveda pričakujemo ob 
tem TK>moč in sodelovanie na
še kraievne skupnosti. Vrtec 
je graien po republiških stan
dardnih normativih. Imel bo 
9 igralnic po 42 kvadratnih 
metrov, večnamenskim pro
storom, zbornico z dvema 
upravnima prostoroma, in 

kar je zelo pomembno, kuhi
njo, ki bo pripravljala dnev
no 700 obrokov hrane za vse 
oddelke našega zavoda in vr
tec »Zarjo«. Kar zadeva pro
metno situacijo, bomo najbolj 
prizadeti v času sprehodov 
otrok v bližnjo okolico. Ne 
vem, kako se bo skupina 29 
otrok prebila skozi križišče 
na Ljubljanski cesti, ko pri 
zeleni luči komaj sam prideš 
na drugo stran. 

Koliko otrok bo lahko bi
valo v vrtcu? Boste imeli tu
di oddelek za dojenčke? 

Ana četkovič: Vrtec je 
grajen za 156 otrok, in sicer 
za 36 dojenčkov in 120 osta
lih predšolskih otrok. Zaradi 
izrednih potreb bodo vse sku
pine močnejše, kot je bilo 
predvideno. Ker je množič
nost mladega prebivalstva lo
cirana prav na področju Oto
ka I I I , imamo težave z neka
terimi starši, katerim smo 
sprejeli otroke v že obstoje
če prostore na Otoku I in bi 
jih želeli premeščati. Mislim, 
da bi morali biti glede na šte
vilo otrok, ki jih sploh ne mo
remo več sprejeti, le zadovolj
ni, da je njihovim otrokom 
oskrba zagotovljena. 

Koliko bodo morali starši 
odšteti za oskrbnino? Ana Če
tkovič: Starši bodo kot doslej 
plačevali oskrbnino po dife
rencirani lestvici. Trenutna 

cena za predšolske otroke v 
najnižji lestvici je 183 din, v 
najvišji pa 302 din. Lestvico 
bomo v januarju razširili za 
tiste starše, ki bodo dosegli 
razpon dohodkov od 1010 din 
do 1800 din na družinskega 
člana. Poudariti pa moram, 
da v vseh primerih sofinan
cira tudi družbeni sklad. Za 
tiste v najnižji skupini 70 od
stotkov od stroškovne cene, 
za one v najvišji pa 30 od
stotkov. Za dojenčke predvi
devamo za 30 odstotkov višjo 
ceno. 

Imate dovolj pedagoškega 
kadra? Bodo kakšne težave v 
zvezi s tem? Ana Cetkovič: S 
pedagoškim kadrom ne pride
mo na zeleno vejo. če bi pri 
razpisih delovnih mest nudi-
h vzgojiteljicam tudi stanova
nja, bi prav gotovo ne bilo 
takega pomanjkanja. Tako pa 
si bomo začasno pomagali z 
absolventi PA ali srednjih šol. 
Pri vsebinskem in metodič
nem usmerjanju vzgojnega 

dela se bodo morale vzgojite
ljice dodatno angažirati. 

Kako bo z novim vrtcem 
rešen problem otroškega var
stva na Otoku? Ana Cetkovič: 
Žal pri vseh maksimalno na-
E>olnjenih kapacitetah ostaja 
še dosti nerešenih prošenj 
staršev. Vendar moram kljub 
nekaterim težavam že ob pre
vzemanju novega vrtca po
vedati, da smo ga lahko vsi 
skupaj zelo veseli, saj bo 
srečnih spet nekaj desetin 
otrok in njihovih staršev. Za 
tiste otroke, ki jih letos ne 
bomo mogli sprejeti v vrtec, 
smo pripravljeni organizirati 
jKvpoldanske dodatne dejav
nosti — krožke. Tudi v malo 
šolo bomo zajeli nekaj otrok, 
ki bodo drugo leto šolarji, a 
ne hodijo k nam v vrtec. Že
limo si, da bi z gradnjo no
vih vrtcev še naprej nadalje
vali, tako da bomo vsako leto 
odklonili čim manj otrok. 

D. POŠ 

KZ Laško 

3 X JUBILEJ 
Minuli petek je KZ Laško 

praznovalo svojo 20.1etnico. 
Ob tej priložnosti so poleg 
predstavnikov sosednjih ko
lektivov, zadružnih in stro
kovnih poslovnih prijateljev, 
političnih predstavnikov, po
vabili tudi nekdanje zadruž
ne funkcionarje, predstavni
ke iz minulih obdobij za
družnega gibanja v laški ob
čini. 

Istočasno so tokrat proslav
ljali 55. obletnico kmetijske 
in kasnejše nabavno prodaj
ne zadruge, ki je bila usta
novljena v Laškem leta 1919, 
delovala pa neprekinjeno do 
aprila 1941, torej do zadnje 
vojne. 

In še tretji jubilej je bil. 
Leta 1899 je bilo v Laškem 
ustanovljeno vzajemno dru
štvo za kmetijstvo, ki pa je 
delovalo v letih znane živino
rejske konjunkture, a je po 
šestih letih šlo v konkurz. 
Torej moremo kmetijsko za
družništvo v Laškem prište
vati med tradicionalna. Kaj-
tj, pred tričetrt stoletja je 
bilo podobnih gibanj malo, saj 
so bila izrazito politično- eko
nomska, vrh vsega pa je na
cionalno pomembna. 

Današnja združena organi
zacija v Laškem obsega šest 
samostojnih enot, ki so vsa
ka zase v času dvajsetih let 
s svojimi sredstvi uspele po
večati svoj gospodarski po
tencial in zagotoviti rentabil
nost, čeprav na skrajni meji 
donosnosti, kar pa gotovo ni 
krivda kolektiva, če kmetij
ska zadruga spričo danih ra
zmer ni na široko posegla v 
področje kmetijske proizvod
nje, je kot delovna organiza
cija vendarle med močnej
šimi v občini, saj bo njena 
letošnja čista realizacija zna
šala 4 stare milijarde in 200 
milijonov dinarjev. KZ La
ško trenutno sodeluje pri 
preusmeritvi okoli 45 kme
tij, v bližnjih letih pa bo 
število takih kmetij naraslo 
na 100. 

Ce bo z družbene strani v 
bodoče danih več možnosti, 

kot jih je bilo dosedaj, po
tem bo kmetijska zadruga 
mogla nuditi več tudi pri po
speševanju, pri hitrejšemu 
moderniziranju kmetijstva v 
občini, ki naj bi v bodočno
sti imela okoli 400 usmerje
nih kmetij, na katerih naj bi 
imeli kmetje enakovreden 
standard z delavci v indu
striji. Tega kmetijska zadru
ga in občina v celoti doslej 
nista mogli bolj na široko 
zastaviti, kajti kmetijstvo je 
v tej občini v slabših pogo
jih, kot je v nekaterih ob
činah, ki zaradi svoje neraz
vitosti dobivajo mnogo večjo 
družbeno pomoč tudi za na
predek kmetijstva. 

Jubilej so proslaviU ẑ dru
žabnim večerom, na katerem 
so nastopili otroci laške 
osemletke in pevci moškega 
zbora. Za minulo delo so 
nagradili sorazmerno vse po 
dolgosti njihove zvestobe v 
dvajsetih letih obstoja KZ 
Laško. 

J. K r . 

ZADNJA VEST 

DENAR ZA 
AMBULANTO 

V DOBRNI 
Pravkar smo izvedeli, da 

je svet za financiranje pri 
občinski skupščini v Celju 
odobril 19 milijonov starih 
dinarjev za adaptacijo zdrav
stvene postaje v Dobrni. K 
tej vsoti lahko prištejemo še 
sredstva, ki jih je pripravlje
no dati zdravilišče Dobrna, 
saj se dobro zaveda, da bo 
urejena splošna in zobozdrav
stvena ambulanta koristila tu
di njihovim pacientom ter 
obiskovalcem. Koliko sred
stev bodo nameniili, pa bomo 
še poročali. Z. S. 

SB PLAČE POD TISOČ 
Morda se sliši malce čudno, toda še so ljudje v 

celjski občini, ki za celomesečno delo prejemajo manj 
kot tisoč dinarjev osebnega dohodka. Iz podatkov, 
ki jih je objavil oddelek za gospodarstvo Skupščine 
občine Celje, je razvidno, da je bilo ob koncu sep
tembra v celjski občini še vedno kar 55 delavcev, ka
terih osebni dohodek se je gibal med 800 in 1.000 di
narji na mesec. 

Ne da bi se pri tem spuščali v detajlno analizo, za 
kakšne primere gre. Ne da bi poskušali ugotavljati, 
kakšna dela opravljajo ti ljudje in v čem so vzroki za 
tako nizek osebni dohodek (teh je nedvomno lahko 
več) pa kljub temu velja ob tem zapisati nekaj besedi. 
Prva stvar, ki se vsiljuje kar sama sebi, izhaja iz 
akcije sindikatov pred več kot enim letom, da nihče 
za polni delovni čas ne more dobivati manj kot tisoč 
dinarjev osebnega dohodka. So med temi petinpetde-
setimi resnično sami taki, ki ne delajo polnega delov
nega časa? Težko verjetno! Sindikatu, ki je akcijo 
vodil, prav gotovo preko posebne strokovne službe 
ne bi bilo težko ugotoviti, v katerih delovnih organiza
cijah so zaposleni ti ljudje, kaj delajo, koliko časa 
prebijejo na delu in na koncu koncev zakaj imajo 
tako nizek osebni dohodek. Morda je med njimi tudi 
kdo, ki mia družino? Mar ne bi bilo koristno ugoto
viti, če je morda med njimi kdo, ki je potreben dodat
ne pomoči, ne glede na to, zakaj dobiva takšen osebni 
dohodek, saj le-ta ne zagotavlja niti najosnovnejšega 
eksistenčnega minimuma. 

Sicer se pa verjetno nič kaj dosti bolje ne godi 
tistim 425, katerih dohodek znaša do 1.200.— dinarjev 
na mesec. Kako je možno pri teh cenah in življenjskih 
stroških voziti s takšno plačo? Res bi bilo koristno, če 
bi sindikati nadaljevali s posebnim obravnavanjem te 
problematike (to ni očitek!) ter morda tudi jaraost 
seznaniU s svojimi ugotovitvami. B. S. 

VPRAŠANJE JAVNEMU 
DELAVCU 

JOŽE JAN, predsednik sklada za izgradnjo in 
obnovo šolskih zgradb v žalski občini 

Pravzaprav sem trdno prepričan, da vas s svojim 
tokratnim vprašanjem niti ne bom presenetil, kajti 
skoraj ne morem drugače, da vas ne povprašam o za
devi na javen način. 

Vprašanje vam postavljam v imenu občanov Bra-
slovč in vseh sosednjih krajev, ki tvorijo šolski okoliš 
tega kraja. Pa preidimo kar konkretno h problematiki. 
Ob referendumu za samoprispevek za obnovo in iz
gradnjo šolskih zgradb v žalski občiini je bil občanom 
po končani akciji obljubljen eno in pol izmenski ka
binetni pouk na vseh popolnih osemletnih šolah. Ker 
so občani Braslovč šolo obnovili tik pred uvedbo re
ferenduma s svojim krajevnim samoprispevkom, je 
bilo F>o prioriteti določeno, da bo (povsem razumljivo) 
za potrebne razširitve prišla na vrsto med zadnjdmi v 
občini. Prišel je čas, ko se uresničevanje programa 
uspešno končuje, zato je postala aktualna tudi šola v 
Braslovčah. Da bi uresničili možnost ©no in pol izmen
skega pouka, bo potrebno pri šoli prizidati kar precej 
novih učilnic, kabinete, kuhinjo, obednico in telovad
nico. 

N a lokaciji, Itjer Sola stoji, pa je to praktično skoraj ne
mogoče, saj ni prostora. Pa so Braslovčanl sklenili, da predla
gajo skladu, da bi namesto dozidav k .sedanji šoli raje prLvtopUi 
k adaptaciji telovadnice (ki je na drugi lokaciji) In bi ob njej 
zgradili povsem novo šolo. Lokacija o b sedanji telovadnici nudi 
za šolsko zgradbo več kot odlične pogoje saj je tod tudi že 
igrišče, so pa tudi možnosti za zgraditev vseh potrebnih objek
tov. Slišal sem, da bi stroški niti ne bili znatno večji kot T 
prvem primeru (razlike pa tudi ne bi bilo težko zbrati, to ste 
v žalski občini že velikokrat dokazal i ! ) , poleg tega pa bi lahko 
poslopje stare šole prodali kakšnemu podjetju, ki b i tu odprlo 
delavnico. 

K a j sodite o tej varianti in kakšne so možnosti, da postane 
stvarnost? 

B E R N I S T R M C N I K , novinar 

ODGOVOR JAVNEGA 
DELAVCA 

OJEZERITEV DOLINE LUČNICE; 

N a vprašanje novinarja Ber-
nija Strmčiiika lahko odgovo
rim le tako, če poprej nave
dem le vse tiste osnovne pro
bleme, ki so povezani z vod
nim režimom Savinje in širo
ko vodnogospodarsko proble
matiko Savinjske doline na 
sploh. 

O b suši vse preradi pozab
l jamo na visoke vode Savinje 
in njenih pritokov ter vso ško
do in celo katastrofe, ki j ih 
te vode lahko povzročajo. O b 
nizkih vodah smo osredotoče
ni predvsem na probleme 
okrog preskrbe z vodo in na 
onesnaženje naših voda, izgub
ljamo pa iz vida dejstvo, da 
so takorekoč vsi na.ši vodoto
ki izrazito hudourniškega zna
čaja. Se Savinja v Laškem 
ima razmerje med najnižjim 
in najvišjim pretokom 1:500! 

N a š a osnovna naloga je to
rej vsekakor v optimizaciji 
vodnega režima. Tega bomo 
p Uiko poleg še vseh dru
gih potrebnih ukrepov dosegli 
s čim večjo izravnavo nizkih 
in visokih pretokov. T o se 
pravi, da je treba nizke vode 
primerno obogatiti, visoke vo
de pa kolikor se da zmanjša
ti. To bomo pa lahko dose
gli le s pospešeno, načrtno in 
sistematično izgradii,jo že zdav
naj programiranih aliumulacij-
skih bazenov, ki jih spnčo 
ugodne konfiguracije terena na
še območje nudi kar v zado
voljivi meri. Precej je takih 
možnosti pod Dobrovljami in 
na povirju Ložnice. Res je , da 
gre v teh primerih le za 
manjše akumulacije, ki bodo 
lahko le vse skupaj, ko bodo 
ustvarjene, dale zadovoljive 
efekte. V zgornjem toku Sa
vinje .je manj možnosti, če ni 
pravzaprav akumulacija ob 
Lučnici v morebitni kombina
ciji s Savinjo celo edina. 
Vendar pa bi bila l e ta lahko 
takih dimenzij, da bi zgraje
na predstavljala izredno odlo-
flujoč poseg v vodni režim na 
celotni Savinji. 

V grobih študijah, ki so bi
le doslej izdelane, je predvide
no več možnosti za delno oje-
zeritev doline Lužnice pod 
Podvolovljekom. V vodnogo
spodarskem pogledu je še « a j -
bolj spre,jemljiva inačica, po 
kateri naj bi bila p r t ^ a d a , 
visoka 72 m, pod domačijo 
Ložekar. Jezerska površina bi 
za to pregrado obsegala 150 
ha, jezero bi bilo dolgo 4100 
m, njegova prostornina pa bi 
ob polnem bazenu znašala 
kar ;i5.2 milijona kubičnih me
trov. Še posebej učinkovita bi 
bila ta akumulacija v prime
ru, če bi v njej zadrževali 
tudi del visokih voda same 
Savinje, ki bi jih izza nižje 
pregrade pri Igli skozi pre
dor odvajali v jezero pod Po
dvolovljekom. 

Z akumulacijo na Lučnici hI 
zmanjšali poplave ob Savinji 
pod Lučanil za 35 procentov, 
nad Izlivom Pake za 15 pro
centov, pod fadlvom Eolske pa 

za 10 procentov. Zadrževanje 
vode pod Podvolovljekom bi 
imelo še kar znaten vpliv tu
di celo pod izlivom Voglajne, 
saj bi se tudi pod Celjem vi
soke vode Savinje zmanjšale 
za 3 procente. Navedeni od
stotki predstavljajo zmanjša
nje visokih voda ob 100-letnih 
pretokih. K a j to pomeni, si 
lahko predstavljamo ob pri
merjavi , da bi vse tiste vode, 
ki so se ob povodnji leta 
1964 v Spodnji Savinjski doli
ni prelivale preko nasipov, bi
le zadržane v novem jezeru. 
Poleg samega vodnogospodar
skega učinka bi potemtakem 
imela nova akumulacija tudi 
izreden ekonomski efekt, če 
pomislimo na vso škodo, ki 
bi Jo sicer povzročale tako
rekoč leto za letom povodnji 
tako v Zgornj i kakor tudi v 
Spodnji Savinjski dolini. 

Danes bi bilo še preuranje-
no razpravljati o vseh drugot
nih vplivih in posledicah, ki 
bi Jih novo .jezero imelo v 
svojem ožjem okolju. Nikakor 
ne moremo mimo dejstev, da 
dolina ob Lučnici zadnji čas 
v gospodarskem pogledu zelo 
hitro napredu.je. Vrsta kmetij 
je bi la preusmerjena v inten
zivno živinorejo, tod se načr
tuje tudi kmečki turizem. O b 
modernizaciji kmetij in iz
gradnji raznih komunalnih na
prav je bilo porabljeno že več 
milijard starih dinarjev. Za 
vse to bo nedvomno zelo tež
ko najti pr imemo nadomesti
lo. Poleg tega nikakor ne sme
mo pozabiti tudi na programi
rano cestno povezavo čez Pod-
volovljek proti Kamniku - ter 
na programirano gondolsko 
žičnico na Korošico, s čimer 
bi dolina pod Podvolovljekom 
lahko postala eno izmed izho
dišč alpskega turističnega cen
tra. Bistra voda Lučnice pred
stavlja tudi neprecenljivo goji
šče za plemenite ribe, nad do
lino se začne gojitveno lovišče 
kozorogov. Prav gotovo bi lah
ko navedli še več vidikov, ki 
v pogledu varstva okolja eno
stransko obravnavani govorijo 
proti ojezeritvi doline. 

V nadaljnjih študijah in na
črtih bo treba vsestransko in 
oh sodelovanju vseh vrst naših 
najvidnejših strokovnjakov res 
temeljito preučiti vse argumen
te, ki govorijo za jezero in 
proti njemu. Pri tem ne bi 
smeli pozabiti na prvobiten 
namen novega jezera v pogle
du zmanjšanja poplav in opti
mizacije vodnega režima na
sploh, ob njem pa tudi na dej
stvo, da bi novo jezero pod 
Podvolovljekom ob primernem 
upoštevanju vseh krajinskih in 
drugih danosti lahko predstav
ljalo pravi center za nov turi
stični in rekreaci.jski eldorado 
na tem čudovitem koštiku Sa
vinjske doline. 

dipl . biž. Niko Rož i« 
direktor 

SploSne vodne skupnosti 
» S a v i n j a « Celje 



IZ 
DELOVNIH 
KOLEKTIVOV 

IZ KOVAŠKE INDU-
STRIJE v Zrečah so nas 
opozoriU, da naš poda
tek, ki smo ga navedli 
v članku » T R I ZNAČIL
NOSTI« glede gibanja fi
zičnega obsega proizvod
nje v njihovem kolekti
vu, ni bil točen. Zapisa
li smo namreč, da so tu
di v tem podjetju proiz
vedli manj kot lani, ta
ko kot v nekaterih dru
gih. Podatki, kot so jih 
nam sporočili, pa kaže
jo, da so v podjetju pro
izvedli letos že 5.507 ton 
izdelkov, kar pa je 14% 
več kot lani. Torej nika
kor niso naredili manj, 
kot smo zapisali v No
vem tedniku z dne 27. no
vembra. Krivda pa seve
da ni na naši strani, ra
zlika je le v tem, da smo 
uporabljali gradivo plan
sko analitske službe 
skupščine občine Slov. 
Konjice, kjer pa je zara
di druge metodologije 
prišlo do napačnega pri
kaza. Kolektivu se za ne
ljubo napako opravičuje
mo! 

V ŽIČNI V CELJU so 
v izredno lični žepni ob
liki izdali »Pravilnik o 
izumih, tehničnih izbolj
šavah in koristnih pred
logih«, ki ga je nedarao 
tega sprejel delavski svet 
podjetja. Žepna izdaja je 
zelo prikladna, saj je ta
ko delavcem lahko vedno 
pri roki. Poleg vseh osta
lih določil, ki so nave
dena v pravilniku, je v 
41. členu objavljena tudi 
tabela, iz katere je raz
vidno, koliko lahko dobi 
predlagatelj posamezne 
tehnične izboljšave ali ko
ristnega predloga;, glede 
na prihranek, ki ga je s 
tem imela delovna orga
nizacija. 

V KOSTROJU v Sloven 
skih Konjicah so imeli 
med vsemi večjimi pod
jetji v občini še pravza
prav največ problemov, 
ki so vplivali na razvoj 
proiizvodnje in na poslov
ne uspehe v podjetju. Te
žave so imeli zaradi pro
blemov pri uvozu repro
dukcijskega materiala, nič 
boljša pa ni bila oskrba 
z domačini. Nadalje so 
v podjetju imeli določene 
težave s kreditnimi sred
stvi. Preveč pohvalno pa 
tudi ni bilo stanje na po
dročju plačevanja raču
nov s strani njihovih od
jemalcev gotovih izdel
kov. Vsekakor je potreb
no, da si bodo v FK>d.iet-
ju zagotovili boljšo oskr
bo z reprodukcijskim ma
terialom, izboljšati pa bo 
kazalo tudi izterjavo. 

V TOVARNI USNJA v 
Šoštanju so pred dobrim 
letom pričeli s proizvod
njo usnjene konfekcije v 
okviru obrata OPUM, kot 
ga sami kratko imenuje
jo, kratica pa pomeni: 
obrat za predelavo usnje
nih materialov. Proizvod
nja je stekla kot sode
lovanje z INDE Vransko, 
Obrat v katerem proiz
vajajo tudi zaščitna sred
stva, šoferske in smučar
ske rokavice ter drugo 
opremo, ima sedaj že 
okoli 70 zaposlenih, v le
tošnjih devetih mesecih 
so ustvarili preko 6 mi
lijonov dinarjev celotJie-
ga dohodka. V vsakem 
primeru je to pomemben 
dosežek, še zlasti, če upo
števamo, da je to p>ov-
sem nov obrat, ki je na
stal predvsem iz želje po 
tem, da bi tudi doma 
predelali del usnja, ki ga 
sicer kot surovino proda
jajo drugim odjemalcem. 

„Metka'' 

O S P O R A Z U M U 
v Celjskem delovnem ko

lektivu Metka so pripravili 
samoupravni sporazum o 
združevanju temeljnih organi
zacij združenega dela v de
lovno organizacijo »Metka«, 
tekstilno tovarno in konfek
cijo Celje, v Metki so pred
videli tri TOZD: TOZD pro
izvodnja tkanin Celje, TOZD 
konfekcija posteljnega perila 
Kozje in TOZD skupne služ
be. Ker po novem skupne 
službe ne morejo biti temelj
na organizacija združenega 
dela, se bodo v javni razpravi 
o sporazumu odločili najbrž 
za dve temeljni organizaciji. 

Kaj prinaša Metkin spora
zum? Za medsebojne odnose 
med TOZD je pomembno do
ločilo o internih obračunih. 
Za vsako TOZD bodo zagoto
vili pregled nad gibanjem ce
lotnega dohodka, poslovnimi 
stroški, amortizacijo, dohod
kom, sredstvi za osebne do
hodke in ostankom dohodka. 
Sredstva bodo združevali za
radi hitrejšega razvoja posa
mezne TOZD in celotne de
lovne organizacije. Združena 

sredstva bodo uporabili za fi-
nansiranje razvojnih progra
mov in investicij, izobraževa
nje, za obratna sredstva, sta
novanjsko izgradnjo, sklad 
skupne porabe, solidarnostni 
in rezervni sklad, za ekonom
sko propagando in ža zavaro
vanje imovine. V sporazumu 
so zapisali, da bodo najmanj 
6 "/o od bruto izplačanih oseb
nih dohodkov namenili za 
stanovanjsko izgradnjo. 30% 
sklada celjske in šmarske ob
čine. 1% izplačanih bruto OD 
bodo v Metki dali za izobra
ževanje. 

Sredstva solidarnostnega 
sklada ( 1 % od doseženega 
dohodka v tekočem letu) bo
do uporabili za sanacijo 
TOZD^ kot obratna sredstva 
in za izplačilo osebnega do
hodka delavcev. Ko solidar
nostni sklad doseže 4", o od 
poprečno doseženega dohod
ka zadnjih let, preneha ob
veznost TOZD, da ' vlaga v 
sklad. 

Skupni organi upravljanja 
v Metki bi bili po samouprav
nem sporazumu tile: zbor 

delegatov (vsaka TOZD bi 
dala enako število delegatov) 
in kolegijska izvršilna or
gana (gospodarsko-finančni 
odbor in odbor za medseboj
ne odnose). Oba kolegijska 
organa sta predvidena kot 
izvršilna organa zbora dele
gatov, sestavljena pa bi bila 
po paritetnem načelu. Spora
zum uvaja še kolegijski po
slovodni organ. Ta je odgo
voren delovni organizaciji in 
organom uprvaljanja. Glavni 
direktor delovne organizaci
je pa je individualni poslovni 
organ delovne organizacije. 

Samoupravno delavsko kon
trolo so opredelili kot kon
trolo, ki opravlja samouprav
no nadzorstvo nad celotnim 
proizvodnim., poslovnim in 
samoupravnim procesom v 
delovni organizaciji. Samo
upravni sporazum določa tu
di naloge odbora za splošni 
ljudski odbor. 

Še ena zanimivost — po 
Metkinem sporazumu bodo 
morali v delovni organizaci
ji izdelati še 15 skupnih sa
moupravnih aktov. 

NOV LABORATORIJ — Pred nedavnim so v Tovarni nogavic na Polzeli dobili nov labora
torij, ki so ga v tovarni nujno potrebovali za razne ateste. Do sedaj so morali uporab
ljati laboratorije v Ljubljani in Mariboru, sedaj pa bo ta problem končao rešen. Na sliki 
na desni vodja laboratorija ing. Omladičeva-Dobravc. Foto: T. Tavčar 

REKU SO 

MIRO MEDVED, pred-
sednik centralnega delav
skega sveta pri celjskem 
Ingradu: »S samouprav
nim sporazumom o zdru
žitvi treh temeljnih orga
nizacij združenega dela in 
samoupravne delovne sku
pnosti skupnih služb v de
lovno organizacijo GIP 
Ingrad smo si sami pred
pisali postopke in dolo
čili odnose, kako se obna
šati in ravnati v posamez
nih primerih. Vztrajali bo
mo pri doslednem uresni
čevanju vseh ustavnih do
polnil. Delavci Ingrada se 
zavedamo, da je samo
upravni sporazum eden od 
zgodovinskih mejnikov, s 
katerim uresničujemo zgo
dovinsko borbeno geslo 
»tovarne delavcem«. 

I N G R A D : 

K O R A K N A P R E J 

s podpisom samoupravne
ga sporazuma o združitvi 
treh TOZD in samoupravne 
delovne skupnosti skupnih 
služb v delovno organizacijo 
GIP Ingrad so v tem celj
skem kolektivu opravili po
membno delo in napravili nov 
korak naprej v krepitvi de
lavskega samoupravljanja. 

Sporazum je v imenu TOZD 
gradbene operatlve podpisal 
dipl. inž. Leon Crepinšek', za 
enoto industrije gradbenega 
materiala dipl. inž. Bojan 
Okrogar, za proizvodne ob
raze Rafko Funkl ter za skup
ne službe Franjo Cevnik. 

Podpis samoupravnega spo. 
razuma o združevanju v de
lovno organizacijo pomeni za 
kolektiv Ingrada po datumu 
14. novembra 1930. leta, ko 
so delavci prevzeli v uprav
ljanje podjetje, nov mejnik 
v zgodovini samoupravljanja 
in potrdilo dosedanje poti ter 
uspehov. Na te pa so pri In
gradu ponosni, saj so od 
1959. do danes povečali celot
ni dohodek za skora/ sedem
krat, vrednost osnovnih sred
stev pa za osemkrat. In ne 
samo to, tudi sicer so potr
dili, da znajo gospodariti, de
lati in upravljati. 

MB 

TP JELŠA 

DOBRA M R E Ž A 
Šmarska občina nekaj let 

nazaj ni mogla z gotovostjo 
zatrditi, da je njena trgov
ska mreža vsaj za silo orga
nizirana. Kaj šele, da bi lah
ko rekli, da ima vsak kraj 
v občini trgovino, kjer bi 
se občani lahko založili z 
osnovnimi življenjskimi po
trebščinami. Četudi še danes 
trgovska mreža ni docela ure
jena, lahko Trgovsko podjet
je Jelša iz Šmarja pri Jelšah 
slehernemu dokaže, da sko
rajda ni kraja, ki bi ne imel 
svoje trgovine, pa čeprav sla
bo založene in urejene po 
starih normah, kakšne so ve
ljale še za Staro Jugoslavijo. 
Seveda je takšnih trgovskih 
lokalov izredno malo. V na
črtu Trgovskega podjetja 
Jelša je, da tudi ti v razme
roma skromnem času izgine
jo, namesto njih pa zgradijo 
nove trgovine. 

V zadnjih dveh letih je bilo 
v občini zgrajenih precej tr
govskih lokalov, ki so se jim 

pridružili še bifeji. Takšni 
lokali so bili zgrajeni v Le-
sičnem, Kristan vrhu, obnov
ljene so bile trgovine v Koz
jem, Rogaški Slatini^ Prista
vi, Šmarju pri Jelšah In 
morda še kje. Prav v teh 
dneh grade v Šmarju pri Jel
šah nov trgovski lokal, ki bo 
izrazito tehnične narave. V 
prostorih, kjer je bila prej 
poslovalnica Veriga, je nova 
trgovina Steklarstvo, ki je 
prav tako pridobitev za kraj. 

V Kozjem bodo še do No
vega leta spravili pod streho 
samopostrežno trgovino, ki jo 
Kozjani z nestrpnostjo pri
čakujejo. Kot smo izvedeli, 
bo nova samopostrežba ime
la tudi bife s toplo hrano, 
ki jo kraj nujno potrebuje. 
Gradnja bo končana v celoti 
do maja 1974. 

Tudi v Grobelnem adapti
rajo trgovski lokal, da pa 
ne bi prebivalci ostali brez 
vsakdanjih potrebščin, so za
devo rešili s potujočo samo

postrežno trgovino. Takšna 
praksa je bila doslej že ne
kajkrat v veljavi. Na no'."" 
urejena trgovina bo imel* 
tudi bife. 

Nove trgovske lokale ^ 
prihodnje leto dobilo tudi 
Mestinje in Rogaška Slatin*' 
Polovico sredstev bo i"^^ 
stiralo Trgovsko podjetje Ĵ '' 
ša, polovico pa bo dala Lju^ 
Ijanska banka, ki bo Ĵ '̂  
odobrila kredit. 

Za konec naj povemo sft 
da so v Pristavi pred štiP' 
najstimi dnevi odprli nov ' 
kal, kjer je zelo široko ^ 
bira — od živil do tehniči^ 
predmetov. 

Kakršen koli komentar 
dejavnosti Trgovskega P^j 
jetja Jelša iz Šmarja pri 
šah je torej odveč, če la '̂'̂  
ob tem še povemo, da j6 
čina preureditev in novog 
denj bila izpeljana izklj^'' 
z lastnimi sredstvi. 

M I L E N K O STRAS^ 

IZKORISTEK ZNANJA 
že vrsto let nazaj poudarjamo v naši družbi pomen, 

ki ga ima za hitrejši razvoj gospodarstva znanje in 
usposobljenost visokoizobraženih kadrov, skratka iju. 
di, ki jih običajno v vsakodnevnem jeziku imenujemo 
strokovnjaki. Pravzaprav se je termin strokovnjaki 
udomačil že tako, da z njim praktično ul<Mitificiranio 
vse, ki imajo univerzitetno izobrazbo. To pa seveda 
še zdaleč ni resnica. 

Tudi Zveza komunistov je vedno, kadar je resno 
opozarjala na tok gospodarskih gibanj in naloge bodo. 
čega razvoja, poudarjala pomen izkoristka znanja in 
sposobnosti ljudi, ki imajo visoko strokovno izobrazbo. 
Je bilo njeno opozarjanje na potrebo po večjem izko. 
riščanju znanja umestno? O tem prav gotovo ni nobe
nega dvoma. Podatki kažejo, da je v okviru naše re-
publike, ki jo v jugoslovanskih merilih smatramo za 
dokaj visoko industrijsko razvito deželo, kar ena tret
jina visoko strokovno izobraženih, ki ni ustrezno za
posleni glede na svojo strokovno izobrazbo. Bodimo 
še nekoliko konkretnejši. Samo v celjske)n gospodar
stvu je zaposlenih preko tristo diplomiranih inženirjev 
in ekonomistov. Je dovolj čutiti njihovo znanje, njihov 
strokovni vpliv, njihovo prodorno ustvarjalno misel? 
Slep bi bil, kdor bi upal kaj takega trditi, kajti stvar
nost bo po vsej verjetnosti nekoliko drugačna, 

Ce bi upoštevali na primer kot izhodišče za ocenitev 
aktivnosti visoko strokovnih ljudi v celjskem gospo
darstvu, strukturo naložb v celjsko industrijo v zad
njih treh letih, potem moramo, žal, ugotoviti praktično 
porazno stanje. Devet desetin vseh kreditov, ki jih je 
na primer v tem času (skoraj 50 starih milijard di-
najev odobrila za investicijske naložbe celjska podruž
nica Ljubljanske banke, je bilo izkoriščenih v razši
ritve utečene proizvodnje oziroma v rekonstrukcijo 
zastarelih delovnih naprav. To je bilo po vsej verjet
nosti potrebno in hkrati tudi utemeljeno. Toda nujno 
se ob tem postavlja tudi vprašanje: kje so ideje? Kaj 
smo na primer v zadnjih letih ustvarili takšnega, Icar 
bi na tržišču predstavljalo boom. nekaj novega, atrak
tivnega, nekaj, za kar bi bilo možno reči, da je povsem 
novo, izvirno in originalno? Industrija, na primer, se 
nedvomno vrti v okosteneli tradicionalnosti, iz katere 
se le s težavo izkopava, čeprav nekateri uspešni po-
iskusi kažejo, da se tudi na tem področju nekaj ma
lega premika. Kje je torej razlog za tako stanje? Ne
dvomno v tem. kar smo zapisali na samem začetku: 
strokovni kadri v delovnih organizacijah so v preveliki 
meri angažirani na rutinskih opravilih, namesto da bi 
zasedali takšna delovna mesta, kjer bi polesj aplika-
tivnosti svojega znanja lahko dajali tudi še kaj več. 
Zaposleni bi morali biti torej na takih delovnih me
stih, da bi jim znanje omogočalo intenzivno iskanje 
ter predlagan,ie takšnih idej in rešitev posameznili 
vprašanj, ki bi celotna gospodarska gibanja motno 
spodbudila. 

Seveda pa nikakor ne trdimo, da je tako stan.jc le 
v celjskem gospodarstvu. Saj se tudi v drugih občinah 
ne morejo pohvaliti z dosti boljšimi dosežki. Vsekakor 
bo potrebno, da bi se znanje teh ljudi v več.ji meri iz
koristilo, bolj tvorno angažiralo. Skratka, da bi bil 
efektivni izkupiček dela intelektualnih moči večji, kot 
,ie doslej. In ob zaključku teh razmišljanj le še misel. 
Ce se je skupščina občine Celje odločila, da naroči 
študijo o izkoriščenosti računalniških kapacitet ter 
njihove racionalnejše organizacije in izrabe v bodoče, 
potem bi bilo po vsej verjetnosti še kako koristno, 
če bi izdelali tudi ustrezno študijo o tem, kako so 
zaposleni visokostrokovni kadri in kaivšna je izkori
ščenost njihovega znanja. Taka študija bo pokazala 
na prenekatero pomembno ugotovitev. Odprava sla
bosti pa bi omogočila še hitrejše vzpenjanje po poti 
naših skupnih prizadevanj po še hitrejši gospodarski 
rasti. BERNI STRMCNlK 



Odmev 

KOMU OČITATI JGNORANCO" 
Zapis ob robu »Zakaj ig-

ooranca«? Iz številke 47 NT 
—• 6. decembra je — ali dob
ronamerno opozorilo novmar-
ja, ki v globokem prepriča
nju nI imel namena tako 
grobe obsodbe, ali pa je oči
tek vetennarskih delavcev, 
izrečen na sestanku delega
tov veterinarskih kolektivov 
dveh regij v Laškem 

Ne glede na motiv dokaj 
ostrega očitka kot povablje
nec seznanjam javnost, da 
globoko spoštujem strokovno 
in družbeno poslanstvo vete
rinarskih delavcev tako na 
področju njihove skrbi za ži
vinski fond, pospeševalno de
javnost v kmetijstvu in za 
zdravje človeka. Prepričan 
sem, da so delavci veterine 
povsem enakopraven člen in 
tvorec v naši samoupravni 
socialistični družbi. 

Za mojo odsotnost — ne
udeležbo je dejansko kriv 
priznani spodrsljaj, storjen 
v procesu združevanja vete
rinarskih postaj, ki je v na 
sprotju z določili zakona o 

veterinarski službi v SR Slo
veniji (Uradni list SRS, št. 
14/1965 čl. 13., 15 in določih 
občinskega statuta občme 
Šentjur pri Celju, člen 85). 
S tem ni raztmieti, da ne pod
piramo združitve veterinar
skih postaj, kar smo v občini 
Šentjur predlagali že znatno 
pred sedanjo akcijo veterinar
skih d&lavcev kot nujno v ko
rist uspešnega strokovnega 
in samoupravnega delovanja 
te javne službe. 

Skupščina občine Šentjur 
pri Celju ni bila do danes 
uradno seznanjena s strokov 
no, samoupravno in kadrov
sko motivacijo združitve ve
terinarskih postaj, niti o ma
terialno finančnih obvezno
stih, ki bodo nastale v takš
ni združeni organizaciji dela 
Nič podobnega tudi ni bilo 
na programu razprav sveta 
osmih občin celjske regije, 
kjer bi se normalno morale 
dogovoriti med občinami. Po
dobno bi najbrž lahko v tem 
procesu združevanja sodelova
le regijske in občinske druž

beno politične organizacije 
(ZKS, SZDL, sindikat). 

Skupščina občine Šentjur 
pri Celju je na svoji seji 
dne 6. decembra seznanjena 
o pristopu k združitvi vete
rinarske službe. Sprejela je 
sklep, da hoče biti na svoji 
seji seznanjena o bodoči or
ganizaciji veterinarske službe, 
bodočih relacijah skupščina 
občine — veterinarska služba, 
kadrovskih in samoupravnih 
rešitvah, materialno finanč
nem kompleksu in participa
ciji javnosti, ki je zakonsko 
pogojena. Šele nato bo v okvi
ru zakonitih in statutarnih 
določil razpravljala in odlo
čala o soglasju k združitvi v 
zamišljeni zavod, kateri bo 
verjetno najbolj soliden, če 
bo nastal v prizadevnem raz
mišljanju in neposrednem so
delovanju veterinarskih delav
cev. Torej temu procesu ne 
dajem vzdevka »cehovstvo«. 

In če principielno razumem 
normalen tok procesa zdru
ževanja veterinarskih postaj, 
me ne gre istovetiti v pri

stojnosti z občinski skupšči
no, ker sem le eden od čle
nov te skupščine in torej 
normalno brez njenega po
oblastila ne morem nastopa
ti. Ce je takšno logiko razu
meti kot »ignoranco«^ potem 
se lahko veterinarskim de
lavcem, navzočim na sestan
ku v Laškem, tudi ooravičim. 

Globoko sem prepričan, da 
preizkus razpoloženja, očita
nje in polemike ne vodijo h 
koristnemu celu. Začnimo to
rej v občini s konkretnimi 
predlogi o združitvi veterinar
skih postaj. Podobno naj 
sledi v regiji. Najbrž potem 
ne bo zapletov okoli pristoj
nosti, upravnopravnih spodrs
ljajev in očitkov »ignorance«. 
Najbrž vsi skupaj želimo 
napredka tudi na tem, tako 
pomembnem področju za 
kmetijstvo in zdravje človeka, 
kot je veterinarska služba. 
Poskusimo raje tako! 

V I N K O JACrODIČ 
predsednik 

Skupščine občine Šentjur 

JUBILEJ: 
FRAHC 
PAVŠER 

v soboto, 15. decembra 
bo v Zičah pri Slovenskih 
Konjicah praznoval 70-let-
nico rojstva znani druž
beni delavec v tem kraju, 
Franc Pavšer. Rojen je 
bil v Zičah, vendar je bil 
precej časa v predvojnih 
letih zunaj tega okoliša, 
ko je bil zaposlen v raz
nih krajih naše domovi
ne. Kmalu po drugi sve
tovni vojni se je vrnil v 
rodni kraj, kjer se je za
poslil pri takratnem kra
jevnem ljudskem odboru. 
Nazadnje je bil zaposlen 
kot direktor Zavoda za za
poslovanje v Slovenskih 
Konjicah. Prane Pavšer je 
bil več let odbornik ob
činske skupščine za volil
no enoto Draža vas—Ziče. 
Mnogo let je zelo aktivno 
deloval v domačem pro
svetnem društvu, • zelo 
uspešno pa vodi krajevno 
skupnost tn krajevno or
ganizacijo SZDL. 

Ob jubileju iskrene če
stitke! 

Šentjur 

Pred dnevi so št" v Šent
jurju sestali na interesni kon
ferenci študentje m delegati 
srednjih šol. Konference so 
se udeležili tudi predstavniki 
družbeno-političnih organiza 
cij občine, predsednik izvrš
nega odbora Skupnosti štu
dentov ljubljanskih visokošol 
skih zavodov — Tomaž Kše-
la, predsednik združenja štu
dentskih pokrajinskih klubov 
Zoran šoln in drugi. 

Na konferenci so pregleda 
li dosedanje delovanje kluba 
šentjurskih študentov in ugo
tovili, da je bilo to plodno, 
saj je klub obravnaval števil
ne probleme, ki niso le ozko 
vezani na študij. Zavzeli so 
svoie stlaišče do dogajanj v 
občini,, spregovorili o celot
nem vzgojno-izobraževalnem 
sistemu in o splošnih druž
benih vprašanjih. Poudarili 
da ie delo kluba treba še raz
širiti. 

študentje so se seznanili s 
predlogom sheme nove orga
niziranosti, ki temelji na 
enotnosti interesov študentov 
in ostale mladine, saj študent

je poudarjajo, da morajo sku
paj z vsemi mladimi tvoriti 
enotno idejno, politično in ak
cijsko telo. Po predlogu nove 
organizacije naj bi se posa
mezne fakultete organizirale 
kot TOZD, izpeljali pa bi tu
di delegatski sistem. Najvišji 
organ bi bila skupščina dele
gatov na ravni univerze, ki pa 
bi jo lahko razpustil in na no
vo volil zbor študentov, še 
zlasti pomembna se zde pri
zadevanja skupnosti študen
tov na tistih področjih, ki za
devajo enakopravno udeležbo 
študentov v pedagoško znan
stvenem procesu na ujjiverzi. 
študentje so postavili zahtevo 
po povsem enakopravni ude
ležbi v izvršilnih in upravnih 
organih fakultet. 

Študentje so spregovorili 
tudi o osnutku novega druž
benega dogovora o štipendi
ranju, ki bo v naslednjih 
dneh dan v javno razpravo: 
Po predlogu bi v SR Sloveni
ji imeli družbeni dogovor o 
osnovnih izhodiščih za štipen
dijsko nolitiko. poleg tega pa 
bi v sleherni občini organiza

cije združenega dela in dele
gati interesnih skupnosti 
sprejeli še svoje samouprav
ne sporazume o štipendira
nju. 

štipendiranje bi v bodoče 
potekalo po dveh kanalih. 
Najvažnejši vir štipendiranja 
bi bili solidarnostni skladi po 
občinah, ki bi se financirali 
iz prispevka iz osebnega do
hodka. Sredstva iz teh skla
dov bi se po predlogu lahko 
prelivala med posameznimi 
občinami, kot bi to pač na
rekovale družbene potrebe. 

Drugi vir štipendiranja bi 
bile tako imenovane kadrov
ske štipendije, ki bi jih neod
visno od drugih dodeljevale 
organizacije združenega dela 
same. 

V razpravi so predstavniki 
družbeno političnih organiza
cij Šentjurja podprU predlog 
družbenega dogovora o šti
pendiranju, študente pa so 
pozvali, naj se še bolj kot 
doslej vključijo v življenje in 
delo občine. V razpravi so 
opozorili tudi na nekatera 
druga študentska vprašanja, 
še zlasti na stanovanjske pro
bleme, neustrezne štipendije, 
potrebo po reformi univerze 
in podobno. 

BRANKO STAMEJCIC 

Zdravstvo 

SRAM PRED TUJCI 
Zdravstveni delavci v Do 

brni ter krajani sami že dalj 
časa negodujejo nad neureje 
nimi razmerami v njihovi 
Zdravstveni službi. Vse, kar 
danes imajo,, so si s težavo 
priborili in dobili so le tisto, 
kar je ostalo drugim. Čeprav 
se vsi ne strinjajo z enakimi 
pogoji terenskega zdravnika 
in zdravnika v mestni ambu 
ianti, gre v tem primeru pred 
^sem za obstoječe materiaJne 
Pogoje, v katerih dela zlasti 
tamkajšnji stomatolog. 

Ta namreč opravlja delo na 
odsluženem zobozdravniš 

kem stolu, ki ima majhno 
število obratov m trpijo paî i 
^nti pri tem hude bolečine, 
^vvie pa le še to. ker zooo 
Nravstvene usluge nudijo tu-

tujcem, ki prihajajo v 
^^ravilišče Dobrno m so pri
siljeni poisknti tamkajšnjo 
Nravstveno ali zobozdrav
stveno pomoč. 

Zelja po urejeni ambulanti 
je med prebivalci Dobrne in 
zaselkov po Paškem Kozjaku 
vedno večja, a ker primanj
kuje sredstev iz krajevnega 
proračuna, pričakujejo po
moč od Zdravstvenega doma 
Celje, kamor spadajo. Nego
dovanje pa je bilo pred krat 
kim še večje, ko je ordiniral 
zobozdravnik samo dvakrat 
tedensko. Zdaj je to urejeno, 
zdravnik opravlja tu popolno 
zobozdravstveno zaščito, kjer 
so vključeni odrasli in otroci. 
Le v slabih prostorih in s 
slabim inventarjem. 

Razprostranjenost terena, 
ki terja tudi do tri ure hoda 
do bolnika, je drug: večji 
problem, ki tare tamkajšnje 
ĝa medicinskega delavca Ta 
dela na teritoriju za okoli 
7.000 prebivalcev, veliko pa 
jih prihaja tudi iz vojniškega 
ferena. 

Prebivalci Dobrne in zdrav

stveni delavci pričakujejo od 
zdravstvenega doma Celju 
vso pomoč. Kajti to bi po-
rrienilo, da razumejo njihove 
probleme in jih skušajo po 
svojih močeh uresničiti. Di
skriminacija, o kateri govore, 
ima izvor v prepričanju, da 
je za podeželje vse dobro. In 
če se temu pridruži še sra
movanje pred tujci, ki obi
skujejo njihovi ambulanti, 
potem imamo opravka s pro
blemom, ki terja pozornost 
širše javnosti. 

ZDENKA STOPAR 

Po sklepu Republiškega 
sekretariata za informaci
je, št. 421-1/72 je časnik 
NOVI TEDNIK oproščen 
plačevanja prometnega dav

ka do 31. 12. 1973. 

JUBILEJNI 
KONCERT ZBORA 

DRUŠTVA 
UPOKOJENCEV 

v petek, dne 14. decembra 
1973 praznuje Moški pevski 
zbor Društva upokojencev 
Celje svojo desetletnico s 
koncertom v veliki dvorani 
Narodnega doma ob 17. uri. 

Sodeluje mešani pevski 
zbor Društva upokojencev 
Celje, in moški pevski zbor 
»Tone Tomšič« iz Strmca. 

Zbere vodi pevovodja Raf
ko Gorenšek. 

Vstopnice bodo še na raz
polago eno uro pred koncer
tom v Narodnem domu. 

tURIZEM 

Na čelu celjske turistične zveze: Jože Deberšek, 
predsednik (na levi) in prof. Zoran Vudler, glav
ni tajnik. 

NOVA VLAGANJA 
PRVI POGOJ ZA NADALJNJI RAZVOJ TURIZMA NA 
CELJSKEM OBMOČJU — KAKO PRITI DO POVEZOVANJA 
SREDSTEV V GOSTINSTVU? 

Svet osmih občin širšega celjskega območja se je v 
razmeroma kratkem času nekaj mesecev že dvakrat sre
čal s turistično problematiko: prvič s samoupravnim spo
razumom o delu in financiranju področne turistične orga
nizacije tn drugič z njenim delom in letošnjo turistično 
sezono. Vsekakor gre za odnos, ki ni naključen. 

»Podatki o letošnji turističm sezoni so zadovoljivi, 
nadpovprečni v primerjavi s tistimi, ki veljajo za Slove
nijo in državo. Do konca avgusta smo imeli nekaj nad 
475.000 nočitev ah za 9 odst več kot v istem času lani. 
Treba pa je povedati, da gredo v precejšnji meri na ra
čun Atomskih Toplic, ki so imele letos 70.000 nočitev ah 
za 100 odst. več kot lani,« je med drugim dejal predsed
nik celjske turistične zveze Jože Deberšek. 

Kot problem posebne vrste in tudi nadaljnjega raz
voja pa se pojavljajo turistične investicije. Banke sicer 
kažejo pripravljenost za nova vlaganja na to področje, 
vendar je dejavnost kot celota zelo revna ra programih. 
Pri tem so izvzeta zdravilišča, kjer se je zadeva vendarle 
premaknila naprej. To velja še posebej za Laško, Roga
ško Slatino in ne nazadnje za Dobrno, ki je na najboljši 
poti, da uresniči načrt izgradnje novega objekta. 

Druga težava se kaže v silni razdrobljenosti gostin
stva, ki naj bi bUo nosilec turističnih investicij. Zato se 
kot naloga pojavlja VTJrašanje, kako priti do večje kon
centracije kapitala na tem področju. 

Celjska turistična zveza pripravlja posebno študijo o 
turističnih investicijah, ki so v teku in onih, ki jih smemo 
pričakovati v naslednjih petih letih. V to delo vključuje 
vse, ki so kakorkoli zainteresirani za nadaljnji razvoj tu
rizma v najišršem pomenu besede. 

»Večji turistični razmah na celjskem območju je od
visen od večjega vlaganja v nove objekte, od povezovanja 
sredstev za nove investicije tn s tem na pridobitvi nekaj 
nosilcev večjih turističnih investicij. Seveda pa gre v tej 
zvezi tudi za primerne programe, ki jih žal še vedno pri
manjkuje,« je opozoril Jože Deberšek. 

MB 

Kje in po čem bomo silvestrovali? Vprašanje, ki se 
poraja v tem času samo od sebe. Tudi tistim, ki bodo 
ostali doma. Mnogi pa SQ bodo razvedrilo ob prehodu 
starega v novo leto poiskali v lokalih. In kaj so pripravih 
gostinci na širšem celjskem območju? 

Gostmsko podjetje Paka v Velenju pripravlja silvestro
vanje v vseh svojih obratih. V hotelu Paka boste za sil-
vestrski menu plačah 220 din, na kegljišču za skromnejšo 
p>ostrežbo 50 ter v restavraciji Jezero 150 din. V restav
raciji trgovskega podjetja Nama v Velenju bo silvestrski 
menu za 150 din. 

Silvestrski menu v dvorani zdraviliškega doma na Do
brni bo za 220 din, rezervacija v zdraviliški restavraciji 
70, v gostišču Triglav pa 50 din. Prodane so že vse kapa
citete v dvorani doma in v zdraviliški restavraciji. Nekaj 
prostora je le še v Triglavu. 

Savinja Laško pripravlja silvestrovanje v hotelu in v 
gostišču Hum. V obeh primerih gre za ceno po 180 din. 

V gostinskih obratih, ki jih upravlja trgovsko podjetje 
Jelša iz Šmarja pri Jelšah, bodo poskrbeh le za godbo 
in dobro postrežbo po naročilu. Pobirali pa bodo enotno 
vstopnino po 20 din. 

Zdravilišče Rogaška Slatina pripravlja silvestrovanje 
v zdraviliškem domu, v Slovenskem domu, pri Pošti in 
po potrebi tudi v Park hotelu. Vstopnina bo 100 din, 
menu pa 80 din. Pripravili so tudi ug(xine »pakete« za 
dvo aU večdnevno bivanje v tem zdraviliš'^em kraju. 

Razpoložljivi prostori v okviru gostinsko turističnega 
podjetja Turist v Mozirju so za silvestrovanje že razpro
dam. To velja za hotel Turist v Mozirju, za Planinko na 
Ljubnem ter za gostišče Kmet v Lučah. 

V planinskem domu v Logarski dolini silvestrovanja 
ne bo, ker bo dom zaprt od 15. decembra do 1. aprila 
1974! 

V celjskem hotelu Evropa bo treba za rezervacijo in 
menu odšteti 200 dinarjev, prav toliko v Celei, v hotelu 
Merx pa 250,00. Vendar bo tudi poleg koktajla hrana po 
izibrig. V Mencovem gostišču Na Starem gradu pa boste 
silvestrovaU za 180,00 dinarjev. 

S tem pa seznam krajev, gostišč in hotelov, kjer boste 
lahko silvestrovali, ni zaključen, saj predvidevamo, da 
bo ob koncu leta veselo v slehernem javnem lokalu. 



Zdravstvo: 
Manj 

kriminalnih 
splavov 

Ce sprejmemo stališče, da 
je odločanje o številu otrok 
in presledkih med rojstvi z 
uporabo znanja o najsodob
nejših sredstvih in metodah 
za urejanje rojstev pravica 
staršev, moramo pri tem 
opozoriti predvsem na nalo
ge družbenih in zdravstvenih 
služb. Zlasti slednje so po
stavljene pred odgovornost, 
ki jo na eni strani narekuje 
večja liberalizacija splavov, 
po drugi strani pa mora gle
dati, da ne krši osnovne 
zdravniške etike. 

Resolucija o načrtovanju 
družine, ki govf>ri o svobod
ni odločitvi za rojstva otrok 
in je ena osnovnih človečan-
skih pravic vsake žene in 
moža, pa zahteva od zdrav
stvenih delavcev še večjo od
govornost. Kajti legalizacija 
splava ne pomeni splav po 
vsaki želji in za vsako ceno. 
Pomeni skrb za večjo preven
tivo pred nosečnostjo, to se 
pravi večjo propagando kon
tracepcijskih sredstev. 

V celjski bolnišnici že dalj 
časa deluje ambulanta za na
črtovanje družine, kjer vsaka 
žena dobi strokovni na
svet o uporabi kontracepcij
skih sredstev in tudi nasvet 
o potrebnosti splava. Deluje
ta dve komisiji, prvo in dru
go stopenjska, kamor se pri
tožijo tiste žene, ki z odločit
vijo prve stopnje niso zado
voljne. Komisiji ocenita nuj
nost abortusa, lahko pa ga 
tudi zavrneta. 

Pisana paleta problemov, s 
katerimi se srečujejo medicin
ski deiavci cel.is're bolnišnice, 
ki za leto 1974 planirajo 2800 
porodov v celjski bolnišnici, 
teria odgovorne odločitve vsa-
keea posameznika. 

V preteklem letu je pred 
komisilo za stilave prišlo oko
li 1300 pros?'k, katerim so 
ugodili 90 ndst"tn'>. Deset od
stotkov so zaradi medicin
skih indikacij zavrnili, čeprav 
so se med njimi še našli pri
meri, kjer je bil abortus odo
bren. 

V letošnjem letu kljub sa
moupravnim pravicam vsake 
žene, ki so svojo potrditev 
dobile v resoluciji o načrtova-
n.iu družine, ne pričakujejo 
večjesra števila abortusov. 

Razvpselluloče pa je pred
vsem de.istvo, da vedno bolj 
unada kriminalni splav, to je 
tisti, ki je povzročen brez 
sodelovanja medicinskega 
strokovnjaka. Mazaštvo se 
umika pred prosvetljenostjo, 
k temu pa je pripomogla tu
di miselnost, ki jo izraža re-
soluciist o načrtovanju otrok 
— večia osebna svoboda vsa-
keira posameznika in druži
ne. To je optimizem, ki 
spremlja resolucijo in že ka
že prve spodbudne reziiltate. 

^j^vism.A STOPAR 

C E L J E 

PROMFTNE 
Mpppr/^c PRVE 

Zdravstveni delavci celjske 
regije že dalj časa ueotavlia-
jo. da se v dp1ovn'h kolekti
vih zmanišuieio p o š k o d b e na 
dplovnih m e s t i h , obrnem pa 
je zanimiva u^^otovitev. d a se 
v e č a l o po ,škor ' "be na p o t i n a 
delovno mesto. Oba n o d a t k a 
sta zanimiva, k e r kažeta dvo
je: n a dpiovTT̂ m mestu v e č a i o 
zaščito ori delu in v e d n o več 
nec^reč, ki se zsrode na poti v 
službo, te na že nrehajaio v 
drueo skrmino p o š k o d b , ki ne 
sodiio v okvir nesreč p r i de
lu. M a r s i k a t P T - a . socialna služ
ba v delovnih kolpktivih ie 
p r e m a l o natančna, zato nasta-
jaio tP7ave nri ugotavlianiu 
poStPnih n n d a t V o v , ki kažpio 

' ' jar ini i ih i«tih vedno bnli 
naraščajo prometne nesreče. 

Kmetova beseda 

ZAKAJ V TUJINO? 
V kozjanskih hribih, neda

leč od Lesičnega, smo našli 
dva kmeta: očeta in sina Ro
miha, Albina in Tinčeka. Pr
vi, sin Albin, kmetuje na pre
cej veliki kmetiji na Penko-
vem selu, kamor se je priže
nil z očetove kmetije, oče pa 
v središču vi rš tanj skih goric, 
kjer živi in dela sam z ženo, 
in otroki, ki so mu hkrati tu
di edina delovna sila. Nič na 
boljšem ni sin Albin. Delov
na sila mu je vse, kar leze 
in gre okoli prijetne domači
je na Penkovem selu, ki je že 
od nekdaj močna domačija. 
Seveda dela tudi sam in to še 
močno. 

Ne bomo naštevali hektare 
in litre vina, ki jih dobita s 
svojim delom oba ob pomoči 
domačih. Tudi ne bomo na
števali, koliko sliv FK>berata 
in koliko žganja nacedita Po
vedali bomo le to, kar je de 
jal Albin ob našem obisku. 

»Je že prav, da bodo po no
vem pobirali nekakšen davek 
na vino in žganje. Toda: ali 
je kdo pomislil, ko je delal 
tale zakon, da moramo večino 
sliv pustita, ker nimamo de
lovne sile, ki bi jih pobira
la. Je kdo pomislil, da nema
lokrat grozdje že gnije, ko 
poberemo, ker ni ljudi. Koli
ko več bi lahko bilo vsega, če 
bi bilo več ljudi. Za nas bi 
morale biti olajšave, če že 
drugače ne, pa pri carini, da 
bi nam omogočili stroje, ki 
bi nam pomagali reševati naš 
položaj.« 

Ker je bil lep dan in je bil 
oče Tinček na obisku pri si
nu, ne kar za špas, pač pa 
zaradi pomoči (pomagajo si 
drug drugemu, da lažje gre, 
sedaj, ko so si v sorodu in 
jih je več — grabili so nam
reč listje) in ob tej priliki, ko 
je pogovor živo stekel, nam 
je deial: 

»Dve leti je moral biti Al
bin v Avstriji, da si je zaslu
žil kosilnico in motorno žago. 
Albin pa ni edini sin, ki je 
šel v tujino. Tudi drugi so bi
li. To nas je pravzaprav po
tegnilo iz najhujšega Včasih 
je bilo to drugače: več ljudi 
je bilo in nekako drugače se 
je delalo. Zdaj bomo počasi 
odvisni od strojev, ko že lju
di ni. Albin ima prav. Ce že 
pišeš, potem zapiši še to. da 
ni prav, da je toliko naših 
ljudi zunaj. Saj so hodili že 
prej, za staro Jugoslavijo, 
ampak toliko kot jih je sedaj, 
jih pa ni bilo. Samo z naše-

Tinček Romih 

ga konca jih je preko dvaj
set. To ni malo, verjemite Ce 
si sosedje med seboj ne bi 
pomagali kot si, ne vem, kako 
bi šlo.« 

Ker smo premlevali vso 
kmečko problematiko in ker 
vsega ne bomo zapisali, o 
marsičem smo namreč v na
šem časopisu že pisali, se bo
mo tokrat za spremembo 
ustavili ob novem problemu, 
ki se je FK>rodil v zadnjih je
senskih dneh in ki je nelju
bo prizadel tudi očeta in sina 
Romiha. 

»Ne razumem, zakaj zadru
ga ni odkupovala naših ja
bolk,« je dejal oče Tinček. 
»Saj jih vendar potrebujejo, 
ko pa je v bližini, v Mestin-
ju, .Vitalov predelovalni ob
rat. Izvedeli smo, da so jih 
tam prepeljeva!! od drugje. 
Mar naša jabolka niso dobra 
za predelavo?« 

Albin Romih 

Ce bo še naprej šlo tako, 
meni oče Tinček, tudi vina ne 
bodo več »prešali«. Se ne iz
plača: odkupna cena za groz
dje je namreč bila letos zelo 
solidna, boljša kot za vino. 
Torej bomo prodajali samo 
grozdje, toda tako kvalitetne
ga vina, kot je virštanjčan, 
ne bo več. 

Oba, oče in sin, si prizade
vata, da bi si čimbolje uredi
la svoje kmetijstvo. Njuna 
osnovna orientacija je živino
reja, očetu pa še vinogradni
štvo. V tujini je še sin, ki de
la za tralitor. Potem bo bolje, 
meni oče. In spet si bomo 
pomagali, bolje bo šlo, in kar 
je najvažnejše, otroci bodo 
lahko za vedno ostali doma, 
ne da bi morali služiti tuj
cem za tisto najosnovnejše, 
kar potrebuje kmet, 

M I L E N K O STRAŠEK 

DOBRN# 

DELAVSKA 
KONTROLA 

Kolektiv zdravilišča na 
Dobrni je s tajnim glaso
vanjem izbral tri člane — 
kandidatov je bilo pet — 
za delavsko samoupravno 
kontrolo. To funkcijo so 
zaupali Francu Piblerju, 
Marjeti Balant in Ivanki 
Vrečko. 

Na seji so za predsed
nika prve delavske samo
upravne kontrole izvolili 
Franca Piblerja. 

V O Š Č I L N I C E 

Z A B O J 

P R O T I R A K U 
Zelo se je že udomačila na

vada, da namesto osebnih vo
ščilnic za novo leto delovne 
skupnosti in posamezniki 
prispevajo del sredstev za boj 
proti raku. Te čestitke so bi
le potem objavljene v sloven
skih časnikih, po želji in iz
biri darovalcev. 

Najmanjši znesek za en
kratno objavo v enem časopi
su je 500 din za delovno skup. 
nost in 100 din za posamezni
ka, naročila pa sprejema 
društvo SRS za boj proti ra
ku, (do 14. 12. 1973) 

ODGOVOR J A V N E G A 

D E L A V C A 

KAJ JE BILO STORJENO^ 
Moraa t>o najprimerneje, dt 

ta naš odgovor začnemo z 
vprašanjem, ki naj bo name
njeno predsedniku celjske ob-
č.ne, predsedstvu ObK ZMS 
Celje, pa tudi vsem delovnnm 
kOiCkiivom, vsem družben.m 
delavcem in vodilnim delav 
cem: 

Kaj je bilo doslej storjene 
ga za popestritev družabnega 
življenja mladih v Celju in 
kakšni so načrti za bodočnost? 

Celje je v slovenskem, tudi 
v jugoslovanskem merilu pre
cej veliko mesto, mesto s ti
soči delovnih ljudi in z razvi
to industrijo. Jutro za jutrom 
se odpirajo tovarniške hale, 
pisarne in učilnice; dana&nji 
tempo življenja zahteva od 
človeka, da ustvari čimveč v 
čimkrajšem času. Ce pa noče
mo to doseči, moramo poskr
beti, da se bo delovn; človek 
v prostem času lahko sprostil 
ob športu in zabavi. Teh mož 
nost; pa je zlasti za mlade lju 
di, ki imajo več ali manj ved 
no prazen žep, bore malo. Kar 
poglejmo: kino, gledališče, dr
sališče, veliko več v Celju ne 
najdemo. In vendar, potrebo 
po rekreacijskem sproščanju 
najbolj čutijo ravno mladi; ko 
likokrat bi se radi zbral; ob 
plesu, se pogovorili o mnogih 
stvareh, posliišali glasbo, igra 
U tenis in družabne igre. Med 
n^imi bi se razvdlo tskrenc 
prijateljstvo, ne bi se počutil: 
osamljene, ne bi jim bilo tre
ba hočeš-nočeš iskati družbe 
in razvedrila v lokalih, kjei 
jim v brezobzirni gonji po za
služku točijo celo alkoholne 
pijače. Kje naj se potemtakem 
mladi zadi-žujejo? Mislimo da 
je to problem, vreden premi 
sleka, kajti dejstvo je, da ml a 
da Celjani nimajo niti enega 
prostora, kjer b; se lahko zbi 
rali. 

Glede posedanja gimnazijcev 
v Vrtnici pa naslednje: znano 
je, da poleg študentov in di 
jakov celjskih srednjih šol za
hajajo v Vrtaiico tudi g:m.na-
zijci; seveda ni čudno, da tako 
dijaki, kakor ttidi študent;, va
jenci in učenci nimajo toliko 
denarja, da bi lahko naročali 
drage pijače, po drugi strani 
pa do takih pijač tudi ne ču
tijo kaJce posebne želje To 
seveda ni v skladu z interesi 
gostincev, saj njihova blagaj
na tako m vselej polna. 

Novinar Tone Vrabl nas 
upravičeno sprašuje, če »je 
pravilno i2z;ivanje« in če so 
»umestne neokusne opazke«. 
Ne, nikakor niso umestne in 
se z njimi tu± ne striniamo 
Ostro obsojamo vsako nepri 
memo obnašanje naš h d'ja 
kov. ne nasprotujemo pa mir
nemu sedenju in pogovoru ob 
prigrizku Vendar nas ob tem 
nekaj zanima: če so samo gim 
nazijci »posedali«, če so samo 
oni »izzivali« in samo on: iz
rekali »neokusne opazke, čemu 
ni direktor Mirko Meštrov pre
prosto zavrtel telefon in opo 
zoTil gimnazijsko vodstvo? Če
mu ni morda stopil h gimna
zijcem in jim povedal, da so 
nezaželeni? Cemu je brez ka
kršnegakoli pojasnila pridrvel 
s sodelavci in nasilno izpraz
nil omizje samo zato, kesr po 

prvi »rundi« dijaKi niso imcii 
več dovolj denarja in so naro 
čili samo eno čokolado? Mor 
da je menil, da je vzgojno 
če med prostaškimi kletvica 
mi, ki so prenizkotne, da b; 
j:h ponavljali, fizično napade 
dijake? Ne bomo razpravljal; 
o njegovih metodah fizičnega 
obračunavanja, ki ne spadajo 
v naš čas niti v naš napredn' 
družbeni sistem. Čudimo pa 
se, da ga »posedanje in izzi
vanje« ni motilo nikoli prej 
in da ni gimnazijskemu vod 
stvu nikdar nit; namignil, ka 
ko se dijaki obnašajo in kako 
nezaželjeni so. Ne moremo se 
strinjati z grobim izpadom, kj 
postavlja v resnično dvomljivo 
luč direktorja Meštrova kot 
človeka in kot družbenega de
lavca. 

Dobro se zavedamo, da so 
za nastali položaj globji vzro
ki. Velik del krivde je v pre
majhnem prizadevanju odgo
vornih družbenih činiteljev za 
organizirano izkoriščanje pro
stega časa. Ni sredstev, je naj
bolj pogost odgovor. Ni sred
stev? Od kod smo potem do 
bih sredstva, da imamo v Ce 
Iju 22 gostinskih lokalov? Pre
pričan ste laiiko, da bi dijak; 
nanogo raje videli, da bi na 
mestu Vrtnice stal kakšen po 
krit bazen ali samopostrežna 
restavracija za mlade, morda 
mala športna hala. In problem 
bi bil preprosto rešen. Če pa 
se najde denar le za odpira 
nje lokalov, ne pa za graiinjo 
rekreativnih prost^ov, čemu 
se potem tako pogosto javlja 
očitek, da današnja mladina 
zna le posedati po lokalih! 
Kje naj b; se potemtaJcem zbi
rala? 

Znano je, da so že pred pre
cejšnim časom začeli gradit: 
nov mladinski klub, vendar 
so dela kaj kmalu zastala, ker 
— ni sredstevd!) 

Ob koncu naj izrazimo svojt 
neprijetno presenečenje, ker je 
Novi tednik uporabil ta neljub 
dogodek v Vrtnici, kot rekla 
mo za svoj Ust (reklamna ob
java v Delu) Prepričan; smo 
namreč, da je ta problem pre 
več pereč in globok, da bd ga 
obravnavah kot senzacionalno 
vest. 

Ta odgovor zaključujemo z 
upanjem, da se bodo nad njim 
zamislih vsi, da se bodo s 
svojimi predlogi oglasih tudi 
drugi in da se bo to vpraša
nje čimprej pričelo reševati. 

Mladinska organizacija 
celjske gimnazije 

Pripis uredništva: Gimnazij
cem se vl.iudno in iskreno 
opravičujemo, ker smo v re
klamni ob.javi o %'sebini NT v 
Oelu navedli tudi javno vpra 
sanje, namenjeno mladinske
mu aktivu g-imnazije. Pojasnit) 
seveda moramo, da nismo 
»propagirali« le javnega vpra
šanja. Da zaradi te senzaci,ie 
nismo prodali več NT. In da 
se zavedamo problema, ker bi 
ga sicer ne sprožili. Ce smo 
že pri senzacijah, potem bo 
najbrž držalo, da je bilo sen
zacionalno vedenje nekaterih 
lerlmnazijcev. No, želimo pa, da 
bi odgovor gimnazijcev spod
budil odmeve. 

USPEH POLZELSKIH LOVCEV 

Lovska družina Polzela je 
nedvomno organizirala lov na 
zajce. Udeležilo se ga je ok
rog petdeset lovcev te druži
ne in gostov iz Italije. Z ulo
vom so bili zelo zadovoljni, 
saj se je ob koncu izkazalo, 
da so ulovili petdeset zajcev, 
več deset jerebic, grlic in fa
zanov. Večji del plena so od
kupili gostje. O letošnji lov
ski sezoni so nam nekateri 
izmed njih povedali. 

FRANC VOGRINC — pred

sednik lovske družine Polzela: 
»Letos je stanje divjadi, pred
vsem zajcev, na našem lov
skem revirju zelo dobro, kar 
je posledica ugodne zime in 
predvsem pomladi. A tudi na
ših prizadevanj, saj smo zad
nja tri leta zelo pazili, da od
strel ni bil prevelik«. 

RUDI PRAZNIK — član LD 
Prebold: »Sicer sem lovec, to
da tokratnega lova sem se 
udeležil bolj kot prevajalec, 
za lažje sporazumevanje med 

Italijani m našimi lovci. Sem 
pa presenečen in navdušen 
nad organiziranostjo in di
sciplino članov lovske druži
ne Polzela. 
FRANCESKO LINO LOCA-
TELLI — iz Padove: »Tu lo
vim že šestnajsto leto in sem 
bil vedno zadovoljen. Današ
nji lov je bil pravi užitek, za-,j 
to bom še rad prišel. Z do
mačimi lovci se lepo razume
mo in nimamo nobenih pro
blemov,« 

IVAN POSEDEL — član 
družine Polzela: »Sem med 
najstarejšimi lovci in lahko 
rečem, da smo si tokrat za
služili priznanje. Lov je bil 
dobro organiziran, disciplina 
brez pripomb in dovolj zaj
cev. Ulovili smo 50 zajcev. 
Skoraj toliko nam jih je uS-
lo, predvsem zaradi dogovora, 
da bomo streljali samo na
prej.« 

JOŽE JECL — član družine 
Polzela: »Današnji lov je bil 

čudovit, brez vsake nezgo""' 
kar smo si zagotovili s tenj' 
da smo dosledno upoštevali 
dogovore. Plen je lep in ^ 
v našo blagajno dodal kar 
den kupček, saj so skoraj 
plen odkupili italijanski lov<"' 

Vesela lovska druščina J 
bila torej zadovoljna s svî  
jim ulovom. Vesel zaklju^^* 
lova pa so si pripravili v 
feju Sabine Plevčak. 

Tekst in foto: T, T A V ^ ^ 



lolstvo 
^ 

Brez 
lonavljanja 
jf zadnjih dneh je zanivia-
^ javnosti sirom Slovenije 
'fovno usmerjeno na vzgo-
^ izobraževalno področje, 
fok zd to sta dva predlo-
, Eden se nanaša na odpra-

ponavljanja v osnovnih 
jlah, drugi pa na odpravo 
^tirnega šolanja v sklopu 
•idnjih šol. 
Q prvem predlogu, ki so 
, obravnavali na seji skup-
'^e republiške izobraževal-
, skupnosti, moramo pod-
'flati dvoje. Sedanje šolanje 
\ brez dvoma izredno neus-
iino, saj je osip nad 30 od-
olkov v osnovnih šolah ka-
0ofalno visok, številne 
*ndiie opozarjajo na vzro-
j toda če učitelji kljub šte-
(jiim študijam, teoretičnim 
^labljanjem v učiteljskih 
^fnicufi li.. i/reni. n j ^ . cn • 
I in vzgojnega dela, potem 
{moremo pričakovati bolj-
I rezultatov. Drugo pa je, 
J je treba temeljito refor-
trati učno snov posameznih 
tedmetov. Bolj junaško je 
irebno izločati vse tisto, 
if samo obremenjuje spo-
is, tvori marsikje prej ba
si kot pa koristno snov. 
tliko, če že ne odločilni ko
ti so in bodo storile mmi-
ilne učne zahteve, kj bo-
) vsaj v grobem izenačile 
zobjektivizirale spodje za-

<m znanja. Prepričani smo 
:iani, da ponavljanje ob 
Hiziranju in upoštevanju 
tga dognanega o otroku, 
ugovi družini, okolju ni po-
ibno odpravljati z zakoni. 
ršo družbo, informativne vi-
, starše je, treba odločno 

[ ilegniti v vzgojnoizobraže-
ko delo. Drugače se nam 
lifco prizadevanja, pritisk 
'tko zidov ali kako druga-
I obrne v tisto smer, ki si 
mihče ne želi. V pomanj-
lj»o znanje, objestnost in 
normiranje slabih delavcev, 
^ve učiteljev je bolje, da 
nstimo 

0 drugem predlogu — o re
mi sreanjih šol je v skla-
1 2 novim skupščinskim 
tumentom, ki ga priprav-
»)o, o razvoju vzgoje m tzo-
'izevanja govoru na dnevu 
fosvetnih delavcev M. Fo-\ 
"i^ek, predsednik kulturno-\ 
umetnega zbora skupščine 
K. Srednje šole so sedajl 
Uirno usmerjene. Ene izo-
'^jejo za poklice, druge\ 
^nadaljnje šolanje. Preho\ 
' niso možni. Vse sedanje 
^nje šole se bodo inie-\ 
'""'•le v prihodnje poklicne,] 
"I" bo sistem enoten in pro-
\ tako da bo možno pre-
^Mje, da ne bo učenec že 
vstopom zapečaten — to in 
^oš! V prvih dveh letih 

^program skupen, obvezen, 
^žnostmi izbirnih in ne-

predmetov. Teorija 
Praksa bo povezana s pro
dnim delom. Ne bo la
hkot sedaj, ko je v enih 
^ bilo delo dokaj zapo-
"̂ Jeno, v drugih pa preti-

poudarjeno, šole bodo 
^le centri, s katerimi 

že sedaj kar precej iz-
^j- Vse to bo seveda na-
^0 postopno. 

\obeh predlogih bo kma-
j^vna razprava. Prav je, 
'e najprej z vsemi značil-

dobrimi in slabimi 
^^icami, pripravljalci se-
"'jo predvsem delavci v 

in izobraževanju. Z os-
'^^^ijo teh novosti bodo le-
,^^^•11 navdušiti vse star
čka da bo o teh, za na-

^ihodnje generacije po-
^l^nih vprašanjih go-

čimveč ljudi. Sprejem 
ali resolucije si pred-

vamo v bodoče le tako. 
široko in samoustvar-

I. ZUPANČIČ, 

Odličen zbor ' 
KOMORNI ZBOR RTV LJUBLJANA POD VODSTVOM MARKA 

MUNIHA JE GOSTOVAL V CELJU 
Komorni zbor RTV Ljub

ljana je pod vodstvom diri
genta Marka Muniha gostoval 
v Narodnem domu v Celju v 
sredo, 21. novembra v okviru 
I I . abonmajskega koncerta. 
Dirigent je izbral izredno zah
teven koncertni program, ki 
je zajel v prvem delu sloven
sko umetno pesem, v drugem 
delu tri reprezentante svetov
ne zborovske ustvarjalnosti: 
Brucknerja, Z. Kodalyja in 
Hindemitha. 

V slovenskem delu sporeda 
so bili zastopani Marij Ko
goj, Janko Ravnik, Marijan 
Lipovšek, Srečko Koporc, ter 
sodobnika Marijan Gabrijel-
čič in Samo Vremšak. Ko
morni zbor je izvajal vsa de
la, polna tehničnih zahtev, ze
lo dobro. Kromatični postopi 
in komplicirane harmonije so 
zvenele čisto in neprisiljeno. 
Poleg lepo podanih Lipovško-
vih »Dveh letskih motivov« 
smo bili prijetno presenečeni 
ob Gabrijelčičevi mnogoglas-
ni »Vse je tiho«, barviti sklad
bi, ki razodeva nadebudnega 
mojstra zborovskega stavka. 

Posebno doživetje so bile 
skladbe v drugem delu spo
reda: orgelski mojster A. 
Bruckner z dvema veličastni
ma Gradualoma, barvite har
monije Madžara Z. Kodalyja 
z neizbežnimi madžarskimi 
ritmi ter »šest madrigalov« 
izredno zahtevnega P. Hinde
mitha. Povprečni poslušalec 
je komaj sledil zahtevnim 
skladbam, še posebno Hinde-
mithovim, vendar so hvaležni 

poslušalci občutili pravo so
dobno muziko ter nagradili 
zbor in dirigenta z dolgotraj
nim ploskanjem. Dirigent se 
je oddolžil z dodatkom Lajov-
čevega »Lana«, ki je začudo 
zazvenel skoro klasično. Ne 
smemo namreč pozabiti, da 
je bila ta skladba obvezna za 
mešane amaterske zbore na 
republiškem tekmovanju v 
Mariboru. Komorni zbor RTV 
Ljubljana je odličen. Dokazal 
je, da je sposoben lotevati se 
najtežavnejše vokalne litera
ture in jo izvajati s presenet
ljivo sigurnostjo. Ne bi mo
gel trditi, da je opravil svojo 
nalogo Igraje, nasprotno, s 
predanostjo, doživljeno je ob
likoval pomembna dela doma
če in svetovne ustvarjalno
sti. Ob premagovanju intona-
cijskih problemov ne moremo 
zameriti, če ni bil piano ali 
pianissimo vedno vzoren. 
Zbor zveni polno in izenače
no, ker je tudi razmerje med 
glasovi primemo. 

Mladostna vnema daje zbo
ru čar, ki se odraža v dina
mičnih odtenkih do polnega 
forta, vedno kvalitetno, a nik
dar kričavo. Visoka mesta v 
sopranu so bila lepo pokrita, 
tako da je vsak â  ali b̂  »se
del« zanesljivo in zaokroženo. 
Ce bi mogel še kaj pripomni
ti, bi opozoril na jasnejšo iz
govorjavo konsonantov, med
tem ko je bila vokalizacija 
vzorna. 

Dirigent Marko Munih, ki 
ga poznamo kot zborovodjo 
APZ »Tone Tomšič« si je v 

kratki dobi dela z radijskim 
zborom pridobil ugled enega 
najboljših interpretov sloven
ske zborovske glasbe. Z zna
njem in okusom se loteva 
študija reprezentančnih del, 
ki jih oblikuje dosledno, ver
no skladateljevemu zapisu. 
Njegovi gibi so skromni, pre
prosti, toda precizno nakazu
jejo vstope ter vodijo glaso
ve. Zbor mu je poslušen, ug
lašen korpus, predan njego
vim sugestivnim hotenjem. 
Skratka, polnokrven muzik. 
Solistične vložke je lepo zape
la sopranistka Ileana Bratuž-
Kacjanova. Dirigentu je bil 
zvest pomočnik pianist An
drej Jarc Koncert je bil za 
naše občinstvo pomemben do
godek, ker nam je predstavil 
povsem neznana zahtevna, so
dobna zborovska dela. Za 
zborovske amaterje je bil še 
posebej koristen zaradi pro-
giama, ki je pokazal nova po
ta vokalne literature. Ne da 
bi mogli amaterji slediti teh
ničnim zahtevam, ampak, da 
poslušajo nove akorde ter se 
vzorujejo v sodobnejših sme
reh. Končno bo treba korajž-
no pristopiti k sodobni lite
raturi, radijski zbor pa je po
kazal pot k tem ciljem. V 
tem je velika vrednost njego
vega gostovanja v Celju. Zato 
pa ni prav, da se je udeležila 
koncerta le manjša skupina 
zborov in pevcev, nekaterih 
zborov pa sploh ni bilo opa
ziti. Koristilo bi jim, pa še 
kako! 

EGON KUNEJ 

Kinoklub Gorenje 

15 filmov 
v soboto popoldne bodo 

člani kinokluba Gorenje iz 
Velenja predvajaU ljubiteljem 
amaterskega filma enoletno 
produkcij skio bero. Kar 15 
filmov! NavedU bomo vse 
naslove filmov in avtorje: 
Stroj, ki dela dobre ljudi (av
tor Bogdan Dolenc), Pariz v 
modrem (Kotnik Zorko), 
Skrivnosti teme (Stane Poči
valnik in Mirko Flere), Du
brovnik (Zorko Kotnik), Ve
lenje (Zorko Kotnik), Ta ve
seli dan (Vito Koprive), Ko-
kobomba (Stane Hafner), 
ITD (Miro Kermelj), Flosar-
ski bal (Ivan Uran), Tempo 
tour (Bojan Golob) Bascule 
(Stane Hafner), Okno na uli
co (Miro Kermelj) in Izpo
ved (Hinko Jerčič). 

Mladi filmski ustvarjalci so 
se sp>oprijeli z dokumentar
nim, pK>tcpisnim, žanrskim in 
animiranim filmom. Lani so 
se predstaviU še z igranim 
delcem, ki je kot p>oskus ne
kaj obetal. Zato je škoda, da 
se letos igranega filma nihče 
ni lotil. Posebna žirija v se
stavi Mija Kemberle, Janez 
Zmavc, Viktor Berk, Peter 
Božič (kot predsednik) in 
Jože Volfand je pred dnevi 
pregledala in ocenila enolet
na ustvarjalna prizadevanja 
članov kinokluba (korenja. V 
sklepnem razgovoru, po dve-
urnem gledanju vseh posne
tih filmov, so člani žirije po
hvalili razširitev kroga ama
terskih navdušencev sedme 
umetnosti. Med njimi se je 
znašel celo pionir Bogdan Do
lenc in posnel izvirno ter idej
no toplo animirano zgodbo 
Stroj, ki dela dobre ljudi. 
Med predvajanimi deli je ži
rija opazila kakovostne do
sežke in je nanje posebej 
opozorila. Vso pozornost za
služno uvanje novega žanra 
— animirani film. V preosta
lih filmih pa je bilo včasih 
začutiti rahlo umetniško za
drego in vztrajanje pri pre

izkušenih temah. Preveč v 
ozadju je človek z vsemi te
žavami in lepimi trenutki 
vsakdana. Z novimi tehnič
nimi pripomočki bo moč v 
prihodnje še izp>opolniti teh
nične vrednosti posnetih del. 
Umetniška izpeljava nekate
rih tem pa zasluži še odprto 
razpravo znotraj kinokluba. 

Strokovna žirija je podeU-
la več nagrad in diplom. Re
zultate bo razglasila v sobo
to v skupščinski dvorani v 
Velenju. Najboljši filmi so 
tile: Bascule (Film o fcvi 
Završnik), Okno na ulicu (za
nimiva socialna tema v slo
gu T V oddaj Skrita kamera). 
Skrivnosti teme (pripoved o 
letuških jamarjih). Izpoved 
(podoba življenja in ustvar
janja mladega umetnika) in 
Vse v zlato (posnet zapis lo-
kostrelnega tekmovanja). 

Kinoklub Gorenje je našel 
dovolj razumevanja za svoje 
delo. A ne glede na to so nji
hova prizadevna ustvarjal
nost, znanost m vztrajanje v 
nelahkem amaterskem navdu
šenju vredni vsega občudova
nja. So zgleden primer, kaj 
se da doseči, če v taki mte-
resni skupini mladih diha 
prepričanje o pomembnosti 
in vrednosti opravljenega de
la. V kateri delovni organiza
ciji na celjskem območju ži
vi taka filmska tvornost? Ah 
drugje resda ni možnosti za 
amatersko filmsko snemanje? 
Ah ni dovolj razumevanja? 
Ali pa prevladujeta mlačnost 
in nezanimanje? 

Kinoklub Gorenje bo imel 
v soboto S V O J festival. Ah ne 
bi bilo koristno in zanimivo, 
če bi se na festivalu srečali 
tudi ustvarjalci s celotnega 
celjskega območja? Zaradi 
primerjave. Zdrave konku
rence in spodbude. Ali kino
klub EMO ne bi zmogel let
no nekaj posnetih del? Ali pa 
Cinkarna? Železarna štore? 
In v vseh tistih kolektivih, 

kjer imajo organizacijo ljud
ske tehnike? 

Člani kinokluba v Gorenju 
so sedaj res osamljeni zgled. 
Pa zato še vrednejši zgled. 

-nd 

SLG 

Požar na 
odru 

v torek, IS.decembra, b o na 
Odru Herberta Griina krstno 
uprizorjeno novo delo Igorja 
Torkarja P O Ž A R . V okviru 
rednega programa uprizarja 
celjsko gledališče vsako sezo
no po eno delo iz slovenske 
dramatike, posvečeno spominu 
prezgodaj umrlega dramatur
ga, esejista in dramatika Her
berta Griina, ki je v Celju 
deloval v drugi polovici šest
desetih let. Igorja Torkarja 
P O Ž A R _ prvo Torkarjevo 
delo, uprizorjeno v Celju — 
Je monodrama. napisana pa 
je bila za mojstrskega igralca 
Staneta Severja. v ča-su, ko 
se je veliki slovenski igralec 
odločil za svOje »Gledališče 
enega«. Bil je sam .svoj reži
ser, igralec in organizator go
stovanj 5irnm po Sloveniji. 
N a enem takem gostovanju 
ga je zatekla smrt v Ribnici 
na Pohorju. P O Ž A R A m ni
koli igral. Med študijem za 
krstno uprizoritev v Celju pa 
se .Je izoblikovala nova po
doba tega dela. O b d a v n e m 
Isralcu Sandi,hi Krošlu sta 
dodani Se dve osebi — Stanko 
Potisk kot internret raznih 
vlog in pa Marieta Gregora-
čeva kot Kolomblna in pia
nistka. Zgodba ie preprosta. 
Preiičasno unokoieni cirkuški 
klovn Valentin se napoti v 
gledališče zadnje priberallSče. 
svojo zadnjo »aret>o«. kier naj 
bi ohrnčunal sam s seboj in 
% l'udml ki so ga nred^^asno 
odstranili s prizorišča. Klovn 
Valet^tin ne razume več mo
dernega svota. tu i mu je svet. 
ki izkor'čr^-j umetnost v t>ro-
fano namene, z^oli za ceneno 
zabavo 'n potrošnjo, llnrizorl-
tev. k« io bomo prenesli tu
di v Liuhliano je re^lral Ju
ro Klsliniri-r. s^onoeraf ie bil 
Ave-iist T.avrenčič. kostnmo-
trrafk^i Vida Zunan-Rek^if^eva. 
P-ÎJsKo ie nrisnpval Ciril Vr -
tač.nik. svetovalec ra nanto-m T̂to ie hM Andres Valrtes. 

Pred predstavo bo v fover-
lil odkr'tip <5nomeiiika nokoj-
nemu nnravniJcu gledališča Fe-
doriu Gradišniku, Ici f a je iz
dela) kipar Ciril C ^ a r . 

.T. t. 

literarni večer 
v eeljsl̂ i gimnaziji 

Celjsko gimnazijo je v torek, 4. decembra, obiskal 
koroški pisatelj Janko Messner. Povabila ga je p K X l r u ž -
nica Slavističnega društva v Celju. Pisatelj je sedaj 
profesor slovenske gimnazije v Celovcu. Rodil se je 
v Dobu v Podjuni. študiral je slavistiko v Ljubljani. 
Po končnem študiju je bil nekaj časa brez posla, 
potem pa je služboval na Ravnah. Pisatelj sebe ime
nuje družbenega kritika, kajti njegova literatura je 
močno angažirana. Do sedaj je izdal Skurne (grde) 
storije v slovenščini. V nemščini pa so izšle Koroške 
razglednice, katerih izbor najdemo tudi v prvi knjigi. 

Pisatelj je bral svoja dela profesorjem in dijakom 
v gimnazijski zbornici. Pripravil je krajše spise žalost
ne in vesele narave. Med žalostnimi smo poslušali 
zgodbo o Jobu in Pogovor v maternici koroške matere. 
Iz obeh veje tragika umiranja koroškega človeka. Dru
gi dve zgodbi (Nos in Tabu — proteza) sta veseh, napi
sani v načinu, kot ga najdemo v butalskih zgodbah 
humorista Frana Milčinskega. Močnejši je v resnih 
zgodbah; pretresla nas je zlasti Zgodba o Jobu. 

Potem je stekla beseda o razmerah na Koroškem. 
Pisatelj je pokazal, kako trd je boj za narodne pravice 
in kako močno so odjeknile zadnje demonstracije v 
Citelovcu, saj se jih je udeležilo okoli 3(KX) ljudi — 
Slovencev in naprednih Nemcev. Naši ljudje so nam
reč spoznali, da je potrebna akcija in. ne samo besede. 

Naslednjega dne je Janko Messner govoril tudi 
dijakom celjske gimnazije. Tako nastaja kulturna vez, 
ki jo velja utrjevati. J. E. 

85'letnica rojstva 

Ivan Napotnik 
Ob lepi vijugasti gorski ce

sti, ki preko prelaza Sleme— 
—Šentvid veže štajerski Šo
štanj s Črno na Koroškem — 
leži 8 km iz Šoštanja vasica 
Zavodnje. Iz Zavodenj, do ko
der je cesta iz Šoštanja že as
faltirana, je čudovit razgled 
po vsej Šaleški doUni, zato ni 
čudno, da se je tukaj začel 
razvijati že turizem. V vasi je 
šola s prosvetnim domom, 
cerkev z župniščem, spome
nik padlim junakom v I . sve
tovni vojni ter gostišče in tr
govina. Kraj pa je poznan tu
di po tem, da je bil tukaj za
časno pokopan Šoštanj ski ro
jak partizanski pesnik Karel 
Destovnik-Kajuh. Kmetije so 
raztresene po strmih i>oboč-
jih sredi manjših njiv in sa
dovnjakov. 

V ena takih samotnih doma
čij sredi sadnega drevja se je 
pri Zdovcu 12. decembra 1888 
rodil Ivan Napotnik. Njegov 
talent za rezbarjenje je že v 
ljudski šoli spoznal učitelj 
Smolnikar, ki je starše nago
voril, da so ga dali v uk k 
podobarju Ignaciju Oblaku, 
ki je imel delavnico v Gleda
liški ulici v Celju. Mladi 
Zdovčev Janez tukaj ni vzdr
žal in kmalu se je pojavil v 
umetnostno obrtni šoli pri 
profesorju Repiču v Ljublja
ni. Od tod je vodila njegova 
pot na Dunaj, kjer se je spr
va zaposlil pri kiparju Fran
cu Zeleznyju, po letu dni pa 
se je vpisal na dunajsko aka
demijo tn jo po sedmih letih 
s specialko vred tudi uspešno 
končal. Po mnogoletnih študi
jah je odpotoval v Budimpe
što, od koder je bil v prvi 
svetovni vojni poklican k vo
jakom. Na italijanski fronti je 
bil v Tirolskih gorah hudo ra
njen v nogo. Po vojni se je 
ponovno odpravil v Budimi>e-
što, kjer je delal v ateljeju 
kiparja Janoša Horvaya. Za
radi rane na nogi, ki se niko
li ni dodobra zacelila, se je 
po nekaj letih vrnil v doma
či kraj. V Zavodnji, daleč 
proč od šumnega sveta, je ki-
paril in rezbaril v stari nizki 
kašči, ki mu je služila za ate
lje, v lepih poletnih dneh pa 
je velike lesene kipe obdelo
val kar v senci stare košate 
hruške, ki je rasla pred ka-
ščo. Tu v samoti je Napot
nik dozorel v prefinjenega 
umetnika še posebno v intim
ni leseni plastiki, ki izraža 
vso plemenitost domačega 
materiala. 

V letih pred I I . svetovno 
vojno je od časa do časa pri
hajal v Šoštanj, kjer je pri 
Zalarju (sedaj Tekavčeva ce

sta 4) imel tudi šoštanjski 
atelje. Malo pred drugo sve
tovno vojno pa si je v nase
lju Tičnica kupil majhno hi
šico, kjer je živel do svoje 
smrti 19. junija 1960. Pri so
sedih Šumrovih pa je imel 
skromen, mnogo preskromen 
atelje. Tu je ustvarjal skoraj 
do smrti, čeprav mu je zad
nja leta zelo pešal vid. Razo
čaran nad življenjem umetni
ka S i je z belo kredo na po
črnela vrata znotraj ateljeja 
zapisal: Umetnost ni poklic, 
ampak počasna oblika samo
mora. Zaradi skromnosti ni 
veliko razstavljal, zato je bil 
širši javnosti manj znan, če
prav v umetniških krogih ze
lo visoko cenjen. To potrjuje 
dejstvo, da je bil poleg Rihar-
da Jakopiča in Jožeta Plečni
ka iz Slovenije na I . kongre
su upodabljajočih umetnikov 
Jugoslavije, leta 1922 v Beo
gradu, izvoljen v osrednji 
umetniški svet tudi Ivan Na
potnik. 

Za svoja dela je bil že v 
stari Jugoslaviji večkrat odli
kovan. Za njegov 70. rojstni 
dan, leta 1958, ga je občinski 
ljudski odbor Šoštanj imeno
val za častnega občana in mu 
podelil diplomo, ki jo je na
risal Maksim Gaspari. Hkrati 
pa je bila v dvorani bivšega 
sindikalnega doma v Šoštanju 
prirejena odbrana retrospek
tivna razstava njegovih del. 
Predsednik Jugoslavije, mar
šal Josip Broz-Tito, pa ga je 
ob tej priliki za njegove za
sluge na p>olju slovenske li
kovne umetnosti odhkoval k 
redom dela I . stopnje. 

Veliko retrospektivno raz
stavo Napotnikovih del je v 
počastitev umetnikove 70-let-
niče. leta 1959, pripravila tu
di Narodna galerija v Ljub
ljani, katere ravnatelj, že po
kojni, dr. Karel Dobida, je 
bil iskren prijatelj Ivana Na-
potnika in je večkrat priha
jal v Šoštanj na obiske in 
razstave. 

V spomin na pokojnega ki
parja Ivana Napotrdka je bi
la v osnovni šoli Biba Ročk 
v Šoštanju leta 1963 ustanov
ljena Napotnikova galerija z 
njegovo spominsko ploščo. V 
času svojega 10-letnega obsto
ja je galerija pripravila v svo
jih prostorih vrsto kvalitetnih 
razstav ter zbrala oreko 200 
umetniških del slovenskih ki
parjev, slikarjev in grafikov. 
Na ta način se je Šoštanj od
dolžil svojemu velikemu 
umetniku, čigar ime je danes 
znano sirom naše domovine. 

V. KO JO 
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DOGODKI 
ŠMARJE: ŠTUDENTSKI KLUB 

Po da l j še«! času bo klub študentov šmarske občine znova sedel 
•a konferenčno mizo, za katero bodo obravnavali svoje dosedanje 
delo in načrte za prihodnje obdobje . Letna skupščina kluba, ki je 
bil v minulih letih eden najaktivnejših v Sloveniji med pokrajinski
mi klubi študentov, bo v sredo. 19. decembra. 

Letne skupščine kluba študentov šmarske občine se bodo udele
žili tudi predstavniki občinske skupščine. Posebnost pa bo tokrat 
obisk predstavnikov delovnih organizacij šmarske občine. Ker je 
Enano, da je kadrovska problematika poleg drugih problemov v 
občini skorajda osnovno vprašanje pri načrtovanju u-spešnega od
pravljanja nerazvitosti, bo omenjena .skupščina gotovo zelo koristna 
tako za predstavnike podjetij kot z a študente same. 2e leta nazaj 
Je bilo znano, da .se šmarski študentje rad; vračajo po končanem 
6tudiju domov v domačo občino, če so le možnosti za to. 

—mst— 

CELJE: PRIZNANJE M. LOŠTRKU 
Prejšnji teden se je sekretaj- medobčinskega sveta ZK.S Celje 

Janez Zahrastnik zahvalil Milanu Loštrku, bivšemu direktorju ko
munalnega zavoda za socialno zavarovanje, za požrtvovalno in priza
devno večletno delo na področju zdravstvenega varstva in v zvezi 
komunistov. Obenem Je Milanu Loštrku zaželel da še naprej tvorno 
sodeluje v samoupravnem organiziranju tega pomembnega področja 
družbenih dejavnosti. Te skromne, a prisrčne slovesnosti, so se ude
ležili še Franci B a n , Alojz Ključevšek, Stane Seničar, Emil Roje in 
Jože Vol fand. 

ZDRAVSTVO »NOVO« 
Pretekli teden so se v dvorani komunalnega zavoda za socialno 

» v a r o v a n j e v Celje zt>rali delegati, podpisniki družbenega sporazuma 
o regionalnem združenju zdravstvenih postaj na celjskem območju. 

Podpisani akt j e plod po&umnega In prostovoljnega pristopa 
zdravstvenih delavcev k rešitvi perečih problemov zdravstvenega var
stva. Celjski zdravstveni dom, ki deluje za območje sedmih občin 
celjske regije. Je tako prvi zdravstveni dom v Sloveniji, ki Je s pod
pisom samoupravnega sporazuma uresničil nalogo, katero v zvezi * 
novo samoupravno organiziranostjo narekujejo ustavna dopolnila. V 
organizaciji združenega d ^ je povezanih š t i r i n a M T O Z D . Vlogo 
usklajevalca in skupnega samoupravnega organa j e prevzel svet re
gionalnega Z D , za vsklajeno delo posameznih zdravstvenih strokov
nih služb pa bo skrbelo pet strokovnih svetov. 

Posebej velja omeniti solidarnostni sklad za združevanje sred
stev, ki bodo namenjena aa kritje morebitnih primanjkljajev pri 
delu posameznih T O Z D . Oblikovali pa bodo tudi kreditni sklad. 

Tako bodo T O Z D dispanzerske službe, službe medicinskega dela, 
zobozdravstvene službe, skupne medicinske službe in reševalne po
staje Celje ter T O Z D zdravstveni dom v občinah Brežice, Laško, Sev
nica, Slovenske Konjice, Šentjur, 2alec ;n Šmarje pri Jelšah delo
vale v enotnih pogojih dela in zagotovile usklajeni položaj zdrav
stvenih oseb oziroma enotno zdravstveno varstvo za vse občane celj
ske regije. 

D . P . 

ŽALEC: POZNAVANJE NOB 
Tekmovanja mladinskih aktivov na žal.skih osno\-nlh šolah o po

znavanju zgodovine narodnoosvobodilne borbe so pravzaprav postala 
že tradicionalna. Vsako leto doslej je mladinska konferenca o b tes
nem sodelovanju osnovnih šol, učiteljev zgodovine še posebej in 
mladinskih mentorjev pripravila posebna tekmovanja, ki so se jih 
v okviru aktivov na šoli udeleževali vsi mladinci. Najbo l j š i na šol
skih tekmovanjih pa so sestavljali ekipe, kj so se kasneje pomerile 
na občinskem tekmovanju. Da, desetine mladih se je že vrstilo v 
teh ekipah v zadnjih letih, odkar se tekmovanja odvijajo. 

Komite občinske konference Zveze mladine Žalec je v teh dneh 
razposlal razpis tekmovanja o poznavanju zgodovine narodnoosvo
bodilne borbe po vseh popolnih osnovnih šolali žalske občine. Po 
predliodnem dogovoru z zgodovinarji z osnovnih šol je predloženo, 
da bi tudi v tem šolskem letu le-ti člane mladinskih aktivov vse 
leto sistematično pripravljali na šol.ska tekmovanja, potem pa še 
ekipe na tekmovan.je v občinskem merilu. Glede obsega zahtevanega 
znanja so se dogovorili , da naj bi bila kot osnovna literatura knji
ga, ki je kot učbenik predpisana za osmi razred osnovnih šol, po
drobneje pa bi morali tekmovalci poznati prav ista poglavja kot 
lani. šolske ekipe se bodo na občinskem tekmovaaiu pomerile v 
mesecu maju , ko bo tudi ta prireditev prišla v koledar vsakoletnih 
prireditev ob praznovanju meseca mladosti . 

Podobno kot v minulih letih, ko so se tekmovanja udeležile vse 
Sole, računajo pri občinski konferenci Z M S . da tudi letos ne bo 
noben aktiv odpovedal svoje udeležbe, kar b o seveda pripomoglo k 
temu, da bo tekmovanje še bo l j pestro, še bol j zanimivo in da b o 
finalno tekmovanie za mlade resnično veliko doživetje, kot so bila 
podobna tekmovanja že doslej. ^ S T R M C N l K 

PRIPRAVE NA VOLITVE 
Prejšnji teden so .se v Žalcu pri občinski konferenci socialistične 

zveze delovnih ljudi zbrali na prvi redni seji člani volilne komisije. 
N a seji so razpravljali o predlogu političnih izhodišč in program
skih nalog v zvezi s predstoječimi volitvami v prihodnjem letu ter 
po daljši razpravi sprejeli dokument, kj obsega vrsto konkretnih 
nalog. Formiranje koordinacijskih odboi-ov pa je ena izmed nalog, 
ki jo je potrebno uresničiti takoj . 

Kot je določeno v operativnefti planu, je potrebno v vseh kra
jevnih skupnostih in temeljnih orf;anizacijah združenega dela nemu
doma pristopiti k formiranju k()ordinaci,jskih odborov. V krajevnih 
skupnostih so za imenovanje koonlinacijskih odl>orov, ki morajo 
šteti pet do sedem članov (enako tud; v temeljnih organizacijah 
združenega dela) zadolžene krajevne organizacije S Z D L , v temeljnih 
or"-vv7;u-iJK}i z'lru/<'n"i;a dela ra osn vne organizaci.ie sindikata. 
Temeljna naloga teh koordinacijskih odborov v krajevnih skupno
stih in v temeljnih organizacijah združenega dela je v tem, da ne
posredno organizirajo in vsklaju.je,io izvajanje nalog v zvezi z evi
dentiranjem in kandidiranjem možnih kandidatov za delerate in 
druge pomembne funkcije v samoupravnih organih. Kot je bilo 
sklenjeno na seji volilne komisi.je, .so vsa vodstva krajevnih orga
nizacij S Z D L v krajevnih skupnostih in vodstva osnovnih orianizacij 
sindikata zadolžena, da bodo koordinacijske odbore formirali do 
1.5. decembra letos. Občinska konferenca oziroma n.jena volilna ko
misija bo za vse predsednike koordinacijskih odljorov in predsedni
ke krajevnih skupnosti organizirala v drugi polovici decembra se
minar, na katerem se bodo konkretno dogovorili o vseh neposred
nih nalogah med predstoječimi volitvami. 

Tako so v žalski občini med prvimi na celjskem območju, k j e r 
•o volilne priprave že konkretno stekle. O programskih nslogah, k i 
ph j e sprejela volilna komisija, bomo k a j več /anisali prihodnjič. 

B E R N I S T R M C N l K 

SREČANJE 

KAREL MANTEL je že dolga leta v 
gostinskem poklicu. Srečanje z njim 
v zdraviliški restavraciji v Dobrni je bilo 
nekoliko svojsko. Pogovarjala sva se 
namreč v mirnem, odmaknjenem pro
storu, kjer naju ni nihče zmotil. To nI 
V navadi pri njegovem delu, kjer je 
sicer vedno med ljudmi. V zdraviliški 
restavraciji v Dobrni je že 22 let. 

Je vodja restavracije, 
šef strežbe. Si zamišlja
te moža, vedno brezhib
no oblečenega, vedno na 
svojem mestu. vedno 
med ljudmi. Z veščim ko
rakom se giblje med 
omizji, za vsakega gosta 
najde vzpodbudno bese
do, vedno je prisoten. 
Nobene večje restavraci
je si ne moremo zamiš
ljati brez takšnega člove
ka. To je tudi delo, ki 
ga nemalokrat srečujemo 
tudi v humoristični obli
ki, v raznih revijah in 
časopisih, kjer so ilu
strirane smešnice. Veliko 
je smešnic na račun še
fov strežbe. Verjetno za
radi njihovega odgovorne
ga, vse prej kot lahkega 
dela. In tako je tudi v 
resnici — to je služba 
dobre volje in ustrežlji-
vosti, pa čeprav po kon
čanem delu utrujenost 
opozarja na senčno plat 
tega poklica. 

ZAČETEK JE BIL 
TEŽAK 

»Ko sem se šel učit 
za natakarja, je bilo vse 
drugače kot danes. Veli
ko težji pogoji so bili. 
Odnosov med ljudmi 
sploh ne moremo pri
merjati z današnjim ča
som. Takrat si bil izpo
stavljen tudi kakšni krep
ki besedi ali pa klofuti. 
Danes družba nudi mla
dim ljudem veliko. Učil 
sem se v Ljubljani, ko 
pa sem bil jzučen, sem 
delal v nekaterih ljub
ljanskih hotelih, kot Slon, 
Union . . . In, veste, če 
bi danes bil mlajši in če 
bi imel nrožnost izbirati 
nov f>oklic, ne vem, če 
bi se še enkrat odločil 
za gostinstvo. To je sicer 
zelo relativno, kajti v to
likih letih, kot sem zdaj 
v gostinstvu, bi si težko 
predstavljal kakšno dru
go delo. Kljub vsem te
žavam sem ga vzljubil. 
Veselje do tega sem imel 
že doma, ker so starši 
imeli slaščičarno, pa sva 
nekako s starejšim bra
tom tudi tam že krepko 
pomagala. 2e takrat sem 
bil veliko med ljudmi, na
vadil sem se tega kon-
taktiranja in zdaj gre. 
Morda je to tudi najbolj 
zanimivo v našem pokli
cu, da smo vedno med 
ljudmi, pa čeprav zaradi 
tega, da jim ustrežemo. 
Sicer pa je tudi to ve
liko . . . « 

Karel Mantel vse to 
pripoveduje s tisto zna
čilno zbranostjo, ki je 
lastna vsem ljudem, ki 
morajo narediti v krat
kem času veliko, vendar 
vse nekako diskretno, sa
mo po sebi umevno pa 
seveda kvalitetno, brez
hibno. To je tudi ena od 
njegovih glavnih lastno
sti. Nemalokrat se znaj
de v položaju, ko je tre
ba rešiti kakšen problem, 
ki ni bil predviden, ki 
pride nenacloma, ki ga 
obiskovalec sam prinese 
s seboj. Takrat vsa ihta 
odpove. Vsega se je tre
ba lotiti preudarno in 
mirno, da bi bilo le konč
no vse najhitreje ureje
no. 

ZLATO PRAVILO: 
DOBRI ODNOSI 
Z VSEMI 

»Veste, pri nas brez 
potrpežljivosti in dobrih 
odnosov med nami in 
med nami in gosti ni nič. 
Če tega ni, si našega de
la ne moremo zamišljati. 
Mi smo nekakšna speci
fična restavracija. Pri nas 
se hranijo bolniki. To so 
tudi navadno malo sta
rejši ljudje in še bolniki. 
Njihove želje moramo 
upoštevati v največji me

ri. Dobra, prijazna, a ne 
vsiljena beseda včasih 
pomeni več kot ne vem 
kaj. Do gosta moramo 
biti korektni, ustrežljivi, 
pa vendar tudi korektni 
do svojega poklica. Sicer 
pa sem že omenil, s po
trpežljivostjo se da vse 
urediti. Bolniki imajo tu
di včasih drugačne po
glede na nekatere stva
ri in mi se moramo vse
mu prilagajati Med do
mačimi gosti in tujci ne 
bi veljalo delati kakšne 
razlike. Za našimi miza
mi so vsi enakopravni, 
vsi dobivajo enako hra
no, so enako postreženi. 
Le to bi lahko rekel, da 
so tujci za spoznanje 
bolj zahtevni od domačih 
gostov. To se kaže pred
vsem v želji po hitrejši 
postrežbi ali če malo ilu
striram, »hočejo, da se 
kar trije natakarji suče
jo okoli njih«. To pa je 
že težko in tudi takšnih 
razlik ne moremo delati. 
Sicer pa to ni splošno 
pravilo, so le izjeme. So 
pa zelo zadovoljni z na
šimi uslugami, od hrane 
pa naprej.« 

ZADOVOLJSTVO 
OB DELU 

Najbolj sem seveda za
dovoljen, če so gostje 
zadovoljni. To je najlep
ši občutek. Imamo celo 
primere, da se vrsto let 
nekateri gostje vračajo v 
naše zdravilišče. So tudi 
takšni, ki pridejo celo 
dvakrat na leto k nam. 

Kmalu bo novo leto. 
Pripravljamo silvestrski 
menu, vendar bi ga radi 
gostom ponudili v malce 
drugačni obliki kot na
vadno. Sestavili smo tu
di malce hudomušen je
dilnik, mislim, napisali 
smo ga v verzih. Se člo
vek že kar na začetku 
malce razvedri, ko nima 
pred seboj tiste konven-
cionalne oblike jedilnega 
lista. 

Če se spomnim na naj
bolj prijeten dogodek . . 
pravzaprav jih je veliko, 
tako da ne bi mogel Iz
dvojiti nobenega. Rečem 
pa še enkrat, najbolj pri
jetno mi je takrat, kadar 
vidim, da naše delo do
bro poteka in da so gost
je zadovoljni. 

V vseh letih moje služ
be v Dobrni pa skušam 
kar največ svojih izku
šenj dati tudi mlademu 
kadru, ki prihaja k nam. 
Vendar si ljudje danes 
raje poiščejo lažje služ
be. Že zaradi tega, da 
imajo vsaj sobote in 
praznične dneve proste. 
Tega pa pri nas ni. Oseb
no pa sem mnenja, da 
mladi ljudje pridejo do
bro pripravljeni Iz gostin
ske šole. Manjka jim se
veda prakse, vendar to 
si človek z leti pridobi 
pri delu. Imajo pa dovolj 
teoretičnega znanja in 
razgledanosti, da se lepo 
vključijo v praktično de
lo in tam nadaljujejo z 
izobraževanjem. Je danes 
že tako, da če človek 
zapusti učenje, tudi, ko 
je že starejši, ni dobro. 
Tempo življenja in dela 
je takšen, da zahteva 
vedno celega človeka, to 
pa je pri našem gostin
skem poklicu še kako 
važno. Posebno še zara
di tega, ker smo vedno 
med ljudmi. Zato tudi 
vedno pravim mladim, ki 
pridejo: učite se! To bi 
bilo tudi moje sporočilo 
vsem, ki nameravajo pri
ti med naše vrste.« 

Še dolgo bi lahko kra
mljala, vendar delo kliče. 
In brez Karla Mantela ne 
gre. 

Besedilo in slika: 
DRAGO MEDVED 



ZK v Gorenju 

Marjan Britovšek Janez Krašovec Ivanka Bajec Franci Hribernik Janez Miklavčlč 

I V tovarni gospodinjske op-
'teme Gorenje v Velenju so že 
opravili z volilno konferenco 
organizacije zveze komuni
stov. V Kulturnem domu se 
je zbralo okoli 500 članov or
ganizacije zveze komunistov, 
katere je član sekretariata 
Ivo Knez seznanil z dosedar 
njim delom organizacije. Da 
bi bilo delo zveze komunistov 
v podjetju čimbolj uspešno, 
so s e v tem letu odločili za 
povečanje števila oddelkov in 
jih imajo zdaj deset. Trenut
no imajo 501 člana zveze ko
munistov, samo letos pa so 
jih sprejeli 252. 

Ker je v podjetju zaposle
nih skoraj šest tisoč ljudi, je 
takšno število članov zveze 
komunistov še vedno pre
majhno. Da bi svoje vrste še 
okrepili, bodo v prihodnjem 
letu p o n o v n o pripravili več iz
obraževalnih tečajev za nove 

^člane. Samo s povečanim š t e -
(tvilom in stalno prisotnostjo v 
vseh oddelkih podjetja ter 
akti \Tiost jo bodo dosegli Ziaže-
lene uspehe. 

Dosedanji sekretar organi
zacije z v e z e komunistov Janez 

Miklavčlč je govoril o nalo
gah zveze komunistov v pod
jetju v sedanjem obdobju in 
se zlasti zavzel še za večjo 
aktivnost na vseh področjih. 

Marjan Britovšek je zapo
slen v obratu štedilnikov, v 
Gorenju je že štiri leta, član 
zveze komunistov pa je eno 
leto: »Ker sem mlad član, še 
nisem tako seznanjen z vsem 
delom kot starejši. Prepričan 
sem, da mi bo to v nasled
njem obdobju uspjelo in da se 
bom tako lahko enakopravno 
vključil v delo.« 

Janez Krašovec je v Gore
nju že pet let, zaposlen v ser
visni službi, član zveze komu
nistov pet let: »Kljub temu, 
da smo kot servisna služba 
nekoliko odmaknjeni od dela 
v podjetju, smo z vsem dobro 
seznanjeni. Imamo občasne 
sestanke, drugače pa si poma
gamo preko internega glasi
la. Od volilne konference pri
čakujem nov program in 
sklepe glede podpore naši 
mediiarodni politiki.« 

Ivanka Bajec je prav tako 
zaposlena v servisni službi, v 
podjetju je že 17 let, član zve

ze komunistov pa petnajst 
let: »Pričakujem, da bo da
našnje novoizbrano vodstvo 
pokazalo svojo sposobnost v 
delu zveze komunistov in da 
bo še pripomoglo k nadaljnje
mu razvoju tn uspešnemu go
spodarjenju podjetja. Z infor
miranjem sem pn nas zado
voljna, pogrešam pa večje šte
vilo mladih in to neposrednih 
proizvajalcev v zvezi komuni
stov. Sicer je mladina v Go
renju vsestransko aktivna. 
Morala pa bi biti še bolj tu
di na političnem področju.« 

Franci Hribernik je že pet 
let zaposlen v Gorenju, član 
je postal lani, opravlja pa de
lo vodje prevzemne službe v 
skladišču materiala: »Kaj pri
čakujem? Od konference to, 
da bi bila dobra osnova za 
nadaljnjo pomembno vlogo 
zveze komunistov v našem 
podjetju in pri reševanju vseh 
problemov. Konferenca je sa
mo uvod v nekaj, kar bomo 
realizirali v naslednjem ob
dobju, če bomo uspeli, bo 
pokazala naslednja konfe
renca.« Tekst: T. VRABL 

Foto: T. TAVČAR 

ŠMARJE 

NOVA STANOVANJA 
stanovanjska problematika ni večno vprašarnje nemalo

krat brez odgovora ali rešitve le v slovenskem prostoru, 
pač pa morda še bolj kot kje drugje v šmarski občini. To 
je po svoje tudi razumljivo, saj v oboind zadnja leta moč
no odpravljajo svojo že tradicionalno zaostalost. Takšne 
tendence pa seveda vzporedno z odpravljanijem nerazvitosti 
Ix>vzročajo, da občani zahtevajo nova stanovanja, često-
krat smo lahko zaslediU, da nekateri strokovnjaki niti ne 
gledajo, kje bo njihovo novo delovno mesto in kakšni bodo 
novi osebnd dohodki, pač pa jim je veliko važnejše, kje 
bodo stanovali in ali bodo dobila stanovanje, čeprav se je 
zadnja leta v šmarski občini mnogo storilo, da bi občani 
prišli do stanovanj, je le-teh vendarle premalo in končno, 
stanovanjska p>olitiika je bila vse preveč enostranska in mi
lo rečeno, površna. Mimo lahko rečemo, da se je stanovanj
ski fond povečeval nenačrtno, da so gradili stanovanja več 
ali manj podjetja za svoje uslužbence in da kakšnega kon
tinuiranega načrta izgradnje ni bilo. 

Solidarnostni stanovanjski sklad ima za naslednje leto trden pro
gram, ki natančno določa, kaj in kje naj bi gradili . Po sklepih zad
nje, ponedeljkove seje, naj bi v občini gradili na več krajih. V po
šte v za gradnjo prepotrebnih stanovanj bodo prišli kraji Kozje, Le-
sično, Zibika, Rogaška Slatina in Podčetrtek. Gradil i pa bodo tudi v 
središču občine, v Šmarju , kjer bo Splošno gradbeno podjetje iz Ro
gaške Slatine že letos začelo z gradnjo 20-stanovanjskega bloka, ki bi 
predvidoma moral biti izgotovljen do oktobra naslednjega leta. Tudi 
vsi drugi našteti kraji bodo prišli v poštev naslednje lete, ker je 
stanovanjska problematika pri njih izrazita in kot takšna tudi izredno 
pereča. M . S T R A Š E K 

SOSED 
SOSEDU 

NEZAUPANJE 
V SNAHO 

Pri hiši .Je bilo veliko otrok, 
brazde kmečkega posestva pa 
so bile redke. l idor bo za šole, 
jih bomo .šolali, je odločil oče 
in tako je ostalo. .Matija je bil 
najstarej.ši .sin, a je po konča
nem študiju agronomije ostal 
v službi v mestu. Rad se je 
vračal domov, še raje pa se je 
odtegnil kmečkemu garanju. 
I*ri hiši je bilo vedno manj 
delovnih rok, mati se je sklju-
čila od težkega dela, ki je bilo 
največje v času žetve ali trgat
ve. Takrat je treba poprijeti, 
nekaj dni vleči, da je gro/-dje 
obrano in priteče mošt . . 

Matija je vedno manj priha
jal na očetovo posestvo. Mati 
je zato godrnjala , oče je mol
čal. Kmalu so izvedeli, za 
vzrok izostajanja — v mestu 
je našel dekle, ki ga je imelo 
rado. Doma so držali » m u l o « , 
ker .si ni izbral kakšne iz nji
hove vasi, kmečko, ki j im l>o 
pomagala pri delu. Vedno huj
ši so bili materini očitki, lii 
so padali na »go.sposko« snaho 
iz mesta. K o sta se poročila 
je bilo tega obema dovolj in 
na Matijev dom sploh nista 
hodila. Molk na eni in drugi 
strani, vmes pa jeza, ki je 
imela za bregove užaljenost, 
izdajstvo, samoljubje . 

Cas trgatve se je b l i ž ^ , 
sončrdm dnem je grozilo de
ževje. Mat i ja ne bi bil kmeč
ki sin, če ne bi vedel kaj to 
pomeni. Po stanovanju je ho
dil vznemirjen, ker je vedel, 
kako doma primanjkuje de. 
lovne sile. Potožil je žeru, ona 
pa je začela pripravljati tor
bo za odhod. 

» M o r a m o pomagati , pa če 
so še taki, enlu-at bodo le 
uvideli, da nisva tako s laba ,« 
je razložila možu in odšla sta 
na prvi avtobus. 

K o sta na domači postaji 
izstopila, sta se namenila v 
njihov vinograd, kjer sta se 
pridružila pridnim rokam. M a 
tere ni bi lo, a ko je prišla, ji 
je postalo nerodno. M o r d a pa 
je preveč strogo sodila mla
da dva, mogoče pa le nista 
tako, »gosposka« , se je spra
ševala in gledala na pridne 
snahine roke, ki so obirale 
grozde. K a k o bi šele pogle
dala, če bi vedela, da je bila 
pobuda njena! 

Oči so se srečale in sprego
vorile govorico razumevanja, 
toplote in nesporazum je to
nil g loboko. Z . S . 

NASI 
Z N A N C I 

PIŠE: 
TONE VRABL 

ANTON 
JAZBINŠEK 

Antona Jazbinška so le
ta 1941 poklicali v Mari
bor. Vojna. Potem so ga 
s skupino petnajstih mla
dih fantov poslali v Av
strijo, v rudnik Mitiiberg. 

»Poslali so me zato, 
ker so mislili, da sem 
tudi jaz rudar, kar sta 
bila oče in brat. Prvič 
sem se znašel v temi, v 
jami, med premogom. 
Garali smo. Po nas je ka
pljalo, mi pa smo kopali. 
Ko smo prišli iz jame, 
smo morali po eno uro 
ležati, da smo prišli k 
sebi. Veste, kaj se pra
vi, da ti cel šiht kaplja 
po telesu, to te ubija, uni
čuje. Mi pa smo bili 
krhki, mlekužni za teža
ško delo v temi. Na sebi 
smo imeli gumijaste ob
leke, ki smo jih v zapest
ju in na nogah zavezali 
z žico, da nam ni kaplja
lo za rokave in pod no
ge. Tako smo vsaj malo 
rešili vso stvar. Mi ver
jamete, da je bilo težko?« 

Verjamem. 

Potem je glavo nekoli
ko nagnil v desno, tja v 
tla, kot bi mu ob tem 
pripovedovanju ponovno 
kapljalo po glavi. Imel 
sem občutek, da je tudi 
med pogovorom imel v 
rokah kopalo za premog, 
da je videl okoli sebe vse 
črno, da je bil daleč, da 
si je želel domov, da je 
ničkolikokrat preklel svo
je težko življenje, veoodar 
je vztrajal. Tokrat je v 
rokah držal »pepermint.« 
Bil je lažji, okus sladkej-
ši in tu je vsa spremem
ba. Sprememba na bolj
še. 

Anton Jazbinšek je de
lal in tuhtal. Tuhtal. Tuh
tal. Razmišljal je o do
mu, o svojem pokojnem 
očetu, ki je zadnji delov
ni dan v Srbiji v rudni
ku izgubil življenje in 
razmišljal je o sebi . . . 

»Moral sem se vrniti, 
vrniti, domov, k na.šim, 
na naša polja, pa čeprav 
sem tam toliko pretrpel. 
Pobegnil sem. S tovorni-
škim vlakom sem se pe
ljal do Leobna, od tam 
pa do Maribora s potni
škim. Kako sem se pri
peljal nazaj v domovino, 
še danes ne vem. Potem 
pa iz Maribora peš proti 
Dobju. Celo noč sem ho
dil ob železnici, da se ne 
bi izgubil, potem pa, ko 
ni bilo več železnice, sem 
šel čez moja p>olja. Zami
slite si, vso noč sem ho
dil. Strah me je bilo, da 
me bodo dobih, kljub te
mu da sem užival, da 
sem doma. Vsaj v svoji 
domovini, če že ne v 
svojem kraju. Lakote sem 
bil navajen iz mladih 
nog in zato sem lažje ho

dil. Navajen sem bil! Na
vajen! Srce me je gnalo 
domov in od doma na
prej v Srbijo. Tam sem 
se takoj vključil v parti
zane, kjer je bil že tudi 

moj brat Franc. Bil sem 
na našem, domačem oze
mlju, med svojimi ljud
mi. Ali ni to največ?« 

V Timoškem odredu je 
ostal do osvoboditve in 

ko je bil demobiliziran, 
je odšel na Jesenice v 
železarno, kjer je bil za
poslen že njegov brat Jo
že. Anton je v topilnici 
bil sem let. Osem dolgih 
let je žrtvoval za delo 
tam, kjer je bilo najpo
trebnejše. Prišla pa je 
nova nezgoda. Zbolel je! 
Računal je s tem, da bo 
vseh težav konec, vendar 
jih ni bilo. Vrstile so se 
(težave namreč) druga za 
drugo. Da bi mu poma
gali so ga v železarni pre
mestili na lažje delovno 
mesto, od koder so ga 
kasneje poslali v šolo za 
sanitarne tehnike v Lju
bljano, ki jo je končal 
leta 1955. To je pomeni
lo povrnitev v novo, lep
še življenje, ki naj bi za
celilo rane iz mladosti. 
Po končani šoli v Ljub
ljani je bilo njegovo prvo 
delovno mesto v Celju, 
kjer se je v upravi biv
šega okraja zaposlil kot 
sanitarni inšpektor. 

»če otrok pri šestih 
letih izgubi starše, potem 
je reivež, kajti nihče ni
ma potrebne upore, tople 
besede, predvsem v na
ših časih ne. Bil si kot 
»pritepen«. Nazaj se 
vračam zato, da boste 
lažje razumeli, kaj mi je 
pomenila šola, končanje 
šole in zaposlitev v Ce
lju. Leta 1932 sem na ix> 
ti v šok) — bila je zima 
— zaradi sestradanosti 
toliko opešal, da nisem 
mogel priti do razreda. 
Zmrznil sem. Pokojna 
učiteljiica Juršetova mi je 
dala rokavice. Kljub te
mu, da mi ob ostali i>o-
manjkljivi obleki niso 
kaj dosti pomagale (bil 

sem v sviterčku in zakr-
panih hlačah), sem jih 
bil izredno vesel. Še bolj 
pa sem bil v ^ e l pozorno
sti, ki je do takrat nisem 
velikokrat doživel.« 

Vrnimo se v leto 1955, 
na delovno mesto sani
tarnega inšpektorja . . . 

»Prvo službeno leto sem 
se odpeljal s službenim 
džipom na Planino. Dela
ti. Mimogrede sem džip 
nekje na sredi poti usta
vil in jo mahnil proti 
kmetiji. V Jezercih. H 
kmetu. Pozdravil sem in 
poprosil, če me z voU za
peljejo na železniško l i 
stajo v Šentjurju, da ne 
bom hodil peš, saj me 
tako poznajo in to lahko 
naredijo. Spoznali so me 
šele potem, ko sem jim 
povedal, da sem bil pKred 
leti pri njih hlapec (ko
liko sem pretrpel!). Niso 
mogli verjeti, da sem po
stal takšen, ko sem bU 
prej tako majhen in sla
boten in šli so na pod
strešje po klobaso, pa je 
nisem hotel. Tudi peljati 
se nisem hotel, samo ho
tel sem dokazati, kako se 
časi spreminjajo. Drugič 
je bilo v Šentjurju pred 
pekarijo, kjer so se sto
ječi voli z vozom pone-
marili, ob njih pa je bil 
fantič. Rekel sem mu, 
kot sanitarni inšpektor, 
naj gre po lastnika v go
stilno. Ko je prišel last
nik, je bil taisti Flor
jan. Pred njim sem uni
čil listek za kaznovanje z 
besedami: Umakni vole 
in počisti, listek pa pred 
teboj uničujem, da boš 
videl, da nisem takšen, 
kot si bil ti z menoj.« 
(Nadaljevanje prihodnjič) 



pisma 
KJE JE PREMOG? 

Ni še dolgo, ko se je 
govorilo, da dobimo pre
mog. Toda iz tega ni nič 
in samo obljuba noče go
reti. Kam gre premog, 
ki ga delavci še ob nede
ljah in praznikih koplje
jo? Po mojem mnenju ga 
gotovo miši požrejo, ali 
pa gre tja, kjer se zanj 
dobijo devize. 

še pred leti se je za 
nas upokojence za pre
mog zanimal sam blagaj
nik društva upokojencev, 
danes nas pa najde samo 
še takrat, ko je treba 
plačati članarino ali pa še 
kakšen drugi prispevek. 
Še vedno je slišati, da je 
premoga dovolj, toda ne 
vem, za koga. Mislim, da 
samo za protekcije tn za 
nekatere bUžnje stranke. 
Kajti v naši okolici nas 
je še precej, ki sploh he 
vemo, ali se nas bo še 
letošnjo zimo kdo usmilil 
in nam pripeljal vsaj ne
kaj kilogramov premoga, 
da nam ne bo treba zmr
zniti v hišah ob mrzlih 
pečeh. Če bo šlo tako na
prej, bo res treba naslo
viti prošnjo celo na tova
riša Tita, če bi se nas 
vsaj on usmilil. Marsikaj 
bi še človek napisal, to
da zdi se mi, da bo za
enkrat dovolj. S prošnjo, 
da pismo ne bi romalo v 
koš, vas tovariško po
zdravljam. 

K. L. 
okolica Rog. Slatine 

TEŽAVE 
S STANOVANJEM 

2e dolgo časa namera
vam napisati za vaš pri
ljubljeni časopis en pri
spevek. Nerodno mi bo, 
ko bo marsikdo poznan 
bral moje vrstice in izve

del, kakšne težave imam 
jaz in moja družina. 

Smo podnajemniki in 
to petčlanska družina 
(midva z možem, dva si-
neka, eden bo star dve 
leti, drugi pa dva mese
ca in moja mama, stara 
60 let). Stanujemo v so
bi, ki meri približno 
3x5 m. V sobi kuhamo 
in spimo. 

Jaz sem delavka v to
varni EMO že osmo leto. 
Prošnjo za stanovanje že 
tudi imamo skoraj tri 
leta. Velikokrat hodim 
prosit, socialne delavke 
so dale že drugič pripo
ročilo za stanovanje, pa 
pa vse zamaru Vedno, ko 
pridem prosit, me tolaži
jo, naj še potrdim, da ni 
stanovanja, da bo hodila 
komisija, ki bi že zdav
naj morala, pa še ni za
čela hoditi. Zelo, zelo mi 
je hudo, ko vidim, da se 
selijo v drugo stanovanje 
ali v novo hišo tisti, ki 
mogoče delajo manj ča
sa v tovarni kot jaz. Ko
liko stanovanj sem vide
la zapuščenih (ne samo 
jaz, tudi drugi) tudi bli
zu EMO. Ena delavka pa 
ne more dobiti vsaj kuhi
njo in sobo. 

Sedaj se bliža zima, pa 
ni v sobi ne dimnika in 
ne peči, da bi lahko 
ogrela moja mala otroči-
ča, ki jima že tako pri
manjkuje prostora in 
zraka. 

Lojen Terezija 
Mariborska 68, Celje 

^ PRAZNOVANJE 
V KOZJEM 

Tudi učenci osnovne šo-
' le Kozje smo se uspešno 
priključili vsem, ki so le
tos proslavljali 30. oblet
nico rojstva naše republi
ke. 29. november 1943 je 

datum, ki ga pomni
mo . . . 

V sredo, 28. novembra 
se je vsa šola odpravila 
v kino dvorano. Letošnja 
proslava je bila zelo pri
srčna, čeprav je bilo zu
naj tako mrzlo, da je vse 
pokalo. Posebno svečano 
so bili cicibani sprejeti v 
pionirsko organizacijo. 
Vsak izmed njih je ko
maj čakal, da bo dobil 
modro čepico, rutico in 
izkaznico. Slehernemu so 
zardela lica, ko je bil de
ležen kratkega, a prisrč
nega aplavza. Med nasto
pom, ki so ga pozneje 
imeli, se je tu in tam ka
teremu zataknilo, vendar 
publika ni bila zaradi te
ga nič manj navdušena. 

Po sprejemu se je zvr
stil pisan spored, ki so 
ga izvajali starejši pionir
ji in mladinci. Devet šol
skih »slavčkcv« je zape
lo n^a j venčkov narod
nih in partizanskih pes
mi. Tajda, Irena in Fran
ci so poskrbeli za smeh 
in enodejanko »Darila 
strica Tomaža«. Poželi so 
splošno navdušenje in 
dvorana se je tresla od 
veselega smeha. Bilo je 
zares pravo praznovanje. 

Naši starši in drugi sta
rejši občani niso mogli 
prehvaliti našega progra
ma. Kljub pozni uri bi 
bili še kar sedeli in plo
skali, čeprav so jih dla
ni pošteno pekle. 

Vse nas je zaneslo v 
dobo pred tridesetimi le
ti, ko so naši starši v naj
hujši vojni vihri uspeli 
položiti temelj naši svo
bodni domovini. Nabito 
polna dvorana je živo za
čutila rojstni dan naše 
republike. 

Srečko BIZJAK 
in Tončke KRAMER, 

7. a Kozje 

UNIČENO 
VESELJE 

Simonca je vsa vesela 
prišla- domov. V rokah je 
držala časnik, ki so ji 
ga dali sosedovi. Ko je 
namreč soseda Mina, ki 
je imela Simonco zelo 
rada, videla, kako dekle
tu neprestano uhajajo 
oči na zadnjo stran časo
pisa, kjer je bila razpisa
na nagradna igra, se ji 

je dobrohotno nasmehni
la in ji časopis potisnila 
v roke. Simoni je zastal 
dah in vsa srečna je ob
jela dobro sosedo. Nato 
je brez besed stekla iz 
hiše in vso pot do doma 
je čutila, kako močno ji 
utripa srce. 

Doma je odhitela na 
podstrešje. Ni mogla ver
jeti, da je časopis res 
njen. Pogledala je na 
zadnjo stran, kjer je pi
salo: »Velika nagradna 
igra«. Droban tisk je bral
cu razlagal potek igre tn 
vrednost nagrad, čisto na 
koncu je bilo vprašanje: 
» y kateri knjigi Prežihov 
Voranc opisuje svojo mla
dost?« Simoncin obraz se 
je razširil v nasmešek. 
Dobro je vedela, da so to 
Solzice. Ni še dolgo, od
kar je prebrala to knjigo. 
Zdelo se ji je, da je orla 
deček, ki se je ta.ko bal 
Pekla, pa mu je vendar 
strah pregnala velika lju
bezen do matere. Ko je 
deček s solzicami v ro
kah stopil pred mamo, 
je Simonca jokala. Svojo 
mamo ima zelo rada in 
srce Se ji trga, kadar jo 
oče v svoji pijanosti pre
tepa. 

Simona je zlezla s p>od-
strešja tn stopila k ma
teri. S solzami v očeh jo 
je prosila za 50 para. Ve
dela je, da toliko potre
buje za dopisnico, na ka
tero bo napisala odgovor. 
Mati se je tudi od 50 
para težko ločila, toda 
Simonci je ugodila. De
kletce se je takoj odpra
vilo v dva km oddaljeno 
trgovino. po dopisnico. Ko 
se je vrnila, ni čutila 
utrujenost, občutila je 
srečo, ki doleti 10-letnega 
otroka le ob največjem 
daru. Z najlepšo pisavo 
je na dopisnico napisala 
naslov in odgovor, nato 
pa jo je odnesla k sose
di. 

Ves teden je bila kot 
na trnih. Predstavljala si 
je, kaj vse bi si kupila, 
če bi dobila glavno na
grado 100 starih tisoča
kov. Najbolj bi rabila 
čevlje, pa radirko za v 
šolo, ki si j o je morala 
vedno izposojevati. Ne
kaj lepega bi kupila ma
mi, pa tudi bratu in se
stram bi kupila kruha. 

da bi se ga po dolgem 
času lahko najedli. 

Ko je prišel ponede
ljek, je že na vse zgodaj 
stekla k sosedovim. Sose
da ji je vesela pokazala 
časnik. Tam je pisalo: 
Podlaznik Simona — 1000 
din. Zadela je. S časopi
som v rokah je stekla do
mov in pokazala materi, 
ki se je veselila z njo. 
Prikazal se je tudi oče tn 
samo 'pokimal z glavo. 
Drugi dan je prišel pis-
monoša in ji izročil de
nar. 

Ko je odšel, se je pri
kazal oče. Iz rok jd je 
vzel denar m odšel proti 
gostilni. Simona je ostala 
brez besed, po licih so 

ji vrele solce, telo se ji 
je stresalo v krčih, nje
no srce pa je ostalo ra
njeno za vse življenje. 

IRMA 

Z G O D I L A SE M ! 

JE KRIVICA 
Zelo rad čitam Novi 

tednik. Prosim tovariš 
urednik, da mi objavite 
to pismo. 

Stranka in jaz stanuje
va v pritličju, stanovanje 
pa je od stanovnjskega 
podjetja. S stranko, ki se 
piše Dobcvičnik, se zme
raj prepirava zaradi te

ga, ker dela pri hiši ško
do. Ker pa, jaz rečem, da 
se škoda ne sme delati 

Ana Marija Stamenkovič, učenka OŠ I. celjske četa 
je izžrebala srečne dobitnike 7. kola 

EDO JELOVŠEK- \l ZGODOVINE ŠPORTA V LAŠKEi 
OD LOKOSTRELSTVA DO NOGOMETA 

Dne 11. 5. 1958 se je društvo Partizan Laško ude
ležilo partizanskega pohoda ob žici okrog Ljubljane. 
Dne 23. 5. 1959 so razvili društveni prapor, ki ga je 

•'^izdelalo ljubljansko dekorativno podjetje Erzigoj. Hkrati 
so v domu odkrili spominsko ploščo vsem padlim 
članom Sokolom, žrtvam okupatorja. 

Laški dom Partizana in orodne naprave so obnav
ljali od leta 1950 pa vse do leta 1965. V tem času 
so izgubili vsa igrišča zaradi regulacije Savinje, ure
ditve parka in parkirišča. V letih 1965—66 je bilo 
zgrajeno novo šolsko igrišče, ki so ga poslej uporab
ljali tudi Partizanovci. 

Dobri voditelji so bili: Boris Šinigoj in žena Roza, 
Ivan Pečnik (učitelj za telesno vzgojo), Bračun z ženo, 
Vera Samec, Edgar Peternel, Irena Posinek, Malči 
Mrmolja, Vera Šuhelj in drugi. 

Stanko Kužnik je zmagal na drogu leta 1958 na 
okrožnem tekmovanju v Petrovčah že kot 45-letni telo
vadec. Voditeljski tečaji so bili v Mozirju, smučarski 
pa na Šmohorju in v Mozirju. Bilo je po 30 do 40 
smučarjev. Smučarske treninge in tekmovanja so imeli 
na Mrzlici, Celjski koči, Svetini, Šmohorju in Lisci. 
Na teh vrhovih so večkrat tudi taborili. V Rimskih 
Toplicah in Rogaški Slatini so se urili in tekmovali v 
plavanju, ki se jih je udeležilo do 40 plavalcev. 

Sodelovali so na nastopih, izletih, festivalih in tek
movanjih v okrožnem, republiškem in zveznem merilu. 
Nastopali so doma, po laški okolici in po krajih: Celje, 

Žalec, Petrovče, Velenje, Vransko, Štore, Rogaška 
Slatina, Senovo, Sevnica, Radeče, Rimske Toplice, 
Hrastnik, Trbovlje, Nova Gorica, Niš, Beograd in dru
god. 

Prirejali so lokalne štafete, jesenski in spomladan
ski kros, proslavo dneva mladosti, telovadne akade
mije, večerni tek po laških ulicah, kolesarske dirke, 
namiznoteniške turnirje, mali nogomet, mnogoboje itd. 

Statistik-a Partizana Laško iz leta 1959 izkazuje: 

Vseh prednjakov je bilo 23. Izmed telovadcev 
obojega spola je bilo: 11 delavcev, 3 kmetje, 19 usluž
bencev, 81 dijakov in študentov, 5 drugih, vseh sku
paj 119. 

Košarkarjev je bilo leta 1962 skupaj s pionirji 93. 
Leta 1963 so na pobočju Strmce nad pokopališčem 
uredili zasilno smučarsko skakalnico. Trener je bil 
Jure Križnik. Zaradi lesnega skladišča Bora so jo 
morali opustiti. Statistika za leto 1963 izkazuje še 
120 aktivnih članov in 300 ostalih. Delovanje vseh 
skupin je pričelo vedno bolj pojemati. Vzrokov za to 
je bilo več: nezanimanje za šport, pomanjkanje stro

kovnega vaditeljskega kadra, menjavanje predsedni
kov, uničenje orodij, zapora telovadnice, prepuščenost 
mladine sami sebi, nerazumevanje vodilnih, odselje
vanje itd. 

Dne 19. julija 1965 je Telovadna zveza Partizan 
v Ljubljani z darilno pogodbo prenesla lastninsko pra
vico do telovadnega doma v Laškem na Skupščino 
občine Laško. Prenehala je tradicija stare organizacije 
in ciljev telesne vzgoje Po novih načelih naj bi se 
vse športne panoge razvijale svobodno in samostojno 
kot rekreacija zaposlenih po tekmovanjih po podjetjih 
oziroma kolektivih. Delovanje društva v Laškem je 
pričelo upadati. Rokometna skupina je imela leta 1966 
še 17 igralcev poleg 70 pionirjev obojega spola. 
V letu 1972 je imelo društvo Partizan Laško še 171 
članov. Le priložnostno so še gojili splošne vaje, 
namizni tenis, košarko, rokomet, dviganje uteži, pla
vanje in smučanje. Imeli so le 6 vaditeljev, od teh 
samo tri strokovne. Potrebovali pa bi še štiri in 
trenerje. Blagajnik Mirko Rataj je vztrajal do konca. 
Dne 3. oktobra 1970 je odšel v Ljubljano predsednik 
inž. Jože Erjavec. Dne 23. aprila 1971 so imeli zadnji 
občni zbor, na katerem so bili izvoljeni: Boris Šinigoj 
'predsednik, Mirko Rataj blagajnik, Marjan Erjavec 
gospodar. Športno dejavnost danes koordinira Občin
ska zveza za telesno kulturo v Laškem. Kljub vsemu 
pa stare enotnosti Partizana v Laškem ni več. Pred
sednik Šinigoj je odložil mesto predsednika 



IZID ŽREBANJA S. KUPONA 
45 KNJIG DELO 
Angeica Jug, TOIJO SenLjur 
Zupa.NGIČ l̂aaa, Koseze 7, Petrovče 
BevK Karel, î oizeia, lireg 5 
2iot JBiranka, siore lu 
RIOJČ Jožie, škiiice io. Hi. KoixJice 
Puceij Irena, l(JU);>IJAIISIK.a Z, VELENJE 
Zaj&t>K Ivuiiika, iX>br:ša vas 43, Pemcw6e 
2eri;eik Eiig©it>eri, Griže &l 
KamipoSek Dragica, Cmolioa n. ti., Sentouir 
BeLuznik liudi, Hiato 14, SI. Konjiica 
Jošt Siav.ca, Ženama Store, Store 
Pušniic Manja, Lasiia vas 4 g. Store 
Smid Tereaija, Ruiiska c. 2 c. Laško 
Kmetec Stevo, Grad I , SI. Bistnca 
Stern Matjaž, JavornJt 45, Ravne na KCKToSkem 
Smigoc Jerica, Vrbje 68, 2alec 
Le&k,OTšek Ivanka, Gorica 3 a. Gorica pri Slivnici 
Breinik Marjan, Kidi'ičeva 18 a, Cedje 
Kuret Peipca. Ložnioa 29, Žalec 
Vedečmk Mojca, Liptovska 6, Konjice 
LalK̂ bar Ana, Prevcrje, Lopaca 38 
Pokupec Štefan, Sutljanska poljana 7, 2Sagorska sela 
Kampošeik Darko, Cenolica n. h., Šentjur 
Ivan Jug, Cmolica. Šentjur 
Vedečnik Jožefa, Liptovska 6, Konjice 
Cvikl Andrej, Gaucija 12. Zalec 
Palonilk Ljudmila, Hotunje 7 a, Ponikva 
Cerovšek Julrjana, Vrh 10, Šmarje 
Perko Irena. Velenje, Šaleška 2 b 
Centrih Jožefa, Debro 23, Laško 
Jug Rado, Cmolica, Šentjur 
Rožanc Trlika Gorica 22, Gonca pri Slivnici 
Majcen Marija, Soseska Ložnica 1, Žalec 
Mauhar Poldi, Vitanje 67 a, Vitanje 
Dar̂ o Svetel, Tirševa 26, M?.r:bor 
Škoflek Greti, Vinska gora 33, Velenje 
Voden:k Rozika, šolska 1, Konjice 
Vivod Stetaji, SI Konjice, Celiska 16 
Novak Alojzija, Velenjska 7, Žalec 
Pckup&c Danijel, Sutljanska po-ljana 7, Zagorska sela 
Oder M-lka, Skn!5.ka 13, SI. Konlice 
Za'šek Milan, Dobr-ša vas 43. Petrovče 
Bobnar Slavica, Kidričeva 26. La«.ko 
Pr'mc Ignac, Na Pristav. 16. Laško 
30 NAGR.A.D POLZELE 
gî -oin̂ k Ge-lca. Polzeia 207 
Ĉ .ei Štefka. M̂ raoinice 42. Griže 
jn-r̂ j-vvec Pavla, S^rno 19, Sošf-ani 
Pf̂rV̂o Franci, šalê â 2b. Ve'enje 
Tm-oei LeoT>o!d. 0'->r'kami?̂ka VI, Ce].'e 
C'«""'-?"'k Ar>' B'̂ 'V '.Ĵ koiencev, Žalec 
jii<r n̂ arisn. &e<ntn'T. Ii% 
PIITXN-'k Mnriia. S^]3R'evo 20. Bi!>̂  
Slivt>1fear Marta, Brezen 34, Vitanje 

Kojc Pepoa, Gregor6i6eva 1, SoStanj 
SIUJ ÎAUS l̂aUta, I-OIZEDA A07 
Duipeiiiik Ivaji, Kiaaic a9, Dobrna 
Pa.vj.č ivan, Loit.avtx; l<j, RJILSIK.e Toplice 
P-iiuu- IICTOOJIAI, KTOCICA 54, LASIKO 
Hci>ernaii: bnav.ca, i>u-AJMCE 14 
Grm Anica, Pongrac Mii, Griže 
TrsLenjaac Katica, Gotovije 206, Žalec 
Hrup NataUja, PoOplat 2, Podplat 
KRAJINE Ana, Gorica i, Šmartno v R. dolini 
Kiaaniik Avgujštma, Kranjska c. 4 c, Kamnaik 
Strubelj Jernej, Galicija 16, Žalec 

2 NAGR̂VDl TT PREBOLD 
Ferenčak Bngita, Skopice &1, Krška vas, Brežic© 
Kieinmc Damca, Vitanje 107 
3 NAGRADE GORENJA 
Mlakar Hermjia, Sp. Ložnica, Žalec 
Podvršnlk Anka, OS Petrovče 
Puceij Rihard, Ljubljanska c, Velenje 
1 NAGRADA EMO 
Poredož Karmi, Ob železnici 1, Celje 
1 NAGRADA UNIOR ZREČE 
Kosem Ani, Šoštanj, Koroška 4 
17 TEHTNiC LIBELA 
Oprešnik Jožica, Trniovlje 100, Skofja vas 
Urgl Poldi, B'atov Vošnjakov 30, Celje 
Qjs.teršek Aleš, Salešika 18 a, Velenje 
Doberšek Helenoa, Šentjur, Nova vas 46 
Jurič Tatjana Stranice 14 
Selič Ivanka, Ve-''je Brdo 10, Dobje pri Planini 
Krumpak Manja, Zabukovica !i4, Griže 
Robert Stepanič, KajulH>va 9, Celje 
Kojtner Ljudmila, Kersnikova 36, Celje 
Podkrižnik Vasja, Zagrad n h,, S. Bistrica 
Jelen Ana Zaiože 66 Povzela 
Kovač Pet«r, Prožmska vas 10, Store 
Zorlco Olga Savnova 9, CeJje 
S&mrov Stê fka, Cesta na Dobrovo 61, Celje 
Polnar Vera, Šentjur, n. h 
Kranjc Jože, Globoko 7, Šmarje 
Žirovnik Mirko, Lole Ribarja 8, Šoštanj 
1 KOriVEKTOR LIBELA 
Hočevar Vida, Vodnikova lil/II, Celje 

Kupone 8 fcoia žrebanja nagradne igre Novi tednik. Gorenje 
rn vi je izžrebala Barbara Jager, učenka 2. d. razreda osnovne 
šole I celjske čete, v komisiji pa so bili še: Rudi Peperko kot 
pra.vn' svetovalec, Krist,ina Filipčič, Bemi Strničnik, Jože Vol
fand, in zap̂ snikarica Meta Pokleka. Za 8. kolo smo prejeli 802 
kupona iz eelĵ e občine in 1.150 kuponov iz občin ost?lega 
območja, torej skupno 1.9S12 kuponov. 

pri hiši, me stranka na
pade z grdimi izrazi. Pod 
svojim oknom imam tudi 
anteno za radio, ki mi jo 
je že večkrat izdrla (že
na). Imam otroke, ki 
pravijo, naj nas pustijo 
pri miru, ona pa jili na
pada z motiko. Jaz mu 
pravim, naj pusti moje 
otroke pri miru, saj so 
pošteni in so odslužili vo
jaški rok. Dobovičnik mi 
pa reče: »Zakaj pa imaš 
otroke in zakaj sploh slu
žijo vojaški rok?« šel bi 
ga tožit na sodišče, p)a 
sem invalidski upokoje
nec, saj imam 58.000 sta
rih din pokojnine in ne 
mcrem plačevati advoka
ta in tudi ne sodišča. 

Zdaj je pa tožil Dobovič
nik, ker je delavec in ima 
več denarja. Z velikimi 
lažmi je uspel na sodišču, 
tako da sem jaz po kri
vici kaznovan in mi od 
meseca marca jemljejo 
mesečno na socialnem 
6000 starih din. Imam še 
enega sina, ki služi voja
ški rok, zato moram tudi 
njemu pomagati z denar
jem. Kako se naj prosim 
zdaj preživljam, ko imam 
krivične stroške. 

Prosim, ali je kakšna za
ščita do invalidskih upo
kojencev, da bi bil v tej 
hiši mir, kajti, ta stran
ka je bila že pred menoj 
zelo hudobna z drugimi 
strankami? M. J. 
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Nasmejani obrazi šentjurskih pionirjev izražajo ponos ob svečanem dogodku, ko so 
Jih sprejeli v pionirsko organizacijo. (Foto: B. Stamejčič) 

Pon̂rac Raček -
Matevž 

Vsako SLOVO je težko, še posebej od ljudi, ki so veliko 
dali za naš današnji lepi dan. Takšno bo tudi slovo od Poni^IACA 
Racka-!\latevža, predvojnega komunista, prvoborca, druži)EIIO-
političnega delavca nosilca partizanske spomenice 1941 ter dru
gih vojaških in DELOMTIH priznanj. Pongrac Raček je bil rojen 
v Ljitkovi vasi, kjer JE tudi živel vse do svoje smrti. Življenje 
ni imel nikoh lahko. 35 let je delal v rudniku, član Zveze ko
munistov pa JE postal že leta 1935, ko sta ga v gozdu nad Hus-
kotovo žiigo \ Zabukovici sprejela v organizacijo Slavko -ŠLANDER 
in Anica Vipotnik. Vse svoje življenje je bil skupaj z ženo Pa
niko aktiven in prizadeven, vedno z edino željo, pomagati lju
dem do boljšega jutri . Nikoli nI maral neresnic in vedno .je bil 
pripravljen na težave, ki pa Jih je ponavadi premagal . 

S prijatelji v dolini je izpeljeval In izpeljeval najrazličnej
še važne akcije, nemajhen delež pa je imel tudi pri raznih pri
ložnostnih zborih, od katerih je bilo veliko odvisno, kako bodo 
uspeli. O b zadnjem obisku je rekel: »Včpsih nismo imeli zastav 
za 1. m a j , imeli pa smo rdeče rute. To so bile naše zastave. 
Takrat je bilo hudo, vendar .je med ljudmi vladalo več tovari
štva In iskrenega prijatel.jstva.« 

Človek, ki je vse svoje življenje zavestno namenil borbi za 
naš lepši jutri , j e umrl. Vsi . ki so ga poznali v njegovi Savinj
ski dolini, kjer je vse dal in mnogo doprinesel, se ga bodo vedno 
s posebnim 3poštovan.IEN5 spominjali . 

RAZUMEVANJE 
LIBELE IN METKE 
Celjski delovni organi

zaciji Metka in Libela sta 
ob svečani podelitvi Bad-
jurovih nagrad v Celju 
prispevali za nagrajene 
filmske delavce praktične 
nagrade. Dokaz razume
vanja in posluha za kul
turne prireditve, ki so na
menjene bogatitvi kultur
nega življenja v celjski 
občini. Taki primeri so-
delovanja med delovnimi 
organizacijami in organi
zatorji kulturnih priredi-
tev bodo seveda omogo
čili še uspešnejše pove
zovanje med področjem 
kulture in gospodarstva. 

REKU SO 

JURE LAKNER 
Med zelo požrtvovalniimi 

člani Rdečega križa v 2al-
cu je nedvomno tudi Jure 
Lakner. Star je 65 let, 
upokojenec, toda še vedno 
rad pomaga pri tej huma
ni organizaciji. O svojem 
delu pni tej organizaciji 
nam je dejal: »Član RK 
sem že od same ustanovi
tve. Kri sem daroval že 
46. krat. Ko bi zdravje do
puščalo, bi še danes bil 
med krvodajalci. Pri orga
nizaciji sem še vedno ak
tiven kot nosilec prapora 
in pri organiziranju ak
cij. Mislim, da pri tej or
ganizaciji človek res lahko 
nekaj prispeva k večji hu
manosti«. T. TAVČAR 

BREZ PRIREDITEV 
Gradnja novega kulturne

ga doma na Polzeli se je 
precej zavleida. Po prvih do
govorih bi morala biti otvo
ritev že prejšnji mesec, se
daj pa kot kaže ne bodo z 
deli gotcvi še dva do tri me
sece. Tako sedaj nimajo niti 
kino predstav. Glasbena šo
la, moški pevski zbor tn 
knjižnica sedaj uporabljajo 
prostor v stari osnovni šoli. 

NA HAP^ 

RAčur 
N a gospodarski strani (4. 

stran) v prazničnem N T je 
prišlo do hujše pomote v na
slovu zapisa o jubileju Mer-
xa. To celjsko podjetje praz
nuje 15-letnico obstoja in de
la, kot pravilno piše v bese
dilu vesti. N e drži torej na
slov — 35 let Mensa. 

V zapisu razgovora o šolstvu 
(Šo la je podatkarska) jo je 
tiskarski škrat zagodel pri od
govoru Ivana Grobelnika. V 
stavku Učitelj N O Č E dosled
no izpoln.jevati predpisane uč
ne programe je pravilni gla
gol H O Č E , kar smiselno iz
haja iz celotnega besedila. 
Odgovor Ivana Grobelnika pa 
je bil takle: 

V srednjih šolah je še pre
več poudarka na podajan.ju 
podatkov, namesto da bi jih 
naučili vzročno izpeljati pro
blem in razumeti dogajanja . 
Učitelji nočejo ničesar iz zah
tevnih učnih programov izpu
stiti zaradi zahtevnosti uni
verze pri sprejemnih izpitih, 
ker čutijo svojo odgovornost 
ZA realizacijo načrta in za 
poznejši sprejem na univerzi. 
Menim, da bi bilo potrebno 
izdelati načrtno za celo repub
liko take podrobne učne na
črte, k; bi za vsako učno uro 
poleg učne snovi n.ivedl' učni 
in vz.gojru smoter ter metodo 
dela in potrebna učila. N e k a j 
podobnega je bilo pred leti 
izvedeno v osnovnih šolah. 
Istočasno 7 nov'mi učnimi 
nnčrt; bi bilo najbol le natis
niti tudi ustrezne učbenike, 
katerih se potem držl.jo tako 
učitpl.ii kot učenci. 

MAMESTO 
NOVOLETNIH 

Namesto novoletnih če
stitk darujte za izgradnjo 
spominskega doma bor
cev NOV in mladine Ju
goslavije v Kumrovcu in 
ureditev širšega območja 
Kozjanskega! 

Republiški odbor za iz
gradnjo spominskega do
ma v Kumrovcu in ure
ditev Kozjanskega se ob
rača na vse občinske 
skupščine, gospodarske 
organizacije, bivše borce, 
mladino in občane s pred
logom, naj bi se letos 
odločili za drugačen način 
novoletnih voščil. Odbor 
toplo priporoča naj bi 
denarna sredstva name
njena za čestitke darovali 
v sklad za izgradnjo spo
minskega doma v Kum
rovcu in ureditev Koz
janskega. 

Tekoči račun sklada je 
50100-678-46402 Odbor za 
izgradnjo spominskega 
doma v Kumrovcu pri 
ROZZB NOV Slovenije. 

Republiški odbor 

NAŠA ZAVEST 
Bilo je v času najhujših 

redukcij elektrike. V Na-ma. 
Ob devetih sem skočil na ma
lico in imel veliko srečo, saj 
je elektrika ravnokar rado
darno zasijala tn mi na ma
lico ni bilo treba predolgo 
čakati. Pri sosednji mizi so 
sedeli štirje delavci. Tudi oni 
so prišli na malico. Zal so 
nanjo čakali dosti dlje kot 
jaz, tako sem vsaj sklepal po 
številnih praznih kozarcih na 
mizi. Nehote sem prisluhnil 
pogovoru pri sosedni mizi. 

»Fantje, ne hitite preveč,« 
je svoje kolege poučeval ne
koliko močnejši možak v po-
nošenem suknjiču. »Do pol 
desetih bomo že pojedli, po
tem pa nam tako pripada pol 
ure za malico in ga lahko še 
nekaj damo na zob.« 

Seveda so moji »sosedje« 
to tudi zares storili. Le nekaj 
minut do desete je še manj
kalo, ko so končno plačali 
in odšli. Pol ure za tem je 
elektrika spet »mrknila«. Za
mislim se. Pa se res dobro 
godi našemu delovnemu člo
veku? Zjutraj ne more delati, 
ker ni elektrike, ko pa ta 
pride, mu »pripada« pol ure 
za malico. Res je naša delav
ska zavest na zavidljivo »vi

soki« ravni. 
Rad bi videl iste tovariše 

prvega, ko bodo zagnali vik 
in krik zaradi tanjšth kuvert. 

Povsem razumljivo mi je, ' 
da je dosti bolj »luštno« se
deti v gostilni in piti, kot pa 
ob stroju čakati na elektriko. 
Vendar mi je povsem jasno 
tudi to, da bi v trenutku, 
kakršni so tile naši sedaj, 
morali pozabiti vsaj na ne
katere pravice, za katere se 
z vikom in krikom tako radi 
potegujemo. Morda bi bilo 
bolj prav, ko bi se vsaj v ta
kih primerih zavedli svojih 
dolžnosti in predvsem tega, 
da je naš dohodek odvisen od 
našega dela. Tega se moramo 
zavedati vseskozi in ne le ta
krat, ko v roke dobimo tan
ko kuverto. Ne rečem, da so 
vsi delovni ljudje taki, kot 
moji takratni »sosedi«, žal pa 
je kruta resnica, da je takih 
delavcev vse preveč. Ali ni 
res? BRANKO STAMEJCIC 

LAŠKO 

SKUPŠČINA KZA 
Klub zdravljenih alkoholi

kov v Laškem se je v pretek
lem tednu sbral na svojo pr
vo letno skupščino. Po uvod
nem pozdravu so pregledali 
delo enega leta in v razpravi, 
ki je bila temeljita, ugotovili, 
da je bilo delo uspešno. Po
delili so tudi priznanja ab
stinentom za eno in večletno 
absistenco, letno skupščino 
pa so končali z zakusko. 

SINDIKAT 
DRUGAČEN 

v soboto je bil v Sloven
skih Konjicah posvet pred
sednikov osnovnih organiza
cij sindikata, kjer so razprav
ljali o predlogu nove organi
zacijske oblike sindikata na 
konjiškem območju. Predloge 
za novo obliko organiziranja 
so pripravili organi občinske
ga sveta. 

Na posvetu so se dogovori
li, da bodo v bodoče ustano
vili pet ali šest občinskih sin
dikalnih konferenc tn to za 
delavce v usnjarski industri
ji, lesno-predelovalni industri
ji, v kovinski industriji in 
gozdarstvu ter na področju 
vzgoje in izobraževanja. 

KONJICE 

INTEGRACIJA 
Po kakem letu dni priprav 

sta se združili podjetje »Ta
petništvo« tn »Mizarstvo 
Dravinja« v enotno organiza
cijo združenega dela. V novo
ustanovljeni organizaciji že 
pripravljajo načrte za razširi
tev nekaterih prostorov, pred
vsem mizarske' delavnice. S 
tem pK>skušajo funkcionalno 
bolj povezati proizvodnjo, 
kjer bi mizarji izdelovali 
ogrodje za kavče, tapetniki 
pa bi jih nato oblikovali in 
jih primemo prilagajali po
trebam tržišča. 

Ota 
Mlinarja 
ni več 

Prav sredi načrtov, kako 
bo vodil tehnični krožek 
puonirjev na Otoku I I I . v 
Vojkovi 1, nas je nenado
ma prizadela vest, da na
šega delavnega odbornika 
OTA MLINARJA ni več. i 

Na zadnji seji odbora 
DPM Otok, 12. 11. 1973, je 
predlagal, da bi ustanovi
li v okviru društva krožek 
mladih tehnikov-pionar,ev, 
ki bi ga vodil sam. Ob
ljubil je, da bo oskrbel 
orodje in material ter po
moč Ljudske tehnike Ce
lje, katere član je bil vr
sto let. 

Tudi sicer je vedno na
šel poleg dela v različnih 
množičnih organizacijah 
m kot predsednik hišnega 
sveta Vojkova 1, še ved
no precej časa za delo s 
pionirji v • svojem bloku. 
Pripravil jim je lepo klub-
so sobo, jo opremil, pa 
tudi sicer jih je navajal 
na urejanje okolja, kar je 
lahko opazil vsak, ki je 
hodil tam mimo. 

Mnogo ljudi Je na oto
ku, ki so mlajši in trdnej
šega zdravja, kot je bil 
vaš odbornik Oto, vendar 
nimajo toliko časa za mla
dino. 

Lik nesebičnega in vse
stransko delovnega od
bornika zapušča tako v 
najmlajših kot v nas, ki 
delamo z mladimi na Oto
ku, veliko praznine in 
hkrati nepozaben vzor vse
stranske delavnosti. 
Odbor DPM Otok in hišnd 
svet mladih, Vojkova 1 

TOVARNA OBUTVE 

» P E K O « TRŽIČ 

r a z g l a š a 
za svojo prodajalno v Rogaški Slatini, 
Rogaška Slatina 93, prosto delovno mesto 

trgovskega pomočnika 
Pogoji za sprejem: 

— kvalificiran delavec v trgovini 

— poln delovni čas 

— poskusno delo tri mesece 

Prijave sprejema kadrovski oddelek tovarne obutve 
»PEKO« Tržič, v roku 15 dni od dneva objave. 

i 
Za nekatere to še pr̂ ^ 
izžrebance naše velike n. 
m VI , ki se že počasi 
šest srečnih dobitnikov 
nju, da se jim. je na&mejj 
tedniku: 

SREČKO SODIN, Franko 
vo, prodajelc: »Dobil s( 
tehtnico Libela. Naročniki 
vega tednika je pravzapi 
oče. Doma ga vsi prebiran 
osebno me vse zanima, čepi 
najprej preberem šport 
zadnjo stran. K o sem prebi 
da smo bili izžrebani, sera! 
vesel, še bolj pa preseneji 
čeprav je bil to drugi prim 
da sem bil kdaj izžreban.« 

MIRKO PODGORŠEK, r 
bold, upokojenec: »Te* 
kupujem, oziroma ga iiu 
kar naročenega pri prodaj 
cu v kiosku. Vse z zanii 
njem preberem, najraje 
imam roman in zadnjo sffl 
Zdaj sem bil že drugič 
ban, sem kar zadovolj 
Imam samo željo, da te 
kakšen roman objavili v J 
niku.« i 

MARINKA K I N K , ^ 
gora, šivilja: »Že v 
lu sem dobila uro celjs* 
tarne, zdaj pa še tebto* 
bela. Res imam sreč*̂  ' 
čo. V raznih nagradni'' 
sem bila doslej že 
izžrebana. V Tedniku ^ 
prebiram kakšne 
cer pa vse. Rada rešuj^ 
di križanke.« 
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jlislimo na srečne 
ijvi tednik, Gorenje 
t̂o smo povprašali 

počutijo ob sphozna-
jj menijo o Novem; 

JLOB, Grobelce 30, 
ijagrade sem bil ve-
sem knjigo v dveh 
iiiuni Alberta Spee-
lerem, čeprav imam 
Vozim se na delo 

loma imam pet ot-
rad prebiram, 

, smo že naročniki, 
lam res malo časa 
Zjutraj vstajam že 

to, da grem na av-

BRGLEZ, Spodnje 
ispodinja: »Dobila 
ioo Libela. Pravza-
I izžreban moj tast. 
veseli in preseneče-
eča se res ne nas-
telikokrat človeku. 

prebiramo Novi 
komaj čakamo, da 
išo. Najraje berem 
in kakšne zgodbe^ 

RLANCNIK, Celje: 
knjigo in sem ze-

Zdaj sem bila že 
'rebana. Prvič sem 
?avice Tovarne Pol-
^ imam res srečo. 
"Pujem in ga vsega 
'^•ečer, ko imam za 
'^a, da se posve-
-̂ Kakšne posebne 

' na vsebino Tedni-
•"lela.« 

ELEKTRIKA 
IN PREMOG 
TE I I I v Šoštanju od torka dalje deluje. Rekon-

strukcijska dela so predčasno opravili (hvala vsem, 
ki so pri tem pomagali) in tako bo v Sloveniji vsaj 
začasno več toka. Upoštevati moramo, da je prišlo 
do ponovne okvare v TE v Trbovljah. Zaradi tega bodo 
verjetno do nadaljnjega (do popravila TE v Trbovljah) 
še nekateri manjši odvzemi električnega toka. 

K normalnemu delovanju TE I I I v Šoštanju pa 
kljub lastm nesreči poskušajo pripomoči delavci Rud
nika ligmta Velenje, pri katerih je voda zalila jamo 
Skale do šahta Preloge Vodo že izčrpavajo (pomagajo 
jim tudi iz Idrije), kljub temu pa rudarji, ki se zave
dajo težavnosti položaja, delajo v skoraj nenormalnih 
pogojih. Stojijo do pol metra v vodi in kopljejo pre
mog, vse z željo, da ga nakopljejo vsaj toliko, da bo 
zadostovalo za TE I I I , ki daje električno energijo, 
od katere smo vsi odvisni. Odločili so se, da bodo 
delali v štirih izmenah in še ob nedeljah, samo da 
bodo premoga dovolj nakopali. 

Hitra rekonstrukcija (nekaj dm pred napovedanim 
rokom) TE I I I v Šoštanju in prizadevnost rudarjev, 
ki jih je tudi doletela huda nesreča, želijo pa poma
gati, vse to je dokaz, da tudi v najhujših trenutkih 
lahko uspemo, vse z željo, da rešimo ali vsaj ublažimo 
naš elektroenergetski sistem. Torej v prihodnjih dneh 
pričakujemo zaradi objektivnih težav še delno zmanj
šanje električnega toka, vendar pri tem pomagajmo 
tudi sami. Ne trosimo preveč, kajti kasneje bo bolje. 

T. V. 

NAGRAJENI REŠEVALCI 
Za prazm-.čno nagradno s l ikovno kr ižanko, ki je t> la ob j av 

Ijena v N o v e m t e d n k u 27. novembra , je žreb raadeliil nagrade 
takole : 

1. nagrada: 250 din — H E R M I N A M E R C U N , Prešernova 2, 
63320 Velenje 

2. nagrada: 100 din — J O Ž E V O D E B , Bukovž lak 12 , 63221 
Tehar je 

3. nagrada: 50 d in — E L K A P E C N I K , R imska cesta 4 , 63270 
Laško 

4. nagrada: 50 din — A L E S Z U P A N C , 63000 Ce l je , Kamni ška 7 
5. nagrada: 50 din — M A T E J L I L I J A , Šempeter 49 , 63311 

Šempeter v Savinjski d o l r i i 

6. nagiada: 50 d m — J U L K A M A R I N I C , 63000 Ce l j e , Malga -
jeva 2 

Vsem izžrebancem b o m o nagrade poslal i po pošt i . Čes t i tamo! 

Reš i tev j e pr iš lo za dva po.na koša, pa še čez j e g l eda lo . 
Zal je b i lo tud-. m n o g o nepravi ln:h . N a j v e č napak je b i lo pri 
severnem jelenu — S O B . T a prež^/ekovalec spada v poddruž no 
pravih j e l enov ( C e r v : n a e ) . Udomačen daje L a p o n c e m in E s k i m o m 
meso m .nle.^o uporab jajc ga pa tud: za v l eko m ježo . K d o r bi 
želel o S O B U zvedeti še kaj več , naj pogleda v E n c k l o p e d i j o 
l eks ikonografskog zavoda (zvezek V I str. 52). Danes živ- ok rog 
24 vrst severnih je lenov p o vsem svetu E v r a z j e , na Sp i tzberg ih , 
Grbnlandu 'n A l i a sk i . Pa naj bo dovo l j o sobu! 

V s e m reševalcem se o p r a v i č u j e m o , ker je bil nagradni razpis 
ob jav l j en na drugi strani kot pa kr ižanka. 

R E Š I T E V N A G R A D N E S L I K O V N E K R I Ž A N K E 

V o d o r a v n o : TP, A r o m u n , mumps , Zvoniko, ranščma, kriJo, 
Mara i s , test, I z d a , a larm, tekst, od t s, atlas, E v i a n , L i l i , sakec, 
aorist č lan, ten, K E . area Gent Sa igon , 2A, edn. žrdka, kakan, 
Ava r , Onega, l i , to tem, Rjav ina , Pirenejski po lo tok , rman. skon-
t ro , Spartanka, tati , TO, V I , oc, mesnina, A l t a j , v ia . en. e g o , 
P j o t r . navdihovanje , brk Vesna, b r log , ter ier , ravs , klada, S o v r e , 
kavka, Odi le aleja, moar^ Me tz , o r a lo , očala, d n n a , sob, V T , 
peer , estet, j e k l o , R I , lon. K r a s , Ruše. lama, t očis t , s t rahota, 
Janigro , l ekamar ica , o t r o v , kaos , acetat, k l in , ročka . Ara/t. 

Srečanje 

Verjetno je bila vzrok, da 
sem jo obiskala — moja ura. 
Neutrudno je prehitevala, za
to sem se odločila za obisk 
pri njej. Milica Tovornik, 
mlada urarka iz Gornjega tr
ga v Šentjurju, je invalid. 
Prav zato sem jo poprosila, 
naj mi kaj več pove o svo
jem dosedanjem življenju. 
Lahko si mislimo, da ni bilo 
lahko. Moji želji je ustregla. 

»Prvi znaki bolezni-paralize 
so se pokazali, ko sem obi
skovala četrti razred osnovne 
šole v Šentjurju. Morala sem 
v bolnišnico. Pošiljali so me 
v zdravilišča, a bilo je za
man. Ostala je posledica — 
postala sem hroma. Tri leta 
sem izostala od rednega šol
skega pouka. Potem sem od
šla v dom za invalidno mla
dino v Kamnik, kjer sem 
uspešno dokončala osnovno 
šolo. Po končanem obveznem 
šolanju so nam nudili izbiro 
poklicev. Odločila sem se za 
poklic urarke. Verjetno se to 
sliši malo čudno, vendar me 
je veselilo in tako sem po 
treh letih učne dobe le do

segla poklic. Pred dvema le
toma sem se vrnila v Šent
jur. Sedaj živim in delam kot 
urarka.« 

»Vidim, da imate tudi ple-
tilni in šivalni stroj.« 

»Ce nisem zaposlena pri 
urah, pletem — ali pa šivam. 
Jasno, da za domače potre
be. Pri hiši nas. je bilo devet 
otrok — jaz sem sedma — 
zato dela nikoli ne zmanjka.« 

»Vam je kdaj dolgčas?« 
»Po praivici povedano, na 

dolgčas skorajda nimam časa 
misliti. V začetku, ko sem 
prišla iz zavoda, sem malo 
pogrešala družbo, vendar 
sem se kar kmalu vživela v 
novo, domače okolje. Sicer 
pa —- človek se sčasoma vse
mu privadi.« 

»Se vam kdaj milo stoiri, 
ko ne morete v družbo — 
med mlade, zdrave ljudi?« 

»Reči moram, da ne. Poleti 
me pogostokrat sestri peljeta 
v kino in med ljudi. Pozimi 
pa prihajajo drugi k meni.« 

Zvedeli smo življenjsko 
zgodbo mladega človeka — 
invalida. Kar čudila sem se 
tolikemu pogumu, odločnosti 
in njenemu optimizmu. Mili
ca je dokazala, da ni prav mč 
»uboga«, kar zelo nerada sli
ši. Prav nič se ne čuti manj
vredno; nasprotno — pokaza
la je celo več veselja do živ
ljenja in dela kot marsikate
ri drug — zdrav človek. 

BESEDILO I N FOTO: 
LENKA VRABIC 

Zima je tu in gotovo ho nekaj manj prometa na 
naših cestah kot v letnem času. Vendar nas ta poda
tek ne ba smel zavesti. Tudi v zimskem času so ce
ste in promet na njej zelo zelo nevarne, morda še 
bolj kot v letnem času. 

Slaba vidlnvost 
Slaba zavoi r>a pot 
Razne poledice 
Veliko nesreč se zgodi, ko se otrok sanka, se 

zapelje na cesto in tudi pod kolesa avtomobila. 
In kaj lahko rečemo? NI DNEVA, DA NE BI 

BILO NA NASIH CESTAH PROMETNE NESREČE! 
Vsak dan je med ponesrečenimi na cestah vsaj 

en otrok, neredko dva ali tudi več! V enem letu se 
v Sloveniji na cestah ponesreči več kot 300 otrok, od 
teh tudi Ttekaj smrtno. Mnogi ostanejo invalidi, 
brez roke, noge ali pa so drugače hudo poškodova
ni. V svoji otroški nepremišljenosti večkrat pozab
ljajo na previdnost, prav po nepotrebnem preisku-
šajo svoj pogum na cestah, čez cesto gredo ob nepra
vem času in tam, kjer ne bi smeli, nemalokrat pai 

padajo tudi stave, kdo bo drznejši in bo preletel 
cesto čim bliže pred nasproti drvečim avtomobilom 
in še bi naštevali. 

Veliko opozoril je že bilo izgovorjenih na ta ra
čun, kaj počenjajo otroci na cestah. V šolah se 
učijo prometne znake in predpise. Tudi posebni 
prometni krožki so v šolah, kjer se otroci seznanja
jo z vsem, kar je treba vedeti, da bodo na cestah 
varni. 

Toda vse to je še vedno premalo! 
Prav bi bilo, da. tudi starši ojmzarjajo na cestno-

prometne pre-^pise. Morda pa bo matennina in oče
tova beseda pri otrocih kaj več pomenila, zato ne 
bi bilo odveč, če bi se kdaj doma o prometu na 
cestah le pogovarjali in jim svetovati, da moramo 
biti na cestah vsi previdni in discipliniram 

Tudi VI, odrasli, bodite na cestah, včasih bolj 
strpni, ko vozite avtomobile, kamione, avtobuse in 
druga vozila. Nič zato, če boste za kakšno minuto 
zamudili. Nobeden vam tega ne bo štet v zlo. Na 
cestah pa bomo t*z malo varnejši tudi v zimskem 
času. L. OJSTERSEK 

Vprašuje: Vili Jazbec 

Odgovarja: Dani Kovačič 

Našei sem ga na stadio
nu. Skupina tekačev na 
srednje in daijše proge se 
je pravkar vrnila iz gozai-
čka, kjer so nabira.^ kon 
dicijo. Med njimi je bil tudi 
miaci tekač na sreanje p r . 
ge, stalni član miadinsKt 
republiške reprezentanc^, 
sicer pa član AD Kladi-
var IZ Celja — Daru Js.ova-
oič. Je eden najbolj talen
tiranih mladih tekačev v 
Jugoslaviji. ObisKuje dru
gi letnik strojne T S Š v Ce
lju, č ep rav je bil ves pre
poten, je bil takoj priprav
ljen za kratek razgovor. 

Kdaj si se začel ukvarja
ti s kraljico športov — at
letiko? 

V osnovni šoli 1. 1970, ko 
sem kot pdonir dosegel če
trto mesto na mladinskem 
krosu. 

Kdo je tvo-i trener? 
M o j trener j e izkušen at

let, priznani strokovnjak, 
Simo Važič. 

Kdaj m koliko treniraš? 
Treni ram vsak dan, pri

bližno dve uri, to je okoli 
10—14 km. 

Ali imaš pri klubu ugod
ne pogoje za trening in ka
ko ga vsklajaš s šolo? 

Pri klubu imam idealne 
pogoje za trening — mož
nost napredovanja, dobre
ga trenerja, v šoli pa ni
m a m posebnih težav. 

Katera disciplina ti naj
bolj ustreza? 

Najraje tečem na 1500 
oziroma 2000 m. 

Si stalni član republiške 
reprezentance, nastopil pa 
si že v državni. Kaj ti po
meni tekmovati v državni 
reprezentanci? 

Nastop za državno repre
zentanco je velik uspeh in 
zadovoljs tvo. T o je cilj ve
čina športnikov. 

Kaj ti pomeni atletika? 
Atletika mi pomeni več 

kot hobi. Brez nje ne bi 
mogel živeti . 

Kaj čutiš, ko pretrgaš 
zmagovalno vrvico? 

T o je težko povedati . Z 
rokami zakriliš od veselja, 
v sebi pa čutiš zadovolj
stvo. Zmaga mi da še več 
volje za nadaljnji trening. 

Najboljši jugoslovansici 
tekač? 

Pred leti je bil to S imo 
Važič, danes pa je Dane 
Korica . 

Tvoj vzornik? 
Simo Važič . 
Kaj meniš o jugoslovan

ski atletiki? 
Včasih ni bilo opaziti na

predka, danes pa je le-ta 
viden. Vendar mislim, da 
ne gre v korak z drugimi 
evropskimi državami. 

Načrti za naprej? 
Po končani srednji šoli 

bi rad postal profesor telo
vadbe ali pa profesionalni 
trener. 1974. bo v Velenju 
balkansko prvenstvo v kro
su. Potrudil oe bom, da se 
bom uvrstil v mladinsko 
državno reprezentanco, 
moj sen pa je postati stal
ni član reprezentance. 

Prepričan sem, da mu bo 
to uspelo. Fant ima želez
no vol jo . Je marl j iv pri 
treningih, ob vrhunskem 
trenerju Simu Važiču pa 
je moč upati, da se bo to 
kmalu zgodilo. Takšen je 
torej Dani Kovač ič . 



Prvič Badjurove nagrade - v Celju 

Letos &mo prvič podelila 
Badjurove nagrade. Na po-
buao Novega tednilca in Ra
dia Celje in v sodelovanju s 
celjskim Kinopodjetjem, Kul
turno skupnostjo in Društ
vom slovenskih filmskih de
lavcev je bila svečana premi
era nagrajenega filma »Cvet
je v jeseni« v Celju, kjer so 
bile nagrade tudi podeljene. 
Strokovna žinja, fci jo je vo
dil Bojan štih, upravnik celj 
skega gledališča in v kateri 
so še sodelovali iVLilka Bad-
jura, soproga pokojnega Me
toda Badjure, Franc Mikec, 
Pavle Gerzinčič, Ljubo Struna 
in Jože Volfand je soglasno 
dodelila zlato plaketo, diplo
mo in 6000 dm filmu Matja
ža Klopčiča »Cvetje v jeseni«, 
srebrno plaketo, diplomo in 
3000 din kratkemu filmu Jo
žeta Bevca z naslovom »Ži
vljenje po vzorcu«, posebno 
priznanje pa je dobil mladi 
snemalec Jure Pervanja za 
snemanje filma »Begunec«. 

2elja organizatorjev je, da 
b: bile podelitve Badjurovih 
nagrad v Celju vsako leto. Le
tošnja slovesnost je bila tu
di uvod v Teden domačega 
filma, ki nam je prinesel 
»Begunca«, žal pa še nismo 
mogli videt: »Leta mrtve pti
ce« in »Pastircev«, ker ome

njena filma še nista gotova. 
Topel sprejem sicer malošte
vilnih gledalcev omenjene 
premierske predstave potrju
je tudi upravičenost ideje, da 
bi postala srečanja slovenskih 
filmskih delavcev v Celju in 
filmske publike podobna sre
čanju slovenskih gledailiških 
hiš ob Borštnikovem srečanju 
v Mariboru. Za Celje in nje
govo kulturno življenje je to 
sicer zelo dolgoročna politi

ka filmskega izobraževanja, 
vendar ravno zaradi tega to
liko bolj dragocena. Dragoce 
na tudi zaradi načrtnega pri
stopa pregleda vsakoletne s lo 
venske filmske bere in s tem 
seznanjanje najširšega kroga 
kinoobiskovalcev z dosežka 
slovenske kinematografije. 

Prav pa je, da ob vsem tem 
poudarimo vlogo celjskega Ici-
nopodjetja, ki bi si še poseb
no v zadnjem času zaslužil 

drugačen fcretman, kakršnega 
sicer ima kot komunalno pod
jetje, čeprav iz obdobja v ob
dobje postaja vse bolj kul
turna institucija, ki tudi z 
iskanjem novih oblik dela in 
neposrednega sodelovanja z 
gledalci prispeva k oblikova
nju določene filmske reper-
toarne politike, s tem pa se 
tudi nep>osredno vključuje v 
kulturno akcijo. 

DRAGO MEDVED 

Predsednik žirije Bojan Stih izroča nagrado 2aru Tušarju, predstavniku ekipe filma »Cvetje 
v jeseni«. , 

Srečanje z Mileno Zupančičevo 

O DELU IN IGRI 
v našem primeru je to 

pravzaprav isto. Delo igralke 
ali igralca je igra. Ali je tes 
samo to? Ko je bila v Cejlu 
svečana premiera »Cvetja v 
jeseni«, sem izkoristil prilož
nost za kratek pogovor z ig
ralko Mileno Zupančičevo, ki 
je v omenjenem filmu ustva
rila nepozabno vlogo Mete. 
Znana nam je že z odrskih 
desk in televizijskih dram 
vendar odkrito rečeno, ni 
sem pričakoval njene vloge, 
vsaj takšne ne, v Tavčarje 
vem, oziroma Klopčičevem 
»Cvetju v jeseni«. Zato me je 
toliko bolj vznemirjal odgo 
vor na vprašanje, kai igra 
pravzaprav je? Ali je res sa 
mo igra. ali je to kaj več . . 
nekaj drugega. S tem vpraša
njem sva tudi začela pogo
vor, ki je takoj odkril pred 
mano prisrčno in prijetno so
govornico. Takšno pač, kakrš
na v resnici je. 

— Igra, veste, ima več od
govorov. Eden takšnih odgo
vorov je lahko zelo prozai
čen. To je tako, če rečem, 
da je igra zame poklic. Lah
ko pa je nekaj povsem dru
gega. 

— Kaj na primer? 
— Lahko je nagnjenje. Vsak 

človek ima nagnjenje do več 

stvari v svdjem življenju. Ču
ti, da bi lahko na več nači
nov kaj povedal, kaj dal. Ta
ko jaz čutim zase, da skozi 
igro, z njeno pomočjo nekje 
zadostim tistemu najmočnej
šemu izpovednamu nagnje
nju. To lahko primerjam tudi 
3 samo otroško igro. Veliko
krat smo se igrali vse mo
goče stvari. Hoteli smo biti 
odrasli pa smo tudi teme iz
birali iz življenja in načina 
odraslih. Na več načinov smo 
se z igro izpovedovali . . . 

— Kako pa je pri igri s 
podoživijanjem. S podoživlja-
njem osebe, časa, dogajanj, 
o katerih vloga govori? 

— Ne bi mogla reči, da je 
pri igri vse podoživljanje. Ker 
če bi bilo samo to ali pre
več tega, bi bila igra gotovo 
potvorjena. 

— Kaj pa je še tisto, kar 
daje igri neko celoto? 

— Prav gotovo je pridoda-
no veliko strokovnega znanja, 
Človek mora vlogo zagrabiti 
tudi logično. Nekaj podoživ-
Ijanja je že, samo, če bi ga 
bilo preveč, »te lahko zane
se«. V igralcu sčasoma vloga 
zraste pod kožo. Dojeti jo je 
treba takšno, kakršna je, 
vendar mora biti prava me
ra med čustvom, čustvenim 

zanosom in logiko, treznost
jo, realnim pogledom na vlo
go. Tak pogled seveda igralec 
izostri šele z leti, vendar to 
ni rutina. To pa ne! 

— Zakaj ste Meto podali s 
tolikšno mero prizadetosti? 
Kakšno pa je bilo tukaj raz
merje med čustvom in logič
nim gledanjem na vlogo? 

— Priznati moram, da je k 
tej kreaciji veliko pripomo
glo branje v letih, ko smo to 
čtivo prebirali v šoli. Takrat 
sem »Cvetje v jeseni« pov
sem drugače dojemala, kot 
danes. Takrat sem verjela, da 
takšna ljubezen lahko obsta
ja. Ce bi danes prvič brala 
»Cvetje«, ne bi nikoi mogla 
verjeti v resničnost te pripo
vedi v gorečnost takšne lju
bezni takšnega odnosa med 
mladim dekletom in starej
šim moškim. In ker sem ta
krat verjela v to mi je to 
pri Igri pomagalo — tu sem 
namreč podoživela spoznanje 
da sem verjela vanjo. To me 
je potem nekako držalo »po
konci« v času igre. 

— Kako pa se počutile pri 
filmu? 

— Na splošno ne bi delala 
razlike med odrom in kame
ro. Mislim v tem smislu — 
da je eno ovira za drugo. To 
ne. Oba medija pač omogo 
čata igralcu, da se lahko na 
več različnih načinov igralsko 
izpoveduje kreira zaupane 
mu vlngre. Drugače pa je r>ri 
filmu lažje delati kot na od
ru. Pri filmu je lažje že za
radi tega ker msi tako ve
zan na kontinuiteto dela če 
prav je zelo koncentrirano. 
Delaš po odlomkih Režiser 
sko vodstvo je drugačno. In 
če hočete — pri filmu lahko 
režiser naredi i.gralru vlogo 
v teatru pa je to nemogoče. 
Tam si boli sam v kreiraniu 
svoje vloge in še v neposred
nem stiku z občinstvom. To 
pa je V6lr!<a. razlika. Pri fil
mu najprej snemaš, potem je 
tu montaža. Delamo v bistvu 
dvakrat. Najprej pri igri in 
šele n''to eremo s trakom 
pred gledalce. Je pa grozno 

gledati samega sebe na plat
nu. 

— Zakaj? 
— Ne vem. Grozno je pač. 

Cisto drugače kot če se po
gledaš v ogledalo. 

— Morda zaradi tega, ker 
se v ogledalu lahko popraviš 
in si tak, kakršnega bi se 
sam rad videl? 

— Ne bi rekla. Ne vem . . . 
— Torej, gledali vas bomo 

lahko na odru in na filmu. 
~ Ja. 
— Kaj pa, če bi se morali 

odločiti le za eno. Kje vas 
bi našli? 

— Na odru. Tam sem le 
bolj doma. 

— Cel jani . . . kako so vas 
sprejeli? 

— Kljub mrzli dvorani mi 
je bilo toplo. Vse so nas 
namreč toplo sprejeli. 

Besedilo in slika: 
DRAGO MEDVED 

Šentjur - ocena 

GOSPODARSTVA 
V Šentjurju sta se na svo

ji 33. seji sestala občinski 
zbor in zbor delovnih skup
nosti. Zbcra sta med dnagim 
pregledala tudi gospodarje
nje v občini in podala oce
no gospodarskih razmer po 
devetih mesecih letošnjega 
leta. 

Visoka rast celotnega do
hodka, ki so je v Šentjurju 
vajeni že od leta 1970 dalje, 
se je nadaljevala tudi letos. 
Celotni dc;hodek v gospodar
stvu občine je za 29,9 odstot
ka prerasel dosežke iz lan
skih devetih mesecev. Sedem 
gospodarskih organizacij, ki 
jih ocena zajema, je ustva
rilo dobrih 290 milijonov din 
celotnega dohodka. Ob tem 
visokem porastu pa so hitro 
naraščali tudi stroški proiz
vodnje, tako da je doseženi 
dohodek p>orasel le za 21 od
stotkov. Največji krivec hi
trega porasta stroškov so vi
šje cene surovin, ter terjat
ve, stare nad 90 dni. 

Pri večini delovnih organi
zacij je dohodek počasneje 
rasel kot pa celotni doho-
dek_ v Alposu pa je celo 
nižji kot v enak;em obdobju 
lanskega leta. 

Zaradi porasta pogodbenih 
in zakonskih obveznosti, pa 
tudi zaradi nekoliko večjega 
porasta, kot bi ga dovoljeva
la produktivnost dela, je os
tanek dohodka za 10 odstot
kov manjši. Pri tem je tre
ba povedati, da je Lesna in
dustrija Bohor prav pri os
tanku dohodka dosegla velik 
uspeh, saj ji je uspelo lan
skoletne dosežke potrojiti. 
Kljub padcu ostanka dohod
ka v Alposu so dosežki te

ga kolektiva še vedno ugQ. 
ni, saj je Alpos po akut̂ ^ 
lativncsti in produktivnost 
še vedno prvi v občini. 

V obdobju devetih m ĵ̂  
cev leta 1973 se je medseb« 
na zadolženost delovnih ^ 
ganizacij v šentjurski ob(Sin 
občutno skrčila, kar je 
paj z velikim porastom srê  
stev na žiro računih prisp^ 
valo k bistvenemu izbolj§a^ 
likvidnosti gospodarskih (j, 
ganizacij. 

Tudi dinamika rasti in^ 
strije v šentjurski občim ^ 
bila ugodna, saj je bila zi^ 
no nad republiškim povpi« 
jem. Industrijske delavne q2 
ganizacije so v devetih iJ 
secih leta 1973 proizvedle^ 
18,7 odstotka več kot v 
kem obdobju lanskega M 
Produktivnost po finančn 
dosežkih je porasla za do 
rib osem odstotkov, medte 
ko je računajoč po koliCj 
skem obsegu proizvodnje 
narasla skoraj za 10 odst( 
kov. 

Kar zadeva izvoz, lahko pô  
mo, da so šentjurske delovne ( 
ffanizaeije Alpos, Bohor in Tolo 
devetih mesecih letošnjega lu 
ustvarile za 38 odstotkov več, h 
v enakem ohdobju lani. Poset 
dobro .je izvažal Bohor, ki x | 
vozom ustvarja prek polovice si 
je realizacije. 

O b koncu meseca septembra | 
biln v občini zaposlenih že 2M 
delavcev, od tega 47,5 odstotka 
•žensk, )5tevilo zaposlenih se ]e 
od lani povečalo za 200 delavcet. 
S » posebej .je naraslo število n 
poslen h žensk. Povprečni osebni 
"tohodki za o M o b j e devetih m̂  
secev znaša.)o v šentjurski olKinl 
1908 dinarjev, s čimer so osebni 
dohodki nominalno sicer za sko
raj 1.3 odstotkov višji kot lani, 
realno pa so 6 odstotkov nižji, 
saj so medtem izredno porasli 
življen.jski stroški. 

• BRANKO STAMEJCIC 

A G R O T E H N I K A L J U B L J A N A 
P o s l o v a l n i c a C E L J E 
o g l a š a 
prosto delovno mesto 

P R O D A J A L C A — 
pomočnika poslovodje 

POGOJI: opravljena šola za prodajalce, odslužen 
vojaški rok, večletna praksa v prodaji avtotehnič-
ne.ga ali tehničnega blaga, smisel za organizacijo 
dela. 

Nastop službe takoj aLi po dogovoru. 

K U L T U R N A S K U P N O S T C E L J E 

o b j a v l j a 

P O Z I V 
vsem celjskim kulturnim ustanovam, dru
štvom In posameznim ustvarjalcem, da pri
javijo avtorje in njihova dela za pospeše
valne nagrade na osnovi dogovora o uporabi 
sredstev za pospeševanje individualnega 
umetniškega ustvarjanja in znanstvenega 
dela na območju občine Celje. 

v poštev pridejo avtorji vseh zvrsti književnih del, prevodov, 
likovnih umetnin, oblikovalskih dosežkov, glasbenih del, filmov 
in znanstvenih del s področja humanističnih ved, ki so bila objav
ljena, izvajana, uprizorjena, razstavljena ali odkupljena od kul
turnih ustanov s strokovno vodeno programsko politiko v letu 
1973. 

Avtorji lahko tudi zaprosijo pomoč za uresničitev projektov, ki 
terjajo večj'a sredstva in traja njihova realizacija dalj časa. 

Kandidirajo lahko samo avtorji, ki stalno prebivajo na območju 
občine Celje. 

Prijave pošljite Kulturni skupnosti Celje, Muzejski trg naj
kasneje do 15. januarja 1974. 



Na izletu NT in RC 

VI STE NAŠI, 
Ml SMO VAŠI 

No, tale uvod vas naj 
ne prestraši. Hvaležni smo 
vsem, ki z nami sodelujcr 
jo in ki so se udeležili 
našega in vašega izleta, 
žal pa nam je, da vas ni 
bilo več. Dopisnikov ozi
roma sourednikov. To
krat jih je bilo 28 naših 
zvestih sodelavcev, žal 
nam je za ostale, saj smo 
hoteli, da bi se v enem 
dnevu srečali, skupaj ma
lo poklepetali, izmenjali 
mnenja o tem in onem 
(lahko tudi o tem, po čem 

je solata na celjski trž
nici!) in se dogovorili za 
sodelO;vanje v prihodnje. 

Ne bomo trdili, da so 
tokrat prišli najzvestejši, 
vendar nekako t a k o pre
pričanje obvelja, da kdor 
pride, je zvest. S tem pa 
se seveda ne odrekamo 
tudi ostalim, še več, va
bimo jih, da še sodeluje
jo in da se naslednjega 
(verjemite, prijetnega!) iz
leta tudi udeležijo. Če bo? 
Verjemimo, da bo! Bo! 

Kljub temu, da sem 
prisedel v avtobus šele v 
2alcu (odhod je bil iz
pred Slovenskega ljudske
ga gledališča v Celju! Mor
da zato, da bo izlet bolj 
kulturen? Šalo na stran!) 
sem po zaslugi našega Dra
ga Medveda, ki je bil vo
dič izleta po uradni za
dolžitvi našega glavnega 
in odgovornega urednika 
Jožeta Volfanda (Drago je 
zaupno nalogo odlično 
opravil! V šoii za turi
stične delavce bi dobil 
oceno 5!) izvedel imena 
vseh tistih, ki so se od
ločili, da z nami potujejo 
na enodnevni izlet v Be
gunje in Drago ter Ljub
ljano v našo tiskarno. 

Proti pričakovanju je bi

lo jutranje razpoloženje 
dobro. Ne bi bili Sloven
ci, če ne bi imeli s seboj 
pelinkovca, ki bi prijetne 
potnike malce hitreje 
spravil k pravemu, živah
nejšemu življenju. In ko 
vsi pravijo, da Slovenci 
nismo za humor, je vsaj 
to tokrat bilo neštetokrat 
ovrženo. Drago si je pri
lastil tisti mikrofon in po
tem so letele krepke sem 
in tja. Nastalo je boljše 
vzdušje, kot če otrok Sa-
vinjčana (naj mi bo vna-

• prej oproščena la primer
java, ni zlobna, je pa ak
tualna!) dobi za nagrado, 
ker je z odličnim izdelal 
dovoljenje, da lahko čez 
plot gleda sosedovega otro
ka, kako liže sladoled! Pa 
smo rekli »hec mora bit« 
in smo se peljali naprej. 
Savinjčani pa so rekli, to 
ni hec, to je res. Zdaj pa 
ne vem, ali jim lahko ver
jamem ali ne. Osebno jim 
ne bi, saj imajo hmelj. 

Predvsem pa smo bili 
presenečeni nad pozor
nostjo našega šoferja Zvo-
neta Kokalja. Ni samo 
bistvo v tem, da je varno 
krmaril po naših cestah 

•iz kraja v kraj, zelo po
membno je tudi to, da je 
takoj vzpostavil kontakt 
z vsemi udeleženci izleta. 
Najprej je natrosil za 
uvod nekaj nežnih »što-
sov«, nato pa povsem re
sno, počasi, kratko, a ven
dar dovolj jasno razlagal 
zanimivosti, mimo katerih 
smo se peljali. Bil je vo
dič za resne stvari. Pri 
Izletniku so povedali, da 
je doma sicer iz škofje 
Loke in da dobro pozna 
tiste kraje in da je že 
šofer pri Izletniku, okoli 
sedem let. Njegova dobra 
lastnost (to sem že sam 

večkrat opazil, saj sem 
bil z njim na izletu več
krat!) je, tako pravijo, da 
nikoli nobene razlage ne 
zamudi in vse si zapomni 
in potem to kasneje daje 
naprej ostalim, ki jih vo
zi. Medtem ko drugi šo
ferji raje spijo, ko si dru
gi kaj ogledujejo, ta ved
no nekaj išče, da lahko 
kasneje razlaga. Skupna 
ocena je bila: Janez je 
»fant od fare!« Sicer pa, 
kateri Kranjski Janez ni 
fejst fant? 

In ta fejst fant je sku
paj z NT in RC peljal na 
izlet naše dopisnike in so-
urednike: 

Jožico Selič iz Laškega, 
Angelco Piki, Dragico Ma-
renčič in Anico Korošec 
iz Celja, Vido Delčnjak iz 

Vojnika, Urško Oroš iz 
Vrbna pri Šentjurju, Vik
torja Kojca iz Šoštanja, 
Lojzeta Ojsterška iz Vele
nja, Marino Kocen iz Ce
lja, Štefana Zvižejo iz Tr-
novelj pri Celju, Poldeta 
Bevca iz Celja, Franca Do-
brovca, Ludvika Zupanca-
Iva iz Celja, Majdo Ko
žuh iz Štor, Pepija Miklav-
ca iz Mozirja, Ivano Zlat-
ko Cencen iz Vranskega, 

dve Darji — Jejčičevo in 
Glančnikovo iz Celja, Jo. 
žeta Pavlina iz Podčetrt
ka, Terezijo Sterle iz Ce
lja, Anico Polšak iz Slo
venskih Konjic, Marijo 
Hernaus iz Šentjurja, 
Franca Zalesnika (najsta
rejša udeleženca iz Flori-
jana pri Gornjem Gradu, 
Vilija Jazbeca, Janeza Ce
pina (edina sta rešila čast 
športnih dopisnikov pri 
NT in RC) , Jožeta Zupan
čiča tn Gustava ter Bog. 
dano Grobelnik, vse iz 
Celja Imenik ne bi bil po
poln, če ne bi ge nas: od 
Jožeta Volfanda z družino 
preko Draga Medveda do 
mene. Posadka je bila si
cer pomanjkljiva, vendar 
dovolj močna, da je uspe
la prciživeti uspešen dan 

. in dati mnogo napotkov za 
nadaljnje sodelovanje. 

Poti ne bomo opisovali, 
povejmo samo to, da smo 
se ustavili na prijetno ure
jenem letališču Brnik (pr
va postaja so bile sicer 
Trojane, kjer so morali 
nekateri že na . . . pa ne 
pijačo, temveč . . . ) , nato 
pa v Begunjah in Dragi 
pa pod gradom Kamen (v 
Begunjah smo si ogledali 
muzej) in seveda v go
stilni »Pri Jožovcu«, kjer 
so doma vse bolj zunaj 
popularni in-vse manj do
ma Avseniki. Za spomin 
smo dobili razglednico an
sambla Avsenik s podpi

som njihovega očeta in 
matere. 

Ob povratku smo si og le 
dali še tiskarno DELO v 
Ljubljani, kjer je večina 
naših udeležencev prvič 
videla, kako v tiskarni na
staja časnik. Za vse je 
prav to zadnje bilo naj
večje doživetje, saj so na 
lastne oči spoznali, da vse 
nastajanje časnika le ni 
tako enostavno, kakor iz
gleda takrat, ko ga dobiš 
v roke. 

In kakšen je bil povra-
tek s kratkega, vendar pri
jetnega izleta? Vesel, mor
da veselejši, kot zjutraj 
odhod, ko smo vsi bili še 
nekam zaspani. Dejstvo je 
eno: uvideU smo, da tak
šni izleti (letos smo jih 
organizirali že za kmečke 
žene in zdaj za dopisnike) 
lahko veliko pripomorejo 
k skupnemu zbližanju in 
pomoči. Eden brez druge
ga ne moremo, zatorej naj 
obvelja: vi ste naši, mi 
pa vaši! 

Pričakujemo tudi vašo 
nadaljnjo pomoč in sode
lovanje, vse tiste predlo
ge in pripombe, ki ste jih 
Izrekli pa bomo poskušali 
po naši najboljši moči iz
peljati. 

Zapis je pripravil: 
TONE VRABL 

Fotografije pa so delo 
DRAGA MEDVEDA 

Ogled tiskarne »DELO« je bil posebno zanimiv. Motiv iz strojne stavnice. 

Obisk na grobišču v Dragi 

Vsi skupaj pa smo 
kot eno. Čeprav 
smo bili na prvem 
skupnem izletu, 
vsaj mi upamo, da 
ne tudi zadnjem. 
In da bo drugič 
udeleženih več 
dopisnikov in 
sourednikov 
Novega tednika in 
Radia Celje, kot 
jih je-bilo tokrat. 
Naša prizadevanja 
(in dragocena] 
tajnica Meta (pa 
ni samo tajnica, 
to je pravzaprav 
najmanj, ker 
opravlja vse druge 
posle od 
telefoniad do 
pritiskanja teleksa 
do iskanja številk 
za nas, ki si jih ne 
zapomnimo, do 
prepisovanja 
člankov, 
kontaktiranja , 
z vsemi, ki so 
izven naše hiše in 
do — to je 
najdelikatnejše 
odpošiljanja 
v banko, kdaj 
bomo dobili osebni 
dohodek!) je 
razposlala več 
vabil dopisnikom 
(več ali manj 
stalnim) in 
sourednikom, 
izleta pa se je 
brez upoštevanja 
naše udeležbe 
udeležilo »samo« 
28 dopisnikov in 
sourednikov. Res 
pa je, da so se 
mnogi opravičili 
in obljubili, da 
pojdejo drugič. 
Torej — še danes 
vabljeni. 

še posnetek za spomin: sodelavci NT in RC na sobotnem izletu 
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KAKO ŽIVIMO? 

stabilizacija! Beseda upov in naporov, pričakovanj in odrekanj. Čas zategovanja 
pasov, čas ureditve razmer v gospodarstvu, ki je kot žrebe preskakovalo ojnice. 
želeč hitro, hitro naprej. 

Pa smo se odločili, da malce preanaliziramo, kako pravzaprav živimo, kako smo 
si razdelili bremena stabilizacije? Zbrali smo nekatere podatke, želeč opomniti na 
to, da OF>ozorila Zveze komunistov, da je potrebno posvetiti več pozornosti zlasti 
delavcem z najnižjimi osebnimi dohodki, niso bila zaman, da so še vedno izredno 
aktualna in da je skrajni čas, da jih s kar največjo resnostjo čimprej uresničimo. 

CENE 
NARAŠČAJO . . .1 

Res je, spočetka je ka
zalo, da bo vsa stvar mi
nila dosti manj boleče, kot 
so nekateri napovedovali. 
Toda resnično je to samo 
kazalo, kajti kmalu smo 
spoznali, da obolelega go
spodarstva pač nikakor ne 
bo mogoče ozdraviti, če 
ne bomo poskrbeli za to, 
da nekatere stvari bistve
no spremenimo. Obljube, 
ki so neodgovorno pada
le vsevprek na samem za
četku, da standard ne bo 
padel, so se kmalu raz
blinile. 

Potem smo napovedah 
drugo dejanje, kater^a 
moto je bil, da je treba 
stabilizacijo sF>eljatd tako, 
da bo kar najmanj priza^ 
det delavec, še zlasti tisti, 
ki ima nizke dohodke. Vse 
lepo in prav, toda tudi v 
tem primeru se je pokaza
lo, da je nekaj lažje reči 
kot storiti. 

Začnimo lepo po vrsti. 
Cene. Da je kljub zamrz
nitvam tn ne vem še če
mu, vsak dan nekaj draž
je, smo se že navadili. Ob 
manjših podražitvah se ni
ti ne razburjamo več, ker 
se enostavno ne izplača. 
Zbrali smo nekaj konkret
nih podatkov, pa si jih 
oglejmo. Za primerjavo 
smo vzeli cene leta 1970 
in letos, obakrat seveda 
v novembru. Ker je hrana 
še vedno tista, ki terja 

največ denarja, smo zbra
li nekaj primerjav. Kilo
gram sladkorja je bil pred 
tremi leti 2,80 din, danes 
je 5,69 din. Je torej več 
kot enkrat dražji. Krom
pir, ki ga še vedno po
spravijo v povprečni dru
žini kar precejšnje količi
ne, je stal pred tremi leti 
1,10 din za kg, danes pa 
je treba zanj odšteti 2,10 
din. Mleko se je od 1,60 
din v letu 1970 podražilo 
na 3,00 din v letošnjem 
letu. Še malo počakajte, 
pa boste za liter olja od
šteli starega tisočaka, če
prav je bil liteir pred tre
ma leti le 5,60 din. Pa 
kruh? Črni (tega na ža
lost pojemo menda več!) 
se je podražil za 35 odst,. 
beli pa za 29 odst. In me
so? O tem raje ne zapi
šemo nič! 

Sicer pa,, kaj bi našte
vali? Osnovna živila so se 
v letu 1971 podražila na
pram prejšnjemu letu za 
18 odstotkov, 1972 v pri
merjavi z 1970 že 39 odst. 
in letos za nič manj kot 
60 odstotkov. Podrobno si 
oglejte še naše okrnjene 
tisočake, pa bo vsem več 
ali manj jasno koliko je 
ura. Pa ne pozabite, upo
števali smo le cene neka
terih osnovnih živil, dru
gega n i č . . . 

. . . PA PLAČE 
TUDI 

Ce smo pK>vedali že vse 
o cenah in njihovi skoko

viti rasti, potem pa si 
oglejmo še osebne dohod
ke. Roko na srce, tudi ti 
so v teh treh letih kar 
krepko naraščali. Medtem, 
ko je na primer nekvah-
ticirani delavec leta 1970 
zaslužil, v povprečju se
veda, 716.— din, pa zna
šajo njegovi povprečni 
osebni dohodki v letoš
njem letu že 1.268.— di
narjev. Porastu so torej 
takole okroglo za 77 od
stotkov. Podobno ugotav
ljamo tudi pri preostalih 
kategorijah zaposlenih, le 
da je v višjih kategorijah, 
oziroma kvalifikacijah, re
lativna rast nekoliko po
časnejša. Visokostrokovno 
usposobljeni delavec je 
leta 1970 zaslužil na celj
skem območju 2.696 din, 
letos pa prejema v pov
prečju že 4.559.— din, kar 
znese takole 69 odst. več, 
kot pred tremi leti. 

Rekli smo, da morajo 
nižjim kategorijam delav
cev osebni dohodki nara
ščati hitreje kot vsem os
talim. Smo to uresniče
vali? Podatki vsekakor ka
žejo, da smo, saj so se 
plače nižje uspK3sobljenlh 
delavcev dvigovale hitreje, 
višje strokovno usposob
ljenim pa so rastle p>očas-
neje. Je torej pri tem kaj 
narobe? Na videz prav ni
česar. Le v resnici stvari 
nekoliko drugače stoje, 
samo z druge plati jih 
je potrebno p>ogledati, pa 
se nemudoma pokažejo v 
povsem drugačni luči. 

Za lažjo primerjavo smo 

izbrali štiričlansko druži
no, saj bomo take našli 
tako med nekvalificirani
mi, kot med visokostro
kovno usposobljenimi de
lavci. Pa smo zračunali 
stroške za nakup osnov
nih življenjskih artiklov. 
Leta 1970 je bilo potreb
no za nakup hrane za šti
ričlansko družino odšteti 
(pri poprečni p>orabi seve
da) 707.— dinarjev, letos 
pa so se ti stroški povz
peli že na 1.134.— din. Kar 
čedno povečanje, treba 
priznati. Pa opravimo pri
merjavo. Nekvalificirani 
delavec, ki ima štiričlan
sko družino, je moral pred 
tremi leti odšteti kar 98 
odstotkov svoje plače, da 
je preskrbed družino z os
novnimi življenjskimi ar
tikli. Pa visokostrokovno 
izobražen delavec? Temu 
je bilo p>otrebno odšteti 
le dobro četrtino svojih 
dohodkov, in sicer 26 od
stotkov. Pa danes? Cteeb-
ni dohodki so se nominal
no tako povečali, da kljub 
rasti cen (te smo si že 
ogledali) te nekoliko pre
kašajo. Visokostrokovno 
usposobljeni delavec po
rabi za nakup prehrambe
nih artiklov za svojo šti
ričlansko družino le 24 
odstotkov plače, pri ne
kvalificiranem delavcu pa 
je delež padel celo na 89 
odstotkov. 

Ko danes nekvalificirani 
delavec nakupi vse, kar 
mu je potrebno za pre
življanje družirie (tega pa 
ne dela tako, kot mi tu 
pišemo, ker mora med 
drugim tudi plačevati sta
novanje, ker se mora ob
lačiti in obuvati in šele 
potem jesti) mu od pla
če danes ostane borih 134 
dinarjev. Pa onemu dru
gemu, nič več in nič manj 
kot 3.425.— dinarjev. Tu 

pa se resnica že pokaže 
'v nekoliko drugačni luči. 

Ker si delavec, pa če 
tudi ima tako družino, kot 
je tu o njej govor, ne 
more privoščiti določenih 
stvari, ix>tem se jim od
pove. Ne iz veselja, tem
več iz nuje. Pa boste re
kli, da večina teh delav
cev dela tudi Še po šihtu! 
Da, to je res! Ampak po 
šihtu delajo tudd oni dru
gi, z visokimi plačami. 
Razlika je le v tem, da 
dela navaden delavec po 
šihtu iz eksistenčne nuje. 
Prvi dela zaradi tega, da 
bi lahko oblekel otroke, 
da bi se lahko vsi do sd-
tega najedli (tudi kaj holj-
šega kot krompir in zjelje), 
oni drugi pa dela za nov 
tip avtomobila, za barvni 
televizor ali veekend v pla
ninah . . . 

Res je, da je od besed 
k dejanjem dolga pot, res 
I>a je tudd to, da živimo 
v družbi, ko nam ne more 
biti vseeno in nam tudi 
ni, kako člani te družbe 
živijo. Potrebno je bilo 
tn to še kako, da uredimo 
naše gosp>odarske razme
re, da bomo jutri živeli 
boljše, da bomo vsi imeli 
večji kos belega kruha in 
še kaj zraven, ni pa ver
jetno potrebno, da smo 
si bremena tako krivično 
razdelili. 

Da ne bo pomote! No
benih uravnilovskih ten
denc ne želimo proklami-
rati. Te ošpice so za na
mi! Prav tako ne misli
mo načenjati nujnosti raz
like v dohodkih in ne p«> 
dirati načel delitve po de
lu. 2elimo pa OF>ozoriti na 
nekaj, kar je vsem več 
ali manj jasno, i>a se tega 
riikakor ne moremo uspe
šno lotiti. Jasno nam je, 
da vsaka podražitev naj

bolj prizadene delavce z 
najnižjimi dohodki. Jasno 
nam je, da tisočak v enih 
in drugih rokah ni enako 
vreden. Nekdo trepeče za 
njim, ko ga izdaja, dru
gemu pomeni manj . . . 

Zmanjševanje premo
ženjskih razlik je ena 
osrednjih nalog, ki si jih 
je Zveza komunistov za
dala za uveljavitev stabili
zacijskih naporov. Pa smo 
pri tem že kaj konkret
nega dosegli? Nekaj že, 
toda to ni tisto, kar je 
delavec pričakoval, to ni 
tisto, kar je treba storiti. 
Bolj ko se proces stabili
zacije nagibi je v svoj us
pešen zaključek, bolj nam 
je jasno, kdo bo plačal 
ceho. Vsi smo jedli in pili, 
toda delež cehe, kot smo 
si ga razdeUli, ni bil za 
vse enak. Dogovorili smo 
se o razmerjih pri dohod
kih. Lepo in prav, toda 
ali smo jih tudi uresni
čili? Podatki tega ne po
trjujejo! Res je, da smo 
rekli, da si moramo bre
mena stabilizacije enako
merno razdeliti (kolikor 
se da), res pa je tudi to, 
da so jih nekateri v do
bršni meri uspeli preva
liti na delavska pleča. Res 
je, da stabilizacija že ka
že prve |>ozitivne premike, 
res pa je to, da jih je v 
glavnem ustvaril naš de
lovni č lovek . . . 

Veliko problemov smo 
doslej že uspešno rešiU 
na poti našega socialistič
nega razvoja. Bomo tudi 
tega? Vsekakor, samo pre
dolgo ne smemo odlašati. 
Zapiranje škarij med viš
jimi in nižjimi plačami za 
nelcaj časa prav nič ne 
bo škodilo, nasprotno, pri-
ix>moglo bo k temu, da 
bomo lažje in prej razre
šili prenekatori problem, 

BERNI STEJViCNIK 
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Premog je. Premoga ni! Premoga ne b o . . . Tako nekako smo prejšnje 
mesece vsak dan brali v slovenskih časopisih. Kriza pri dobavi premoga 
se je zaostrila do skrajnosti. Povsod ga je primanjkovalo in obeti, da bo 
kmalu bolje, niso mogli segreti premraženih potrošnikov. Nekateri med 
njimi so več mesecev zaman čakali, kdaj pridejo na vrsto. Slišali smo 
tudi, da je bilo pri dobavah premoga precej špekulacij Nekateri posa
mezniki so baje prejemali podkupr>ine, da so preskrbeli premog potroš
nikom. Kako je bilo s premogom v Celju? Ali se je položaj kaj spremenil? 
Smo se tudi v Celju srečevali s špekulacijami? Kaj je z družinami, ki še 
vedno čakajo na premog? Kako so v tej hudi zimi živeli tisti, ki so imeli 
srečo in po več mesecih le dočakali premog? Kakšni so bili kriteriji za 
dodeljevanje premoga? Vse to in še več smo želeli izvedeti. Obiskaijii 
smo vse delovne organizacije v Celju, ki prodajajo premog, obiskali smo 
tudi nekaj družin, ki jih je dolgo zeblo. Preberite, kaj smo izvedeli. 

Terezija Hruševar mi je na vprašanie, če itpa, da bo premog kmalu dobila, 
odvrnila: »Menda ja ne bodo pozabili prav name.« 

Natašo in Andreja Schell sedaj ne bo več zeblo. Tako vsaj upata njuna starša, 
ki optimistično čakata na naročeni premog. 

In kaj lahko zapišemo pod črto naše akcije? V Kovinotehni, kjer so letos 
razpolagali z znatno večjimi količinami premoga kot lani, trenutno premoga ni. 
Na vse načine poskušajo priti še do dodatnih količin, vendar so obeti, da jim 
bo to uspelo, tako za letos, kot za prihodnje leto, slabi. Oskrbeli bodo redne 
naročnike, za široko potrošnjo bo premoga malo. Zagotovili so nam, da b.odo 
posamezni kupci, ki bodo prihajali po premog sami, pri njih lahko dobili po 
200 kg premoga dnevno. V ERI so imeli letos manj premoga kot lani, zato razen 
rednih odjemalcev niso mogli zadovoljiti vseh potrošnikov. Vse kaže, da bo 
ERI do konca leta uspelo dobiti še nekaj premoga, vendar bodo z njim lahko 
oskrbeli le naročnike, ki so premog plačali že pred meseci. Tudi drugo leto 
verjetno ne bo dosti bolje. Vsak posamezni kupec pa bo lahko v skladišču ERE 
še naprej dobil po 100 kg premoga dnevno. Pri obeh .omenjenih podjetjih bodo 
v kratkem dobili tudi nekaj briketov. In Slovenija-Merkur? Tu prihodnje leto 
verjetno ne bodo naročili toliko premoga kot letos, saj imajo s pr.odajo slabe 
izkušnje. Ker nimajo niti primernega skladišča niti industrijskega tira, bodo 
verjetno tudi v prihodnje skrbeli le za to. da bo v stalnem depoju dnevno po 
10 ton premoga. Tudi tu bodo posamezniki lahko dnevno dobili po 100 kg 
premoga. 

Jasno je torej, da premoga še vedno primanjkuje in obeti, da bi bilo kaj 
kmalu bolje, so slabi. Izkušnje iz tega leta so potrošnike verjetr.o izučile, da 
bodo premog naročali že prej. Če ga bodo dobili ali ne, je težko reči, sodeč po 
trenutnem položaju pa ga nikakor ne bo m.oč dobiti v večjih količinah. 

Končna ugotovitev: Veliko Slovencev bo letos zeblo. 
In kaj lahko storimo za izboljšanje položaja? Več ali manj je to jasr.o. 

Družbeno-politične organizacije s sindikatom na čelu ter delovne organizacije 
se bodo morali še bolj zavzeti za to, da bo tudi za šir.oko potrošnjo več 
premoga. V socialistični družbi s poudarjenimi načeli solidarnosti to ne bi 
smelo predstavljati nepremostljivega problema. Še posebej, če so možnosti, 
da trg.ovske organizacije pravočasno nabavijo večje količine premoga. 

Tekst in fotografije: Branko Stamejčič 

V Kovinotehni sem se pogovarjal 
z direktorjem maloprodaje EMILOM 
HED2ETOM. Povedal nam je, da so 
v Kovinotehni letos razpolagali s 4.400 
tonami premoga več kot lani. Ko je 
prišlo do krize, so si skušali zagoto
viti še dodatne količine premoga, ven
dar rudniki niso mogli uresničiti vseh 
zahtev. Največjo težavo je predstavljal 
sklep republiškega Izvršnega sveta, 
ki je v zadnjem tromesečju letošnjega 
leta ukinil prodajo lignita za široko 
potrošnjo zaradi potreb v električni 
energiji. V Kovinotehni so povedah, 
da bi rabili vsaj še 2.000 do 3.000 ton 
premoga, če bi želeli omiMti povpra
ševanje. 

Po kakšnih kriterijih ste se ravnali 
pri prodaji premoga, ko je prišlo do 
krize? 

»Takoj, ito se je z redukcijami elek
trične energije kriza zaostrila, smo 
omejili dobavo premoga potrošnikom. 
Kupcem smo prodajali le še po 3 tone 
premoga. Nekateri kupci so čakali na 
premog tudi po trj in več mesecev. 
Posebej smo reševali problem dobave 
premoga za socialne probleme. V so
delovanju s Centrom za socialno dl lo 
v Celju smo socialno ogroženim doba
vili okoli 500 ton lignita, ki smo ga 
dobili izven pogodbe. V najtežji krizi 
smo tako oskrbeli s premogom okoU 
300 družin, ki so bile v resnično tež
kem položaju.« 

Slišati smo, da je pri dobavah pre
moga prVmjalo do različnih špekula
cij. Ali ste se tudi pri vas srečali s 
tem problemom? 

»Tudi pri nas smo slišali za različ
ne š p e K u l a c i j e , vendar pni nas tega ni 
bilo. Zelo strogo smo pazili, da je pro
daja potekala po vrstnem redu vplačil. 
Naše delo je pregledala tudi tržna in
špekcija. 

Kakšen pa je položaj s premogom 
danes'' 

Trenutno smo še vedno v veliki za
dregi, saj premoga primanjkuje. V teh 
dneh bomo dobila bnkete, ki imajo 
kljub nekoliko višji ceni visoko kalo
rično vrednost in so kakovostno gori
vo. Namesto s premerom bomo tako 
lahko vsaj nekaj potrošnikov oskrbeU 
z briketi. še vedno pa lahko vsak ku
pec, ki pride k nam sam po premog, 
dobi do 200 kg premoga. Trudimo se, 
da bi zagotovili še kaj premoga, ven
dar vse kaže, da lignita za široko po
trošnjo letos ne bo. Ostale pogodbene 
količine normalno prihajajo, vendar 
bodo te v glavnem zadostovale le za 
potrebe stalnih kupcev — bolnišnjice, 
mlekarne, poKarne tn tako dalje.« 

V Celju prodajajo premog tudi v 
poslovalnica ERA. Tu sem govoril z 
Zanijem Debeijakom. Povedal mi je, da 
so pri njih letos razpolagli z nekaj 
več kot 20.000 tonami premoga. 

Kako je potekala prodaja premoga 
v vašem podjetju'' 

Do avgusta smo prodajali normal
no in vsakdo je dobil želene količine 
premoga. Takoj, ko se je pričela kri
za, pa naročil nismo več sprejemali. 
Po oktobru tako za široko potrošnjo 
skoraj ni bUo premoga. Ves čas smo 
tistim kupcem, ki so sami prišli po 
premog, prodaiali po 100 kg premoga. 
Na tak način smo postregli kakim 350 
strankam. 

Kakšen je položaj sedaj? Ali boste 
do konca leta še dobili kaj premoga? 

E>o pred nekaj dnevi smo bili po
vsem brez premoga, potem pa nam ga 
je uspelo nekaj dobiti in sedaj bomo 
spet lahko proda-al-; posameznikom po 
100 kg dnevno. Poleg tega bomo lahko 
zadovoljiU tud: naše stalne stranke. 
Proti koncu meseca bo, tako vsaj upa
mo, že nekoliko bolje. Pričakujemo na
mreč večjo količino briketov, ki zelo 
uspešno nadomeščajo premog, iz Bo
sne pa bomo verjetno še dobili nekaj 
lignita. Na premog trenutno čaka še 
kakih 50 naročnikov, ki so za naroče
ne količine že plačali. Vendar tudi 
tem ne bomo mogli dobaviti več kot 
2 toni premoga.« 

Ali ste s premogom reševali tudi 
kakšne socialne primere? 

Da. Sodelovali smo s Centrom za 
socialno delo m težjim socialnim pri
merom smo dobavili po 2 do 3 tone 
premoga. Oskrbeli smo kakih trideset 
družin, ki so s potrdili Centra za so

cialno delo dokazali, da so v težavnem 
položaju. 

Ali je prišlo do kakšnih poskusov 
šj)ekulacij s premogom? 

Ne, pri nas težav s špekulacajama 
ni bilo, čeprav smo tudi sami slišali, 
da šo nekateri ljudje prejemala pod
kupnine in da so prevozniki ogromno 
zaslužUi na račun dostav premoga. Pri 
nas smo celo sami dotirali prevoze, 
saj zaradi podražitve nafte s staro 
prevozno ceno nismo shajali.« 

Tretje podjetje v Celju, ki prodaja 
premog, je Slovenija-Merkur. Tu sem 
govoril s ŠTEFANOM NOVAKOM. Pi^ 
vedal mi je, da le redk: potrošniki v 
Celju vedo, da tudi njihovo podjetje 
prodaja premog. Slovenija-Merkur je 
letos razpolagal s 3500 tonami premo
ga. Ker poleti niso mogl; dobiti do
volj kupcev, so precej premoga od
stopili drugim podjetjem. Veliko se 
jim ga je pokvarilo, saj nimajo pri
mernih skladiščmh prostorov. Ker na- • 
ročmkov niso imeli mnogo, so jim do
bavili ves naročen premog. Dnevno so 
prodali približno dvesto ton premoga. 

Kako ste se pri vas prilagodili kri
zi, ki je nastala? 

»Pri nas smo odprli poseben depo, 
v katerem imamo na zalogi po 10 ton 
premoga. Takoj ko tega zmanjka, do
stavimo vanj novih 10 ton. v tem de
poju prodamo po 200 do 300 kilogra
mov premoga vsaki osebi, ki pride 
sama ponj. Drugače pa tesno sodelu
jemo s sindikatom v Cinkarni, saj 
smo njihova podružnici prodali že oko
li 400 ton premoga. Pri nas ni balo 
velikega pritiska na premog. Do kon
ca leta bomo oskrbeli s premogom 
Cinkarno, morda pa bomo lahko po
magali tudi sindikatu tovarne EMO. 
Letos bomo dobili verjetno še okoli 
400 ton premoga, vendar bo ta name
njen stalnim strankam, tako da naro
čil iz široke potrošnje ne bomo spre
jemali. Vsak posamezni kupec bo še 
naprej lahko dobia pri našem depoju 
po 300 kg premoga. Tudi naše poslo
vanje 3 premogom je pregledala tržna 
inšpekcija in od nas zahtevala, da ima
mo v depoju stalno vsaj po 10 ton pre
moga. V tem bomo, tako vsaj kaže. 
lahko uspeh.« 

Obiskal sem tudi nekaj družin, ki 
so čakale ali pa še vedno čakajo na 
premog. Ni jdh malo. Obiskal sem jih 
le pet, čeprav bj jih lahko veliko več. 
Toda njihovi problemi bodo dovolj 
dobro prikazali premogarske težave. 
Milka Gregorčič iz šlandrovega trga 
ni mogla naročiti premoga, saj naro
čil v dneh, ko ga je skušala dobiti, m-
so več sprejemali. Nekajmesečnemu 
otroku, ki je na svet privekal s sed
mimi meseci, je tako pretilo, da bo 
zaradi mraza še bolj bolehen kot si
cer. Vendar je imela Milka Gregorčič 
srečo m na Centru za socialno delo je 
dobila naročilnico za premog. Prav v 
dneh, ko so bili že brez premoga in 
so si ga izposojali pri sosedih, je tež
ko pričakovani premog končno prišel. 
Marija Zalošček s Slomškovega trga 
je čakala na premog 4 mesece, saj ga 
je naročila že v avgustu. Pred dnevi 
je končno dobila 2 toni premoga. Upa, 
da bo s to količino in z drvm- neka
ko prebila zimo. Terezija Hruševar s 
Teharske ceste čaka na premog, k: ga 
je naročila s pomočjo Centra za so
cialno delo, že dva dolga meseca. Se
daj je že povsem brez premoga, ta!|o 
da si ga mora izposojati ali pa hoditi 
na obiske. Povedala mi je, da jo je le
tos zeblo, kot že dolgo ne. Mirko Do-
bršek s Ceste na Ostrožno je dobil 
premog s pomočjo sind'kata v tovarni 
EMO, kjer dela. Premog je skušal do
biti že poprej vendar mu to n- uspe
lo. Doma jih sicer ni zeblo, saj so ku
rili s premogovim prahom in drvmi. 
Pred 14 dnevi je težko pričakovani 
premog končno prispel. Čeprav je bilo 
hudo, se n. jezil, saj dobro razume 
energetsko krizo, v katero je zašla 
Slovenija. Nikola Scherli je tudi dobil 
premog s posredovanjem sindikata v 
tovarni EMO. 1800 klogramov, ki lih 
je dobil, je poma,a;alo, da so z druži
no prebrodili najhujše. Čeprav premo
ga, ki so ga naročili že pred časom, 
še sedaj nimajo, upajo, da jim bo se
danja zaloga skupaj z drvmi zadosto
vala do konca decembra, ko pričaku
jejo obljubljeni premog. 
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Moram reči, da me ;e obisk Krampačevih zelo nepri
jetno presenetil. Nisem si jih želel. Zazdelo se mi je, 
da bodo prav Krampačevi najbolj realno presodili, kako 
daleč sem pade, Najbolj so me poznali, in zdaj bodo vi
deli, v kako brezizhodnem položaju živim. Razen tega so 
pn svojcih na Bistrici dovolj slišali o meni. Čeprav je bil 
Krampač stvaren človek in je v vsaki situaciji skušal 
najti najbolj trezen m pameten izhua. vendar me je bilo 
sedaj sram. kakor me mogoče ni bilo še nikoli. 

Ce ne bi bito prepozno, bi zaklenil vezna vrata in bi 
se o hiši skril. Zdaj je bilo seveda nemogoče karkoli 
storiti. Treba je bilo goste počakati in vzdržati tudi ta 
udarec. 

Bili so lepo oblečeni. Jaz nisem imel možnosti, da bi 

SI kupil obleko, skoraj ne vec, da bi si preoblekel perilo. 
Oni pa so šlt čez dvorišče čisti in so gotovo pričakovali 
vsi po vrsti, da bo to srečanje le neprijetno. Berta je šla 
zadnja. Nekoliko se je zredila. Zdelo se mi je, da je 
postala lepša. Stanko je že velik. Tudi Mara je zrasla. 
Ta gosposka otroka se nista znašla. Z radovednostjo sta 
opazovala našo hišo. 

Vsak čas bodo prišli do stopnic. Treba bi bilo seveda 
sobo pospraviti in jo vsaj malo urediti. Vendar tudi tega 
zdaj m več mogoče. Našli me bodo tako, kakor živim. 
Sram me bo pred Berto in otrokoma. Janči me bo razu
mel. Celo moj poklic je nekoč toleriral, čeprav mu je bilo 
vedno težko, da nisva šla skupaj na univerzo. 

Ze odpirajo vezna vrata Stopajo v vežo. Janči je že 
pri vratih. Malo so postali. Se neznosnega, kiselkastega 
zraka, ki je polnil našo hišo, me je bilo sram. 

Ko so se vrata odpela, so me našli ujetega. Janči se je 
skušal smehljati. Stopil je proti meni. Segel mi je v roko. 
Berta je potisnila otroka naprej, da sta mi dala roke, nato 
mi je roko stisnila še ona. 

Ponudil sem jim stole, naj sedejo. Samo z vinom sem 
jim lahko postregel J kuhinji nisem našel čiste steklenice. 
Cela hiša je premogla en sam kozarec 

čutil sem šele zdaj kako zelo je pri naši hiši vse rev
no. Nisem vedei, kam bi se skrd. 

Sel sem po vodo k vodnjaku na dvorišče. V kuhinji 
sem potem opral steklenico, kozarec in nekaj skodelic. 
Prinesel sem jim vinr <.n se opravičil. 

Janči je hotel premostiti mojo zadrego s šalami, kakor 
je vedno delal. Pa m šlo Vedno znova je izbila moja beda. 
Da bi nekoliko ublažil vzdušje, sem rekel Stanku in Mart: 

»Se me spominjata?« 
»Jaz se!« je pohitel Stanko. Tudi Mari so oživele oči. 

Počasi, nič več otroško, je rekla: 
»Tudi jaz se vas spominjam.« 
Najraje bi oba objel 
»Saj si ne morem misliti, da ste me prišli pogledat,« 

sem dejal proti Jančiju. ki je pil. Tudi jaz sem vzel sko
delico. Te skodr.lice po mizi so me žgale. 

Mogoče sta si Janči in Berta kaj očitala zaradi smrti 
moje matere Mogoče sta prišla, da bi spomine nekoliko 
omilila. Mogoče. Čutih smo. da je razgovor le prikrivanje 
mojega položaja. TisV. ki nimajo nobenega upanja več v 
srečo, me boao razumeli. Janči in Berta me ne moreta. 
Ne moreta me, saj vendar vidim, da me ne moreta. 

Kmalu so. se dvignili. Niso mogli ostati še nekaj časa 

pri meni. Berta je govorila nekaj o tem, da me bodo pri
šli še obiskat. Janči se je nekako zamudil pri meni in je 
ostal v sobi. 

Gledal me je nepremično, ko sva ostala sama. V neko
liko trdi zaskrbljenosti mi je rekel: 
»Kamorkoli drugam, samo tu ne smeš ostati, čimprej 
stran.« 

»Kam naj grem?« 
»Smešno, kam! Tu boš zblaznel, Arpad.a 
Na dvorišču je Berta z otrokcmia počakala Jančija. 

Opazoval sem jih. Nekaj so gledali na hruški, ki je stala 
na poti. 

Kaj naj Jančiju odgovorim? Saj vendar o tem ni vre
dno govoriti. Kam na', arem od doma? 

»Se nekaj bi ti rad povedal. Rahela se bo vrnila 2 
Madžarske.« Takšno stisko sem začutil v sebi, da nisem 
mogel misliti nič jasnega. Potreboval bi mnogo časa, da 
bi se umiril. Kljub mojemu padcu je v tej novici le bilo 
nekaj privlačnega. Tako nesrečen sem bil, da me je pre
blisnila misci. da me mogoče ona reši. Vrnila se bo. 

»Z Berto sva govorila o tem, da se preseliš. Tudi 
hela to želi. Ostaia bo v Lendavi. Njeni starši se ne bodo 
vrnili.« 

Poslušal sem ga in molčat že sem bil prepričan, da ni 
človeka, ki bi mislil name, pa prideta Janči in Berta ifi 
vrnila se bo celo Rahela. 

Samo nesrečni ljudje znajo ceniti pozornost drugih. 
Jaz sem to znal. Ce sem se kdaj veselil ljudi, ki so mi 
hoteli dobro, sem se jih zdaj, ko je beda v naši hiši na
pravila največ kar je mogla. Bil sem brez hrane, brez 
obleke. Živel sem v umazaniji m smradu. Bistrica se 7« 
obrnila proti meni Od nje nimam kaj pričakovati. Pa pri
de ta stari, dobr Janči in pravi: Z nami greš, rešen si, RO.' 
hela želi, da prideš. Ce ne maraš Lendave, pojdi kamo^ 
hočeš. Pojdi kamorkoli hočeš, samo tu ne smeš ostati. TO 
se pravi, da bo nazadme le vse dobro. Samo če je človek 
sam, propade. Med ljudmi je drugače. Vendar so bili to 
prebliski sreče pred velikim padcem v depresije. Ne ^ 
depresijo. Samo padec nazaj v mojo stvarnost. Čemu H^' 
zije'> čemu iti na pot. ki ne vodi nikamor. 

Na Bistrico sicer nisem več priklenjen s spomini, ki sO 
se od belih tulpik do našega doma vsi razblinili v nič, " 
popoln nič. Tu sem priklenjen s pravico, da lahko živim, 
da imam pravico živeti Ce bom pa šel, kaj bo potem? 
Izpodrezane mi bodo še tiste korenine, ki me držijo nd 
tem koščku zemlje 

^pbsh ž r v M a ZASTAVA lOlilSpO, 1300 M|x.450Q F in 125 Pr 



PRIZNANJE VSEM ŠŠD V CELJU 
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,]{ Dušan, predsednik ObčK 
jlS tov. Trebičnik Metod 
'̂ êlctor TIS tov. Simončič 
jjlco, predstavniki Zš SRS 
,1̂  ZTK in Obč ZPM. več.ie 
jvrilo ravnateljev osnovnih 
5 in delegati ŠŠD. 
\j prisrčnem programu pod 
j(jstvom tov. Bukovca se je 
fgdstavil pevski zbor naj-
i]ajših iz liudiniske šole, na-
, pa s spletom gorenjskih 
ijsov pod vodstvom tov. 
olnikove folklorna skupina 
»edsednica ŠŠD je orisala 
'0ito razvojno pot ŠŠD, ki 
.prepleteno s številnimi de-
jfnimi tn športnimi zmaga-
jj Ravnatel i šole tov Marčič 
ĵ i ie navzočim prebral ute 
jieljitev republiške Bloudko-
,ežiriie za podelitev Bloudko-
jji naarrad in plaket in ob tej 
pliki izrekel priznan ie vsem 
tonirjem in pionirkam, ki 
jelujejo v ŠŠD. Uspehi ŠŠD 
S) tudi sad požrtvovalnega 
jentorskega dela obeh peda-
p^ov za telesno vzgojo tov. 
Olene in Mirka Kolnika, ki 
Bia je vodstvo šole in uči-
eljski zbor izreklo še poseb-
0 priznanje in podelilo spo-
jinski darili. Tudi hvaležni 
iooirji in pionirke ŠŠD so 
agradili oba mentorja s šop
om cvetja. 

Tov. Stane Seničar je v 
nenu družbeno-političnih or-
anizacij občine Celje na tej 
TE^anosti med drugim dejal: 
»Prizjianje, ki ste ga prejeli 
>tos za vaše prizadevno delo. 
natramo v širšem smislu za 
riznanjeVsem ŠŠD v občini. 

ki so zastavila odlično aeio na 
področju telesne kulture. Raz
vijanje In udejstvovanje mla
dih v okviru prostovoljnih ak
tivnosti v krožkih in sekcijah 
v športu in telesni vzgoji oce 
niU]emo kot bogato vzgojno 
m politično delo. Vsak mladi 
človek bi se'naj v okviru svo 
jegr prostega časa vključil 
vsaj za nekaj ur tedensko v 
športno aktivnost ki je izred
no dragocena v zdravstvenem 
in vzgojnem pomenu. Tu naj 
pridobivajo preko športa de 
lovne navade, ki so v življe 
nju vsakega mladega človeka 
nujno p>otrebne. S tc zvrstjo 
aktivnosti bogatite tudi svoje 
mlado življenje, si pndobiva 
te športne in kulturne nava 
de, s prevzemom določenih 
dolžnosti in funkcij pa se že 
vzgajate tudi v mlade uprav 
Ijalce in samoupravljalce. 
Prav iz teh vidikov LE to de
lo za naš mladi rod tako po
membno. V nadaljnem razvo 
iu telesne kulture v občini 
Celje pod okriljem TTKS pri 
čakuiemo v delu ŠŠD še več 
ji razmah in polet. Naša 
skupnost vam bo v vse večji 
meri zagotavljala osnovne po-
eoje za vaše û T̂Dešneiš̂^ delo
vanje. To najvišje republiško 
ŠTX>rtno priznanje pa Vas za
vezuje, prav tako pa tudi vsa 
ostala ŠŠD v občini Celje, da 
boste obdržali tisto visoko ra
ven vašega delovanja tudi v 
prihodnjem obdobju z nada
ljevanjem tako zastavljenega 
dela.« 

Udeleženci so si ogledali v 
avli šole bogato razstavo o 
delu in razvoju ŠŠD na Hu-
dinji. ki s svojim slikovnim 
materialom, prikazom kroni
ke, člankov, grafikonov tn 
športnimi trofejami, prikazu-
ie delovanje tega vzornega 
ŠŠD, ki že vrsto let sodi med 
najboljše v občini Celje in re
publiki. _ K . JUG^ 

SPREJEM 
NAGRAJENCEV 

O b č Z T K in pretist-diiik Sob Oelje 
ing. Du.šan Burnili sta pred dnevi 
priredila sprejem za letošnje do
bitnike Bloudkuvib plaket in na-
gnul ot>čine Cel,je. Prav v letoš
njem letu so "^rsanizacijc in po
samezniki iz Celja dobili za naj 
višja republiška športna priznanja 
v velikem številu. Na sprejemu so 
poleg nagra.jcncev bili vsi najviš
ji predstavniki družbeno-političnih 
organizacij občine Celja. 

fredsedjiik Sob Celje ing Dušan 
Burnik je uvodoma izrekel čestit
ke vsem nagrajencem v niinenu 
vseh družbeno-političnih organiza
cij občine Celje in podčrtal za
dovoljstvo, da se prav preko teh 
odličij tako nazorno manifestira 
tudi moč in veličina razvoja in 
kvalitete telesne vzgoje in športa 
v občini C#lje v širšem slovenskem 
prostoru. Kot Celjani smo vsekakor 
ponosni na ta odličja in uspehe, 
ki jih naši športni delavci in šport
niki dosegajo s svojim predanim 
delom v različnih organizacijah. To 
delo tudi vi.soko družbeno vred
notimo in bomo v pmihodnje za
stavili tudi ves svoj vpliv ter več
ja materialna sredstva za izboljša
nje pogojev dela na področju teles
ne kulture. 

V t>ogati razpravi so udeleženca 
sprejema seznanili predstavnike ob
čine s problemi, s katerimi se spo
prijemajo pri svojem delu v Par
tizanu in športnih organizacijah, 
se zavTsemali za večjo podporo 
nalog na tem področju, ki se mo
rajo v najkrajšem času odraziti 
v pridobitvi potrebnih športnih ob
jektov za občino Celje kot so 
prireditvena športna dvorana in 
pokriti plavalni bazen. O b novih 
kapacitetah bo možno dvigniti 
množičnost in kvaliteto celjske te
lesne kulture in športa še na višjo 
raven. To velja tako za smotrno 
izvajanje programa in učnega na
črta v šolskni telesni vzgoji kot 
bogatejšega dela v S S D , Partizanu 
in športnih organizacijah. 

Predst-avniki družbeno-i)olitičnih 
organizacij občine so ob zaključku 
sprejema seznanili udeležence o 
telovadnic pri šolah in kompleksa 
gradenj športno-rekreacijskega 
centra pod Golovcem, ob tem pa 
izrazili željo, da bi športni delav
ci in športniki ob teh akcijah 
pokazali večjo enotnost in pod
poro tem prizadevanjem, ker bo 
le ob širši podpori javnosti možno 
uresničiti te načrte. 

K . JUG 

KOŠARKA 

PORAZ DOMA 
Ko.^arkarja ICov;notehne so 

dožiiveli svoj prv; pcraz pred 
d o m a č i m obč lnscvcm Prema- I 
gaila Jih je '.ares I2?vrir,na eki
pa reškega Kvaimerja z re 
zul ta tom 97:94 (51:50), K l j u b 
temu, da so Ce.,ajii prikatzaili 
ene svoj ih naJo\«,jš:h iger v 
le tošnjem prvertstvu, kaj več 
od častnega poraza niso uspe
li doseč: Usoden za Ce l iane 
je bil katas^.rofalen začetek, 
fco so vsled nepazl j ivost i ce l j 
ske o b r a m b e gost je že v 4 
tnmuti vod i l i z 20:8. Celjani 

; 50 v;oižili zadnje a t o m e svo-
; jih moči , da so d o konca 
; poKasa ujel: goste in ce lo 
I povedid. V dirugem delu igre 

so gost je že v 24 minuti spet 
povedili s sedmimi fcoSi raali 
ke, a so domač in i še naši: 
moč i , da so se jiim dvaterat 
pr ib l iža l i na eno t c čko . Se v 
33 minuti so gost je vod i l i le 
s 77:76. takrat pa sta se pri 
gostih razigrala Mi l i čev i č in 
K r i v o k u č a , sicer bivši ugralec 
prvol igaša Železničar ja iz 
K a r l o v c a in dokončno zaipeča-
tiila usodo domač inov V teh 
m o m e n t i h so gost je imei i na 
svo j i strani tudi pristranska 
sodnika, ki nekaj očutnih pre 
krškov nad F i n k o m nista do-
sodila v koris t domač inov , si-
3er bi lahko bil rezuilitait tudii 
drugačen. Pr i Cel janih so bili 
na.jboljši Z m a g o Sagadin , Mi 
loš Sagadin n Jug, zataj i la pa 
sta tokrat Jerič in SaboUčki 
koše za K o v i n o t e h n o pa so 
dal i : Z m a g o Sagadin 24, Mi 
loš Sagadin 27. Jug, 15. Sa-
bolčki 8 Er j avec 8, F ink 6, 
Ramšak 4 in Jerič 2. 

Ocene trenerja prof . Cepi
na: Z m a g o Sagaddn 5, M i l o š 
Sagadin 3, Jug 1 V nasled
n jem kolu se b o d o Cel jani po-
f ^ r i l i v Zagor ju p ro t i odlič-

TTSTI trbovelijsikega Rudarja. 
^ z n a l iga za mla^dance: 

M A R I B O R : K O V I N O -
T E H N A 91:80 ( 44:44). Mladin
ci K c v i n o t e h n e so dož ive l i že 
t ret j i zaporedni poraz . K l j u b 
temu, da so tokra t za igra l i 
od l i čno in vod i l i v dirugem 
polčasu že z 12 točkami raz
l i t e , niso uspeli p remagat i 
f a v o m i r a n i h d o m a č i n o v . Pr i 
Cel jan ih sta se na jbol j odl i 
kovala Stefanec in M u h o v e c , 
koše za C-eljane pa so daili: 
Stefanec 24 M u h o v e c 21, Zo-
her 17, K r a l j 13, š k o f l e k 3 in 
Viidec 2 J A N E Z C E P I N 

NA DOBRI POTI 
KegljHči »Hmezada« m Z A I 

ca so po nekaj letih obstoja 
opravičili svoj obstoj. Ker so 
bili prvaki v podzveznem te
kmovanju so se tako uvrstili 
v prvo slovensko kegljaško 
ligo. Obiskali smo jih ter 
tehničnemu vodji Dragu Mar-
koviču zastavili nekaj vpra
šanj. 

Tekmovanje v slovenjski li
gi se bo pričelo čez štirinajst 
dni. Ste na start dobro pri
pravljeni? 

»Moram reči, da naši fan
tje niso imeli odmora. Seve
da so v poletnih mesecih vsaj 
enkrat tedensko kegljali, se 
daj jeseni oziroma pozimi pa 
tudi vsak dan. Do sedaj smo 
trenirali že na kegljiščih Kon
struktorja v Mariboru, Kra
nju, Ljubljani, Trbovljah, na
meravamo pa še enkrat v Tr
bovljah in v Slovenj Gradcu.« 

Ste z rezultati na teh ke-
ffliiščih zadovoljni? 

»V zadnjih nastopih so fan
tje res prišli v zadovoljivo 
kvaliteto s katero lahko ra
čunamo na obstoj v ligi.« 

Koliko tekmovalcev imate 
na razpolago, ki bodo pri
šli v poštev za prvo ekipo? 

»Na vs^b t^h kegljiščih, ki 
sem jih naštel je nastopilo 
okoli 20 kegljačev kluba. V 
ožji izbor iib je prišlo štiri
najst: Kačič. Tomažič, Ceho-
vin. Kunst. šuhel, Ožir. Ram
šak. brata Rovtar, Fonda, 
Gk>mik, Mastnak, Brglez in 
Gnim.« 

Letošnje leto .je bilo za vaš 
klub eno naTboM usnešnih. 
Ali nam lahko poveste na,]-
boliše rezultate? 

»Največji uspeh ekipe je, 
da smo prišli v slovensko 
ligo, Kačič je bil na repub
liškem prvenstvu med posa
mezniki drugi, na republi
škem v borbenih partijah če

trti na podzveznem prvenstvu 
za posameznike so osvojili 
Kačič, Tomažič in Čehovin 
prva tri mesta itd. Pri žen-
pančičeva pa je poleg štam« 
perjeva osvojila deveto mesta-
na državnem po^enstvu, Zu
pančičeva p aje poleg Štam-
perjeve nastopila na repub
liškem prvenstvu in zasedla 
sta dobri mesti.« 

Kako je glede finančnih 
sredstev? 

»Blagajna je prazna in ka
ko bomo nastopali v ligi bo 
res, problem, ki ga pa bomo 
morali kmalu rešiti.« 

Tone Tavčar 

K O V I N A R N O V I 

Č L A N 11. R K L 
Kegljaško področno prven

stvo v mednarodnem slogu 
se je končalo z nastopom 
fcp v Žalcu. Najboljši so bi-
5 v tretjem kolu domačim 
Jred Celjem, Aerom, Kovi 
^rjem tn Ingradom. Ker je 
îlo to tekmovanje istočasno 
Ĵdi izbirno tekmovanje za 

Oljskega predstavnik!- v dru-
»"i republiški ligi, si le to 
"lesto priborila vrsta Kovi
narja iz štor, ki je bila v 
končnem zbiru toči^ tretja 
^"lagalo je moštvo Celja, 
^^\\o pa Aero, Kovinar, Ža-
ĉ. Ingrad. Kovinotehna. In-

Jl̂ d, Toper in Šoštanj Tako 
kegljačj Kovinarja sku-

N s Celjem tn Aerom tek-
"̂ ovali v drugi vzhodni re-
?^bliški ligi. Žalec pa kot 
•^skoletni prvak letos na-
'̂ Pa v prvi republiški ligi. 

Ljubljani se je končalo 
pn/enstvo Jugoslavije v 

^rbenih igrah. Kegljači Zal-
^so osvojili deveto mesto s 

keglji, kot četrta sloven-
ekipa. Celjani so bili 

Slabši. 

š p o r t n i ; 
UTRINkfe 

J^^ Judo turnirju Nagaoke 
K v Ljubljani so sodelovali 
."^ celjski tekmovalci. Med 

Iboljšimi judoisti Slovenije, 
^ '^pil i so tudi člani prve 

lige, so dosegu lep 

uspeh. Več se jih je uvrsti
lo v četrtftnale. Kolajno pa 
je osvojil mladinec Pavlic, ki 
je v kategoriji od 58 kilogra
mov osvojil drugo mesto. V 
finalu je izgubil proti Barši 
(Olimpija). 

Odbojkarsko prvenstvo Slo
venije gre h kraju pr
ve polovice tekmovanja. Ce
ljani igrajo s spremenjeno 
formo. Dekleta so še vedno 
med najboljšimi. Zlasti us
pešne so bile v nedeljo, ko 
so v Mariboru premagale Ma
ribor z 3:2. S tem so na tab
lici tretje z 12. točkami. V 
prvem delu prvenstva mora
jo igrati še proti Jesenicam, 
bo sedaj so petkrat zmagale 
in izgubile proti Fužinarju in 
Krki. 

Moška vrsta Gaber j a igra 
tokrat slabše. V srečanju p ro 
ti Savi so izgubili 1:3 Mo 
štvo nastopa še nadalje v 
močno pomlajeni postavi in 
imajo zaradi tega ma.nj us
peha kot prejšnja leta. Na 
tablici so deveti z desetimi 
točkami. V zadnjem kolu pr
vega dela prvenstva igrajo 
doma proti Bledu. 

Pri HDK C^lie bodo letos 
ustanovili sekcijo za keglja
nje na ledu. Vse prijatelje 
športa, ki bi radi sodelovali 
v tej športni pano.gi vabimo., 
da se prijavijo na drsališču 
v nedeljo dopoldne od U . do 
12. ure na blagajni ali pa 
pri tovarišu Viki ju Domu, ki 
bo vodil to sekcijo. Redni 
treningi bodo na Mestnem 
drsališču ob večernih urah. 
Vse informacije dobite na 
drsališču HDK Celja. 

V nedeljo ob U . uri dopol
dne bo v Mestnem parku v 
Celju prvo pregledno tekmo
vanje najboljših jugoslovan
skih dolgoprogašev v krosu. 
Vsi kandidati za državno re
prezentanco morajo nastopiti, 
in bo zaradi tega na startu 
naša najboljša vrsta. 

ODLIČNO PROTI 
J E S E N I C A M 

Na štadion v Mestni park 
prihaja vedno več gledalcev. 
Vzrok je preprost. Celjski ho
kejisti igrajo iz kola v kolo 
bolje. Gledalci pa radi gleda
jo dinamičen in hiter hokej. 
Takšen hokej smo videh tu
di v soboto, ko so gostovali v 
Celju hokejisti Jesenic, več
kratni državni prvaki. Preko 
tisoč gledalcev se je zbralo in 
navdušeno pozdravljalo vsa
ko uspešno kombinacijo do
mačega moštva. Zanimivo je 
bilo videti gledalce, posebno 
pa igralce Jesenic, ko je bil 
rezultat v 28. munuti 7:3 za 
goste. Ce domačini ne b: le 
preveč tvegali in malo bolj 
pazili v obrambi bi izvlekli še 
bolj ugoden rezultat kot 4:18 
(1:5, 2:9, 1:4). 

Zadetke za celjane so tok
rat dosegli Kos, Bratec, Dani 
in Bojan Kerkoš. Omenita pa 
je vredno, da so celjand na
stopili močno oslabljeni. Ni
so namreč nastopih Vrtovšek, 
Lesjak in šentjurc, ki so po
škodovani. Najboljše moči 

smo imeli v kolektivni igri 
celotnega moštva. Posebno 
dobro sta igrala Avdič in Ža
gar. 

V soboto igrajo Celjani v 
Beogradu proti Partizanu. 
Moštvo Partizana je letos iz
redno močno in je izgubilo 
proti Slavijd samo 4:5. Zato 
so male možnosti Celjanov, 
da bi presenetili v gosteh na 
Tašmajdanskem drsališču. 
Kljub temu pa velja igrati na 
zmago. 

Mlado celjsko moštvo igra 
v mladinskem prvenstvu Ju
goslavije. Tokrat so igrali 
proti Olimpiji. Kljub temu, 
da v celjskem moštvu niso 
tokrat igrali vsi mladinai iz 
prvega moštva, so domačini 
pokazali odlično igro. Bili so 
popolnoma enakovredni gos
tom in srečanje izgubili z 
4:5 (0:1, 3:3, 1:1). Z malo več 
športne sreče bi osvojili pr
vo točko. Zadetke so dosegh 
Zorko dva, škoflek in Vajde-
tič. 

V sami ign moštva pa smo 
že videli, da imajo pri Celju 
mladi rod hokejistov, ki bo 
kmalu pokazal večjo kakovost 
in tudi napredek. Prva sre
čanja, ki jih igrajo letos, so 
le prvi njihovi koraki v svet 
hokejske igre. J. KUZMA 

šAm 
Sahistd Celja so zaključili 

prvenstvo v vzhodni republi
ška ligi- V zadnjem kolu so 

doma igrali proti Radenski 
iz Murske Sobote 5:5. Rezul
tati: Draksler — Kos remi, 
Pešec — Bolčič remi, Bervar 
— Gaber remi, Jazbec — Ha-
ri remi, Pertinčič — Stašovič 
remi, Bogadi — Feler remi, 
Agrež — Korpič remi, Planine 
— Kovač remi, Užmah — Mu-
ellinmajer remi in Jazbinšek 
— Cvetko remi. 

Končni vrstni red republi
škega prvenstva: Kovinar 
47,5, Celje 43, Radenska 41, 
Izbira (Ptuj) 33, Branik 32,5, 
Rudar ( T ) 27,5, Slov. Bistrica 
24 in Fužinar 21. 

Dan pozneje so celjski ša-
histi sodelovali na šahovskem 
brzopoteznem tekmovanju v 
Trbovljah in se pomerih z 
najboljšimi moštvi republiš
ke hge in druge lige. Tu so 
pokazali da imajo najboljše 
brzopotezne igralce. Zmagali 
30 z 79,5 točkami pred Kovi
narjem in Rudarjem, šah-sti 
Šempetra pa so bili sednii. 
Zbrali so 38 točk. 

Najboljši šahiisti O l j a in 
Radenske so imeli brzopotez-
ni turnir v Celju. V finale 
se je uvrstilo kar sedem CE
ljanov. Zmagal je Pešec, ki 
je zbral 4,5 točk. Sledijo: 
Draksler 4, Bogadi in Bervar 
3,5 ter Ojstrež, Jazbec in Per-
t:"nač po dve točki. 

Ker je republiška šahovska 
liga že zaključena, bodo štiri 
najboljša moštva lige sodelo
vala v Inter ligi. Tako bodo 
med temi tekmovalnimi eki
pami tudi celjski šahisfci. Te
kmovanje je izredno zanimi

vo, kajti v konkurenco se 
štejejo samo rezultati, ki jih 
moštvo doseže v srečanjih 
proti avstrijskim ekipam. 
Tekmuje se na osmih deskah. 

J. K . 

Šahisti Savinjčan iz 
;* Šempetra so končali tek

movanje v I I . republiški 
šahovski ligi — vzhod. V 
zadnjem kolu so v go
steh premagali Lendavo 
s 5:3. Na sliki je Mar-
tin štorman, ki je naj
uspešnejši član ekipe, saj 
je od sedmih kol zbral 
šest točk in mnogo pri
pomogel, da je ekipa pri-
stala na lestvici na pe
tem mestu. 

. T . TAVČAR 



OBISK V TOPRU 

Božena Kašler Vm Cater 

t o v a r n a 
m o d n e k o n f e k c i j e 
c e l j e 

Odkrito moramo prizna
ti, da smo jili veseli, da 
so se pojavili. Na tem 
padročju je bilo vrsto let 
čutiti neko pomanjkanje, 
no, zdaj pa imamo v glav
nem vse. Zakaj v glav
nem? Samo zato, ker se 
tudi pri njih zavedajo, da 
so začetniki na tem pod
ročju m da bodo popol
noma uspeli šele čez ne
kaj let. Zdaj pa so pri-
pravljeni za odprto akci
jo. Z vsemi! Da, prav ste 
prebrali. Z vsemi! In če 
bomo V S I pomagali, bodo 
oni uspeli in če bodo oni 
uspeli, bomo mi zadovolj
ni. Vse skupaj izgleda v 
začetku malce komplici
rano, vendar ni tako hu
do. 

Za koga gre? 
ZA TOPER. 
In še koga? 
ZA NAS. 
Torej gre . . . 
za TOPER in NAS. 
Eden brez drugega ne 

moremo tn torej si po
vejmo tisto, kar nam gre. 

TOPER je znan po od
ličnih moških srajcah (ka
tera ne vidi rada moške
ga v lepi srajci?) in mno
gih ženskih pripomočkih 
(tudi v teh radi vidimo 
nežnejša bitja, kajne?), 
zdaj pa so se odločili še 
za proizvodnjo smučar
ske opreme. In pri nas je 
dovolj smučarskih teire-
nov in dokaj dolge zime 
m zakaj ne bi večino te
ga lepega zimskega časa 
pokritega s snegom pre
življali tudi na snegu. To 
pa nam bo omogočeno 
samo takrat, ko bomo pri
merno zimsko — športno 
oblečeni in tudi drugače 
opremljeni za lepe vož
nje po pobočjih med drev
jem in ob kočah, kjer je 
po prijetni pa tudi utru
jeni vožnji možno pokle
petati s prijatelji in po
piti skodelico vročega ča
ja. Takrat bo vsak rekel: 

»To je nekaj najlepšega, 
proč od dima, velikega 
prometa m težav pri de-
lu.« 

Torej:"TOPER vam lah
ko pomaga, da boste tudi 
vi ujeli delček teh zim
skih lepot. Marsikdo, ki 
bo tole bral, se bo vpra
šal, na kakšen način in 
kje? Predvsem ne bodimo 
nestrpni in berimo na
prej. 

Toper se počasi pre
usmerja v proizvodnjo 
zimsko — športne opre
me. Za uvod so dali na 
tržišče nekaj tisoč lepih 
kompletov za otroke, mo
ške in ženske, odprli pa 
so v sklopu in medseboj
nem sodelovanju v » T « 
svoj kotiček (to je prav 
zaprav naš kotiček, saj je 
aam namenjen!), kjer lah
ko na enem mestu dobite 
vse za zimo. Sicer bo v 
teh dneh marsikdo (pred
vsem zamudniki!) razoča
ran, kajti tudi pri TOPRU 
in v » T « ne bo dobil vse
ga. Zakaj? Preprosto za
to, ker je vsa oprema ta
ko odlična in privlačna, 
kupcev pa veliko, da je 
vse enostavno pošlo. To 
pa, vas naj ne razočara 
preveč, kajti TOPER pri-

pravlja nove kolekcije, ki 
bodo kmalu na tržišču. 
In v TOPRU tudi pravijo, 
da vas ne bodo nikoli raz-
očaraU, če jim boste po-
magali. Z letošnjo akcijo, 
ki je ena prvih, želijo vi
deti, kakšno je zanimanje 
na tržišču za zimsko — 
športno opremo. In ko 
bodo to ugotoviU, bo vsa
ko leto lažje. Lažje zato, 
ker bodo lahko pravočas
no zagotoviU dovolj opre
me, ki pa bo dostopna 
vsem! To je verjetno naj
važnejše. Danes velja pra
vilo, da je smučarija drag 
šport in draga rekreacija, 
če bodo v TOPRU videli, 
kakšno je zanimanje, po
tem bodo tudi delali tako,, 
da bodo poskušali zado
voljiti vse 

Ko se takole skoraj 
vsak dan ustavimo v od
delku smučarske opreme 
v » T « , kjer je glavni za
ložnik TOPER, tudi po
baramo, kaj misli o vsem 
tem. 

V I L I CATER, finomeha-
nik iz Celja, je skupaj z 
ženo kupoval smučarske 
čevlje: »Ostalo opremo 
sem si sicer nabavil že v 
prejšnjih letih, vendar lah
ko povem, ker sem strar 
sten smučar, da imajo tu
kaj izredno lepo zalogo. 
Res je, da včasih kaj 
zmanjka, vendar je to nov 
dokaz, kako je takšna pro
dajalna zimsko-športne 
opreme na enem mestu, 
potrebna. Povem vam sa
mo to, da bo ta prostor 
kmalu premajhen, kajti 
zanimanje za zimske špor
te je vedno večje.« 

Ste dobili tisto, kar ste 
iskali in kar potrebujete? 

»Sem. Smučarske čevlje 
sem dobil.« 

Prodajalka v oddelku 
smučarsko-zimske opreme 
Božena Kašler pa je po
vedala: »Veste Rako je. 
Izredno hitro prodamo 
otroško In moško opre
mo, žensko (imamo izred
no lepe modele) pa ne. 
Promet je izreden, kajti 
vedno večje zanimanje je 
za zimski šport. Pri nas 
opravljamo tudi montažo 
smučk, opremo pa je mo
žno dobiti tudi na kredit. 
Oddelek je že zdaj pre
majhen, kar vse govori v 
prid tega, kako je bil po
treben.« 

Toliko o tem. Marsikdo 
pa se bo vprašal: »Dobro, 
če že kupim smučarsko 
opremo, kje pa se naj po
tem naučim smučati?« 

Tudi to ni več problem, 
čeprav je do letošnjega 
leta bil, zlasti za najmlaj
še. »TOPER CICIBANOM« 
ali brezplačna smučarska 
šola je naslov tistega le
pega, kar bo malčkom da
lo znanje smučarije. 

V prospektu piše neka
ko takole: »Tovarna mod
ne konfekcije TOPER je 
v letošnjem letu pripra
vila presenečenje za naj
mlajše ljubitelje smuča
nja. Ideja, ki je že nekaj 
let prisotna v naši tovar
ni, da organiziramo smu
čarsko šolo za cicibane 
oziroma pionirje, je po
stala stvarnost 2eleli bi, 
da z vašo pomočjo uvede
mo smučarsko šolo na 
smučiščih v okolici Celja. 
Šola bo pod strokovnim 
vodstvom priznanih smu
čarskih učiteljev in vadi
teljev.« 

Pogoji za vrpis so, da 
»slušatelji« niso starejši 
od deset let, spodnja me
ja pa je pri tistih, ki že 
lahko stojijo na smučkah. 
Tisti, ki obiskujejo osnov
no šolo ah vrtec, lahko 
dobijo vse informacije o 
smučarski šoli pri njih, 
ostali pa, ki vrtcev ne obi
skujejo, radi pa bi se že 
naučili smučati in so za 
to sposobni, naj se obrne
jo direktno na tovarno 
TOPER, Kjer vam bodo 
dali vse nadaljnje infor
macije. 

Program smučarske šole 
zajema vse elemente naj
novejše tehnike učenja za
četne in nadaljevalne smu
čarske šole. Ob koncu 
enotedenskega trajanja šo
le bo zaključno tekmova
nje med vraticami tn po
delitev diplom. Diplomo 
bo dobil vsak udeleženec, 
ki bo redno obiskoval šo
lo. 

KOLEDAR SMUČARSKIH 
ŠOL »TOPER riCIB.%. 
NOM«: 

V decembru od 24. do 
23., v januarju od 7. do
l i . , 14. do 18... 21 do 25 
m 28. do 1. februarja ter 
v februarju od 4. do 8. 
Smučarska šola bo. vsako 

popoldne od 15. do 16.30 
ure, snega mora biti od 
10 do 15 centimetrov, ob 
obilnih padavinah pa šole 
ne bo. Smučarske šole 
bodo na naslednjih smu
čarskih terenih: na Grič
ku, Golovcu, v Selcah, Po-
lulah in v štorah 

Zdaj vemo pravzaprav 

vse: kje lahko kupite 
smučarsko opremo in kje 
se zlasti malčki lahko tu
di naučijo smučarskih ve
ščin ter kaj TOPER želi 
s tem doseči. 

Doseči želi samo to, da 
bi s svojo proizvodnjo, ki 
jo vse bolj usmerja v zirn-
sko-športno konfekcijo. 

čimveč ljudi smučalo. 
Smučalo zaradi zdravja, 
zaradi športa in rekrea 
cije in ne nazadnje tudi 
zato, ker znanje smučanja 
poleg plavanja vedno prav 
pride. 

Naj obvelja: 

S TOPROM NA SNEG! 
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ODEBELJENA ZVEZDA 
Pred peinajstimi leti j e 

bila pojem. Bujna lepotica 
Diana Dors, angleška film
ska zvezda, j e s svoj im 
oprs jem tekmovala z Mar- i 
lny Monroe . Pa tudi druga
če. Za svoje fi lmske vloge 
j e smela zahtevati na de
setine mil i jonov in j ih j e 
tudi dobila. 

Po t em j e prišla na drčo. 
Nesrečna ljubezen, vedno 
več alkohola, popivanja, 
iskanja sreče v veseljače-
nju — vse to j o j e ne
usmiljeno dričalo k dnu. 
Pred šestimi leti j e bila le 

še razvalina, močno odebe-
Ijena senca nekdanje zvez

de. T r i leta nazaj j e napo
vedala konkurs z dvesto 
starimi miUjoni dolga pri 
davkariji . K a k o r je izgle
dala, bi j o seveda nihče 
več ne angažiral za f i lm. 

Zdaj , tako pravi jo , se j e 
spet ujela. Opustila j e pi
jačo, začela paziti na lini
j o in stara slava j i j e pri
pomogla k novi vlogi . V 
filmu »Vsako popoldne« j e 
baje poleg še vedno precej 
razgaljene kože pokazala 
tudi nekaj talenta. T o j e 
pri 40 letih skorajda že po
trebno. 

UGANKA 
Peter Pan ima 

kratkega, Mustafa 
Hasankarambego-
vič ima dolgega^ 
sosed in soseda 
pa imata skupne
ga — priimek na^ 
mreč. 

Diana Dors pred 15 leti in pred petimi leti . Razlika, kaj? 

» S P O M E N I K « N A D O B R N I . Takšen je bil v zadnjem soncu tik pred nov im s n e g o m . 
Zdajšnja slika je nekoliko drugačna. Prevladuje snežna belina. Toda, ta sprememba 
v n ičemer ne vpl iva na dejansko stanje, v kolikor se to prepere lo ogrodje ne bo 
sesed lo pod težo snega . Naj bo tako ali drugače, takšna idila na Dobrno ne sod i . 
Pa ne samo zaradi domačih in tuj ih g o s t o v , ki j ih je tudi v tem času ve l iko , marveč 
sp loh zaradi zunanjega v ideza kraja, zaradi v s e g a t is tega, ki je v zvez i s prizade
vanji za ure jenost krajev, okol i j in podobno. Kaj le pravi jo na v s e to krajevni čini-
tel j i? 

V VSAKI VASI ENEGA 
Ljubezen po svetu 

Na Novi Gvineji živi ple
me temnopoltih Womov, ki 
so raztreseni po manjših pla
ninskih vaseh. Njihovi pojmi 
o morali so za nas ravno ta
ko čudni, kot to, da silno 
radi jedo črve. Pri njih je 
namreč ljubezenska svoboda 
na strani šibkejšega spola. 
Prenekateri moški mora svo
jo ženo deliti z drugimi, na
vadno v drugih sosednjih va
seh. 

Ko pri Womih dekle dozo
ri in je za ljubezen godna, se 
svatovsko ozaljša. Cez gola 
prsa si obesi verige iz koral, 
steklenih kroglic in pločevi
ne, na glavo si ovije rdeč 
trak in obraz si pobarva z 
živo rdečimi črtami. Potem 
gre od doma, s seboj pa 
vzame mlajšega bratca, če 
ga nima. sosedovega fantiča. 
Fantič ne sme hoditi z njo. 
K njej sme le, če ga pokliče. 
In tako gre dekle naokoli in 
vsi moški vedo, zakaj hodi 
naokrog. Ce ji je moški, ki 
se ji približa, všeč, potem 
prav, če ne, pokliče dekle 
malega spremljevalca. Dekle, 
ki ima v spremstvu otroka, 
je nedotakliivo. 

To navado ohranijo ženske 
tudi kasneje. Ko se jim za
hoče, gredo tudi drugam. Na
vadno imajo može tudi v 
drugih vaseh, kajti med Wo-
mi so ^̂ ensjke v manišini in 

morajo zato osrečevati več 
mož. Tako tudi ne vedo ved
no natanko, čigav je kateri 
od otrok. Od enega moža k 
drugemu gredo tudi zato, ker 
jim sprememba dobro dene, 
ker se hočejo izogniti kakš
nemu neprijetnemu delu ali 
pa zato, ker jim kateri 

od ostalih mož kaj prijetne
ga obeta. In možje, ki so ta
kole na tesnem zaradi žena, 
raje sami kaj naredijo, da bi 
se jih žene prehitro ne na
veličale. 

Navihanke najbrž še dolgo 
ne bodo terjale enakoprav
nosti. 

Zdomka — žrtev 

Nedavno tega je v Ulmu 
(Zvezna republika Nemčija) 
dobila policija telefonsko pri
javo, da ob železjndškem na
sip«! leži truplo. Komisija je 
prišla tja in našla grozljivo 
podobo. Razmrcvarjeno telo 
nekega dekleta ie ležalo ob 
tračnicah. Ko so iskali nao
krog so našli torbico in v 
njej papirje. 

Bila je 17-letna Julijana La-
zič, Jugoslovanka. Kakorkoli 
so že iskali vzroke za samo
mor, niso našli nobenih pra
vih oprijemov. Niti starši, ni
ti prijatelji se niso mogli do
misliti zakaj. Poslovilnega 
pisma ni bilo. 

Cez tri tedne je nek ženski 
glas sporočil novinarjem ne
kega dnevnika, da je videla 
Julijano (spoznano v časm-
kih) z nekim mladeničem. Po 
opisu te ženske je policija 
kmalu spoznala enega med 
znanci umrle Juhjane, 17 let
nega vajenca Wofganga Zim-

mermanna. Le-ta je pri prej
šnjih povpraševanjih zatrje
val, da Julijane tistega dne ni 
videl. Tokrat pa se je pri os-, 
trejših navzkrižnih vprašanjili 
zapletel in naposled priznaM 
.da jo je sunU pod vlak. 'fl 

Julijana, sedemnajstletnlca 1 
je imela že leto dni starega 
nezakonskega otroka. S svo
jim morilcem je šla v poste-
Ijo prvi večer, ko sta se spo
znala na nekem plesu. Poslej 
sta večkrat zlezla skupaj v 
posteljo, dokler dekle ni za
htevalo, da jo mora poročiti, 
ker je noseča. V stiski je mla
doletnika misel pripeljala na 
umor. Storil je to tako, da jo 
je na železniških tirih tako 
dolgo udarjal s pestmi, da je 
obležala nezavestna. Takšno 
je potem povozil brzovlak. 

Julij anin otrok, spočet mo^ 
da na enak način, je brez mar 
tere in očeta, ki ni znan. J* 
lijana je končala na tirih, 
mladoletni Wolfgang pa je bil 
obsojen na sedem let zapora. 

VVolfgang Zimmermann (morilec) in Julijana Lazic z otro* 
kom (žrtev) 

NOVI 
HEINTJE 

Nemški » F r a n j o Boblnac« 
H e i n t j e zadnji dve leti 
poje le s plošč in magneto
fonskih kaset. V resnici pa al 
smel peti, ker je tako kot 
naš Franjo Boblnac zaradi mu
tacije moral čuvati svoj glas. 
Simpatični Holandec, ki je zve
čine pel v Nemčij i , je dopol
nil 18 let. Iz čudežnega deč. 
ka kristalnega glasu je postal 
mlaili mož. Bo njegov spre
menjeni glas občinstvu še 
všeč, bo odrasli Heintje žel 
uspeh, ki ga je bil deležen 
kot deček? To vprašanje je po 
svoje rešil producent znane te
levizijske oddaje v kateri je 
osrednja osebnosi Peter Alek
sander. V oddaji )»Adwent 
VVunschkonzert« je smel Hein
tje nastopiti le za pet mi
nut. To je zadoščalo komaj 
za kratek intervju in za pes
mice in pol. N i m a m o poro
čil, če je uspel To so tve
gane reči za vsakogar, ki je 
zgodaj postal slaven. 

N o , če nič drugega, fant je 
zra.sel in je prikupnega vide
za. Prikupni so tudi milijoni 
na njegovem bančnem računu 
in če se tudi stara slava ne 
povrne, Heintje kot senior ne 
bo revež. 
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